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O director de Turismo de Galicia, 
Xosé Merelles, e o delegado territo-
rial da Xunta en Lugo, Javier Arias, 
fi xeron balance da acti vidade tu-
rísti ca do verán, cando a cidade de 
Lugo ti vo especial protagonismo ao 
ser unha das cidades que ti vo mellor 
comportamento nos meses de xullo 
e agosto.
De xeito global, Xosé Merelles sa-
lientou a “estabilidade” e ao “avan-
ce cualitati vo” do turismo durante a 
época esti val, na que a Comunidade 
galega rexistrou máis de 2,15 millóns 
de viaxeiros aloxados, que realizaron 
4,8 millóns de noites, “mantemos 
as cifras de viaxeiros en verán de 
xeito cuanti tati vo, pero sobre todo 
medramos de xeito cualitati vo, au-
mentando os días nos que os turistas 
quedaron en Galicia, reparti ndo a 
súa chegada polos concellos galegos 
e aumentando a rendibilidade do 
sector hoteleiro”.
Puxo como exemplo o crecemento 
que se rexistrou en xullo e agosto 
nalgúns xeodesti nos como A Mariña 
lucense, con máis de 66.000 viaxei-
ros no sector hoteleiro e un crece-
mento do 10 %; A Ribeira Sacra, con 
máis de 41.000 viaxeiros e un crece-
mento do 27 % ou Trevinca-Valdeo-
rras, que medrou un 22 %. “Son só 
algúns exemplos de como estamos 
sendo quen de reparti r a chegada 
dos viaxeiros por todo o noso territo-
rio. Un dos nosos obxecti vos princi-
pais, para seguir medrando de xeito 
sosti ble”, expresou.
Como dixo, nesta diversifi cación, 
tamén está a ser clave o Camiño de 
Santi ago “que durante o verán per-
miti u dinamizar moitos concellos do 
noso rural debido ao crecemento no 
número de peregrinos que rexistra-
mos”. En concreto, fi xo alusión ás 
máis de 120.000 Compostelas que 
se recolleron en xullo e agosto, o que 
supuxo un crecemento do 15 % na 
ruta xacobea durante o verán.

MÁIS INTERNCIONAL. Tamén des-
tacou o comportamento do turismo 
estranxeiro na época esti val, que es-
colleu maioritariamente aloxarse en 
hoteis e pensións, onde este merca-
do rexistrou un incremento do 5,5 %. 
Xosé Merelles fi xo mención especial 
ao crecemento de viaxeiros proce-
dentes de Italia, Portugal, Alemaña 
e o mercado americano que medrou 
un 2 %.
“Ademais de medrar en número de 
viaxeiros e facelo de xeito reparti do, 
en verán tamén avanzamos noutros 
parámetros como por exemplo, aos 
resultados económicos con máximos 
históricos en ingresos hoteleiros este 

verán”, engadiu Xosé Merelles. En 
concreto, só en verán, nos meses de 
xullo e agosto estí mase que o sector 
hoteleiro galego obti vo uns ingresos 
totais nominais próximos aos 140 
millóns de euros, un 5,3 % máis que 
o ano pasado. E a súa rendibilidade 
medrou máis dun 8 %.

DESESTACIONALIZACIÓN. Como 
subliñou o director de Turismo de 
Galicia, os datos do verán, que fi xo 
públicos o Insti tuto Nacional de Esta-
tí sti ca (INE) permiten facer, ademais, 
unha radiografí a do comportamento 
turísti co do ano en Galicia “no que 

comprobamos que a mellora no tu-
rismo galego está a producirse por 
un incremento da demanda distri-
buído ao longo do ano. É dicir, que 
non se concentra só nos meses de 
verán e, ao contrario, repártase no 
ano”, indicou.
De feito, no que levamos de ano, 
rexistráronse incrementos de viaxei-
ros nos meses de febreiro, en máis 
dun 1 % ou maio en máis dun 15 % 
e no Camiño de Santi ago foi aínda 
maior, con incrementos do 10 % en 
xaneiro en número de Compostelas, 
dun 6 % en febreiro e dun 19 % en 
maio.

A Mariña foi un dos lugares que 
recibiu máis turismo no verán

A MARIÑA

O conselleiro de Sanidade, Antonio 
Gómez Caamaño, fi xo entrega en Ca-
banas dos diplomas das categorías 
de ouro e de prata que anualmente 
outorga a Xunta de Galicia no marco 
da Rede Galega de Praias sen Fume.
Este ano, un total de 45 concellos 
acadaron a categoría de ouro ao ter 
declarados todos os seus areais li-
bres de fume e deles 22 conseguiron 
por primeira vez este recoñecemen-
to. Ademais, outros 8 conseguiron 
facerse coa disti nción de prata, ao 
contar con máis do 50% das súas 
praias sen fume.
En concreto, foron recoñecidos co 
de ouro Cedeira, Cabanas, Corcu-
bión, Laxe, Mañón, Noia, Oleiros, 
Ponteceso, Pontedeume, Rianxo, 
Valdoviño, Bergondo, Boiro, Cabana 
de Berganti ños, Dumbría, Malpica 
de Berganti ños, Muros, Barreiros, 
Cervo, Begonte, Castro de Rei, Chan-
tada, Cospeito, Mondoñedo, Outeiro 
de Rei, O Saviñao, O Vicedo, Bande, 
Avión, Castro Caldelas, Vilariño de 

Conso, Beariz, Laza, A Veiga, Castrelo 
de Miño, Cerdedo-Cotobade, Lalín, 
A Guarda, Baiona, Ponteareas, Pon-
tecaldelas, Redondela, Sanxenxo, Tui 
e Vilaboa. Pola súa banda, acadaron 
a categoría de prata os areais dos 
concellos de Camariñas, Fene, Orti -
gueira, Viveiro, Cambados, Monda-
riz, Poio e Soutomaior.
A expansión desta rede, que permite 
limitar o consumo de tabaco en es-
pazos naturais, converteuse nunha 
ferramenta efi caz para protexer a 
saúde da poboación galega e preser-
var os espazos naturais. Así, durante 
a cerimonia, destacouse o papel que 
estas medidas teñen, especialmente 
na desnormalización do consumo de 
tabaco entre os máis novos.
O responsable da Sanidade galega 
remarcou que “a creación de espa-
zos sen fume non só protexe a saú-
de dos non fumadores, senón que 
tamén transmite unha mensaxe po-
derosa á mocidade: o normal é non 
fumar. 

Premian a 5 concellos da 
comarca dentro da Rede 
Praias sen Fume

A Asociación Galega de Cooperati vas 
Agroalimentarias (Agaca) trasladou 
una peti ción á Dirección Xeral de Pa-
trimonio Natural da Xunta de Galicia 
urxindo que non se ignoren os pro-
blemas derivados da abundante pre-
senza de lobos nalgunhas comarcas 
galegas, que ocasiona danos directos 
ao matar gando pero tamén indirec-
tos ao reducir a produción dos que 
sobreviven nas explotacións, que 
ven o seu benestar afectado.
Concretamente, están a detectar 
numerosos ataques de lobo a ex-
plotacións de vacún que teñen os 
seus correspondentes cercados. Os 
lobos comezan a pasearse preto das 
persoas, vixían aos animais cons-
tantemente e buscan o momento 
oportuno e a escuridade da noite 

para atacar. Basicamente, atacan e 
matan vacas enfermas ou preñadas 
e aos seus xatos máis novos. Vense 
testemuños na prensa de comarcas 
onde os lobos chegan a comer nos 
contedores do lixo das aldeas, con 
esti macións de mandas de máis de 
20 exemplares.
Dende as cooperati vas agrarias so-
cias de Agaca entendemos que este 
grave problema de superpoboación 
de lobos debe ser xesti onado. O lobo 
en Galicia non é unha especie en pe-
rigo de exti nción, senón que está 
en franca expansión, e débese abrir 
un novo sistema de conservación 
onde a xesti ón das mandas permita 
a convivencia e o benestar do gando 
e reduza os potenciais riscos para a 
poboación.

Agaca solicita medidas urxentes 
contra os danos do lobo

A deputada de Economía, Facenda 
e Especial de Contas, e tamén Al-
caldesa de Burela, Carmela López, 
parti ciparon na presentación da 
quinta edición do programa de ou-
tono de rutas e visitas guiadas po-
los 16 concellos da Mariña. O acto 
celebrouse no Centro de Interpre-
tación da Mariña (CENIMA), en Foz. 
A Deputación de Lugo apoia este 
proxecto, impulsado pola Manco-
munidade de Concellos da Mariña, 
cunha achega anual de 25.000 eu-
ros, destacando o seu compromiso 
cun “turismo sosti ble, que pon en 
valor a nosa identi dade, respecta 
o patrimonio natural e favorece o 
desenvolvemento local”, segundo 
subliñou López.
Baixo o lema A Mariña. Plans con 
corazón. 16 rutas e visitas guiadas 
por 16 concellos, o programa ofre-
ce unha serie de acti vidades que 
buscan dar a coñecer a riqueza 
natural e cultural da rexión, pro-
movendo o turismo ao aire libre e 
en contacto coa natureza. Carmela 
López destacou que o obxecti vo do 
proxecto non é fomentar un turis-

mo rápido, senón que os visitantes 
poidan “saborear” a Mariña e gozar 
da súa tranquilidade e beleza, espe-
cialmente durante o outono.
Tamén sinalou que a diferenciación 
turísti ca será clave para o futuro 
do sector, asegurando que a Mari-
ña “ten moito que ofrecer”. Rocío 
López, Presidenta da Mancomu-
nidade e Alcaldesa de Lourenzá, 
fi xo fi ncapé no éxito das anteriores 
edicións, nas que parti ciparon pre-
to de 1.000 persoas desde o ano 
2020. A edición de 2024 seguirá a 
mesma liña, organizando rutas e vi-
sitas guiadas por guías ofi ciais e an-
fi trións locais, co obxecti vo de con-
ti nuar difundindo o valor cultural e 
natural dos concellos da Mariña.
As acti vidades terán unha duración 
de entre 2 e 4 horas, con grupos 
limitados a 25 persoas, e o custo 
variará entre 5 euros para unha 
persoa, 8 euros para parellas e 12 
euros para grupos de ata cinco 
membros. As reservas realizaranse 
a través da web ofi cial de Turismo 
de A Mariña Lucense.

Crean un plan de rutas 
para desestacionalizar 
o  turismo da comarca
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O conselleiro do Mar, Alfonso 
Villares, visitou a Residencia de 
Saúde Mental da Mariña, situada 
en Cervo, onde comprobou a co-
laboración levada a cabo dende o 
departamento que dirixe coa Aso-
ciación Saúde Mental da Mariña, e 
que permite, a través do Grupo de 
Acción Local do Sector Pesqueiro 
(GALP) Mariña-Ortegal, a coopera-
ción do sector pesqueiro co ámbito 
social.
Deste xeito, baixo a denominación 
Conecta co mar. O mar é vida, es-
tanse a realizar disti ntas acti vidades 
vencelladas ao coñecemento e posta 
en valor do patrimonio cultural ma-
ríti mo-pesqueiro e de sensibilización 
e coidado do medio mariño, co fi n 
de favorecer o benestar psicolóxico 
e social das persoas con doenzas 
mentais.
En defi niti va, disti ntas iniciati vas que 

permiten aos desti natarios achegar-
se de forma acti va e consciente ao 
mundo do mar.
En Un mar de diversión, integración 
e cultura se encadran acti vidades 
orientadas a desfrutar dun tempo de 
ocio acti vo e saudable que axude a 
eliminar pensamentos autolíti cos e a 
senti rse produti vos.
Un mar de saúde fala de accións 

relacionadas co coidado do mar, 
a sensibilización medioambiental 
e o coidado da propia saúde; e en 
Un mar de coñecemento existe un 
proxecto desti nado a obter infor-
mación das Confrarías de Ribadeo, 
Burela e Celeiro e das redeiras de 
Burela, así como de aspectos de in-
terese ao longo da historia relacio-
nados co mundo do mar.

Alfonso Villares fi xo unha visita á 
Residencia de Saúde Mental da Mariña

O Comité de Empresa de Alúmina 
de San Cibrao solicitou, por segun-
da vez, a celebración da 19ª reu-
nión de seguimento do Acordo de 
Viabilidade. O comité recorda que 
o acordo establece que as reunións 
deben celebrarse de forma men-
sual durante os primeiros seis me-
ses e de maneira trimestral a parti r 
de entón. A últi ma destas reunións 
ti vo lugar o 12 de xuño de 2024, 
polo indica que agora corresponde 
realizar a do terceiro trimestre.
A nova solicitude foi feita o pasado 
24 de setembro, e ata o momento 
non houbo resposta ofi cial para a 
súa celebración Ademais, o comité 
fi xo un chamamento ao Goberno 

de España para que manteña o 
mesmo nivel de implicación que a 
Xunta de Galicia, e solicita a asis-
tencia do Ministro de Industria, 
Jordi Hereu, e da Vicepresidenta 
e Ministra de Transición Ecolóxica, 
Teresa Ribera. O Comité de Em-
presa comprométese a seguir in-
formando sobre a evolución deste 
proceso.
Anteriormente, o Comité reuniuse 
co presidente da Xunta para soli-
citar unha maior implicación do 
Goberno autonómico na busca de 
solucións para o futuro da planta. 
No encontro, tratouse a necesida-
de de que a Xunta realice un novo 
requirimento a Alcoa para que pre-

sente a documentación pendente, 
fundamental para aprobar o recre-
cido do Depósito de Barro Verme-
llo (DBR) e garanti r a conti nuidade 
da acti vidade industrial.
Alfonso Rueda comprometeuse 
a asisti r á próxima reunión de se-
guimento en Madrid, reiterando 
o seu apoio ao futuro do comple-
xo e a unha posible intervención 
pública na factoría. O presidente 
da Xunta tamén sinalou o des-
interese de Alcoa nos trámites 
necesarios para a ampliación do 
DBR, facendo un chamamento a 
deixar de lado as disputas polí-
ti cas e unir esforzos co Goberno 
central.

O comité de empresa de Alcoa 
urxe unha reunión de seguimento

O delegado territorial da Xunta 
en Lugo, Javier Arias, parti cipou 
en Ribadeo na clausura do taller 
de emprego “Tecendo Coidados”, 
unha iniciati va de formación en 
atención sociosanitaria a persoas 
dependentes promovida de xei-
to conxunto polos concellos de 
Ribadeo e Barreiros. Esta acción 
formati va, que recibiu un inves-
ti mento de preto de 500.000 eu-
ros por parte do Goberno galego, 
culminou coa entrega de diplo-
mas aos 16 parti cipantes.
Arias felicitou aos alumnos e alum-
nas pola súa dedicación durante 
o ano de formación e animounos 
a uti lizar os coñecementos adqui-
ridos para mellorar as súas opor-
tunidades no mercado laboral, 
especialmente nun sector con boa 
proxección profesional como o da 
atención a persoas dependentes.
Ademais da clausura deste taller, 
o delegado anunciou a posta en 
marcha de dous novos obradoi-
ros de emprego en Ribadeo e 
Barreiros, cun investi mento total 
de 880.600 euros. Estes progra-
mas comezarán a principios de 
outubro e están deseñados para 
ofrecer formación especializada 

en áreas como a construción, a 
xesti ón de residuos e a dinamiza-
ción cultural.
O obradoiro Máis Emprego esta-
rá dirixido a 16 mozos e mozas 
menores de 30 anos e ofrecerá 
formación en mantemento de 
xardíns e dinamización cultural, 
con unha duración de 12 me-
ses. Pola súa banda, o taller dual 
Constrúe en verde, cunha dura-
ción de nove meses, benefi ciará 
a 20 persoas desempregadas con 
formación en construción, limpe-
za en espazos abertos e xesti ón 
de residuos.
A Xunta tamén destacou que os 
novos obradoiros estarán orien-
tados a colecti vos con difi culta-
des de inserción laboral, incluín-
do mulleres, víti mas de violencia 
de xénero, emigrantes retorna-
das e persoas de longa duración 
desempregadas.
No total, a Consellería de Em-
prego, Comercio e Emigración 
desti nará este ano 7,1 millóns 
de euros para fi nanciar 17 obra-
doiros duais en 46 municipios da 
provincia, o que permiti rá mello-
rar as oportunidades laborais de 
340 persoas desempregadas.

Clausuran os obradoiros 
de Ribadeo e Barreiros 
e anuncian dous novos
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A Asociación Cultural e Pedagóxica 
Ponte...nas ondas!, con longa traxec-
toria de case 30 anos na promoción 
e posta en valor do patrimonio inma-
terial, deu a coñecer aos premiados 
do VII Certame de fotografía Imaxes 
do patrimonio. 
Un alambique ambulante por terras 
de Amandi, a primeira fábrica de 
gaseosas do concello de Laza a co-
mezos do século XIX, unha estampa 
da vendima, un tataravó palangreiro 
en terras do Barbanza, un concurso 
de vestidos de bonecas nos anos 50 
do século pasado, dous rapaces ape-
nas adolescentes comezando como 
aprendices de albanel e ebanista, 
unha parella moceando na emigra-
ción londiniense dos anos 60, un día 
na sega do trigo, unha voda multi-
cultural en Río de Janeiro hai case 
setenta anos, montando o palco da 
festa...
Os anteriores son tema dalgunhas 
das magníficas estampas, con gran-
des historias que as acompañan, e 
que foron premiadas na iniciativa, 
que supuxo unha nova viaxe pola 
memoria á que nos convida alumna-
do galego e portugués, coa colabora-
ción das súas familias. Entre os pre-
miado, Iago Rodríguez Edrosa de 1º 
da ESO do IES de Foz (Lugo) recibiu 
o accésit por Un día segando o trigo.
O xurado integrárono Sergio Pereira 
antropólogo, Cristina Sánchez-Ca-
rretero investigadora e antropóloga, 
Xerardo Feijoo, profesor, e Fran Val-
cárcel profesor e membro da Asocia-
ción Cultural e Pedagóxica Ponte...
nas ondas! actuando como secreta-
rio con voz e sen voto. 

Un estudante focense, 
premiado no certame 
da asociación Ponte...
nas ondas!

O Torques de Marzán organiza un 
curso gratuíto de iniciación á foto-
grafía, que terá lugar no Local Social 
O Pradovello. As sesións imparti-
ranse os luns e mércores do 7 ao 30 
de outubro, en horario de 20.00 a 
21.30. Os interesados en participar 
poderán inscribirse chamando ao 
teléfono 684 151 730, aínda que as 
prazas son limitadas. O curso será 
impartido polos expertos Francisco 
Lestegás e José Ángel Niño, e está 
dirixido a todas aquelas persoas que 
desexen iniciarse na arte da fotogra-
fía. A asociación focense anima á 
veciñanza a aproveitar esta oportu-
nidade de aprender e desenvolver as 
habilidades fotográficas de maneira 
totalmente gratuíta.

O Torques de Marzán 
programa un curso de 
iniciación á fotografía

O delegado do Goberno en Gali-
cia, Pedro Blanco, e o alcalde de 
Foz, Francisco Cajoto, presenciaron 
esta mañá o inicio das obras para 
a construción de dúas glorietas 
na estrada N-642. Este proxecto, 
adxudicado polo Ministerio de 
Transportes, Mobilidade e Axenda 
Urbana, ten como obxectivo mello-
rar os accesos á localidade e incre-
mentar a seguridade viaria.
Durante a súa visita, Pedro Blanco 
resaltou o compromiso do Gober-
no de Pedro Sánchez coa moderni-
zación das infraestruturas e a me-
llora das comunicacións en Galicia. 
“Este proxecto é un exemplo claro 
do noso esforzo para optimizar as 
conexións viarias en todo o territo-
rio, favorecendo así a vertebración 
e o desenvolvemento das comar-
cas”, afirmou Blanco. O delega-
do tamén destacou que as novas 
glorietas serán fundamentais para 
mellorar a entrada ao concello de 
Foz, beneficiando tanto aos resi-
dentes como aos visitantes.

As obras, que teñen un orzamento 
de máis de 0,5 millóns de euros e 
un prazo de execución de 12 me-
ses, implicarán a transformación 
das interseccións situadas nos 
puntos quilométricos 39+910 e 
40+970 da N-642 en glorietas. O 
proxecto inclúe a reposición de 
marcas viarias e iluminación, a re-
visión e reposición da sinalización 
vertical, así como a mellora das 

zonas de circulación peonil e dos 
elementos de drenaxe.
O alcalde expresou a súa satisfac-
ción polo inicio destas obras, que 
se enmarcan nunha iniciativa des-
tinada a optimizar a seguridade e 
fluidez do tráfico nunha das prin-
cipais vías de acceso. Coas novas 
glorietas, agárdase unha mellora 
significativa e un impulso ao des-
envolvemento local.

Comezan as obras das glorietas 
na N-642 para mellorar o acceso 

A recente proposta da Alcaldía 
de Foz para adxudicar a xestión 
da Residencia de Maiores e o 
Centro de Día a unha empresa 
privada xerou unha forte polé-
mica entre os veciños e usuarios 
actuais do servizo. Desde unha 
plataforma de afectados, denun-
cian que esta medida provocará 
unha suba “brutal e despropor-
cionada” nas tarifas, facendo o 
servizo inasequible para moitas 
familias da localidade.
Os afectados acusan a Alcaldía 
de basear a súa decisión nun es-
tudo de viabilidade con partidas 
de gasto infladas e sen unha aná-
lise previa. A proposta, segundo 
afirman, busca que os usuarios 
asuman o 100 % do custo do ser-
vizo desde o primeiro mes, sen 
ter en conta a súa capacidade 
económica. Denuncian, ade-
mais, que o Concello non ache-
gará contraprestación algunha, 
obrigando os usuarios ou as súas 
familias a pagar integramente as 
tarifas.
A Alcaldía, pola súa parte, ase-
gura que existe unha partida de 

270.000 euros nos orzamentos 
municipais deste ano para axu-
dar a aquelas persoas que non 
teñen capacidade económica su-
ficiente. Non obstante, os afec-
tados argumentan que máis do 
90% dos usuarios non poden ac-
ceder a estas axudas debido aos 
requisitos restritivos da actual 
ordenanza, que o goberno local 
se nega a modificar para ampliar 
a cobertura social.
Ademais, os afectados critican 
que a nova ordenanza regula-
dora dos servizos da Residencia 
e Centro de Día está en trámite 
sen a debida exposición pública. 
Consideran que a privatización 
do servizo favorecerá unicamen-
te a maiores con pensións máxi-
mas ou familias acaudaladas, 
deixando fóra a moitos veciños 
con recursos limitados.
Pola súa parte, o PP de Foz volve 
mostra a súa oposición á resi-
dencia ata que non se resolvan 
as axudas. O PP propón como 
alternativas a implantación dun 
canon ou a modificación da or-
denanza das axudas de emer-

xencia. Javier Castiñeira, voceiro 
do PP de Foz, sinalou que reci-
biron múltiples queixas de fami-
liares e residentes preocupados 
polos novos prezos propostos 
polo alcalde, que consideran 
inasumibles. “Con estas novas 
taxas, moitos usuarios non po-
derán pagar e veranse obrigados 
a abandonar a residencia”, ad-
vertiu.
O PP critica duramente a pos-
tura do goberno socialista, acu-
sándoo de falta de sensibilidade. 
Castiñeira cualificou de “incom-

prensible” a actitude do alcalde, 
afirmando que a protección das 
persoas maiores con menos re-
cursos é unha responsabilidade 
municipal. Ademais, subliñou 
que o seu grupo non apoiará o 
que consideran unha “inxustiza” 
e rexeitou posibles “ameazas ve-
ladas” sobre responsabilidades 
persoais polo seu rexeitamento 
á proposta. 
A situación xerou un novo foco 
de tensión na vila, sen unha re-
solución clara para o futuro da 
residencia.

Afectados da residencia 
denuncian que as 
familias aboarán o 100 %

As Festas na honra da Virxe do Pilar 
celebraranse na localidade da Es-
piñeira, os días 11 e 12 de outubro. 
Este evento festivo promete dous 
días de diversión e tradición, con 
actuacións musicais e actividades 
relixiosas. O venres 11 de outubro, 
a partir das 22.30 horas, comezará a 
verbena coa actuación de Dúo Sen-
sación e a orquestra Cinema, ofre-
cendo unha noite de música e baile 
para os asistentes.
O sábado 12 de outubro, as cele-
bracións comezarán ás 13.00 horas 
cunha misa solemne e a posterior 
procesión. Ademais, haberá unha se-
sión vermú animada pola orquestra 
Solara. Pola noite, a partir das 22.30 
horas, terá lugar outra gran verbena 
a cargo do Dúo Belinda e a orquestra 
Solara, poñendo fin ás festas cunha 
noite de entretemento e boa músi-
ca. As festas contarán cunha carpa 
para garantir o confort dos asistentes 
en caso de mal tempo. Organizadas 
en colaboración co Concello de Foz 
e outras entidades locais, as festas 
prometen ser un punto de encontro 
para veciños e visitantes.

A Espiñeira celebra 
as súas festas a fin de 
semana do 11 e 12
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O alcalde de Foz, Fran Cajoto, e o 
concelleiro de Relacións Insti tu-
cionais, Carlos García, manti veron 
unha reunión de traballo coa sub-
delegada do Goberno, Isabel Ro-
dríguez, e con responsables da De-
marcación de Estradas en Galicia, 
entre eles Ángel González del Río 
e Beatriz González del Riego, para 
analizar proxectos clave de infraes-
truturas no concello. Durante o 
encontro, abordaron o estado das 
obras da nova rotonda no cruce de 
Gralleira-Ribela, en Cangas, sobre a 
estrada N-642.
Segundo explicou Cajoto, “as obras 
desta rotonda, cun investi mento 
superior aos 720.000 euros, fi nali-
zarán este ano, mentres que a se-
gunda rotonda, no cruce da N-642 
coa estrada LU-162, se executará no 
primeiro semestre de 2025”. Estas 
actuacións son executadas pola em-
presa Mati nsa dentro dun contrato 
de conservación da rede viaria. 
O alcalde destacou a importancia 
destas obras, que considera “moi 
necesarias por seguridade e para 
mellorar a mobilidade dos veciños”. 
Tamén subliñou que foron un com-
promiso electoral cumprido: “Non 
vendemos fume, traballamos arreo 

e agora é unha realidade”.
A xuntanza tamén permiti u avan-
zar na mellora da intersección da 
N-642 coa estrada LU-152 na Co-
rredoira, cuxo proxecto construti vo 
está a piques de ser aprobado. Esta 
obra, segundo Cajoto, “benefi ciará 
ás parroquias de Santo Acisclo, 
Santa Cilla, San Marti ño e Vilaron-
te”, especialmente no verán, cando 
o tráfi co no cruce aumenta. Outro 
tema abordado foi o deseño e 
aprobación do Terceiro Acceso des-
de a variante, que mellorará a mo-
bilidade no casco urbano de Foz. 

Cajoto tamén demandou avances 
na autovía A-74, fundamental para 
Foz e toda a comarca da Mariña, co 
obxecti vo de mellorar a conexión e 
o desenvolvemento da zona.
O equipo de goberno agradeceu á 
Demarcación de Estradas o impul-
so dado a estes proxectos, desta-
cando o traballo coordinado entre 
todas as partes. Carlos García, con-
celleiro de Relacións Insti tucionais, 
subliñou que “seguiremos traba-
llando por mellorar a seguridade e 
mobilidade, sempre pensando nas 
persoas”.

Revisan avances en proxectos 
das infraestruturas municipais

O alcalde de Foz, Fran Cajoto, so-
licitou unha solución inmediata 
á Xunta de Galicia para resolver 
a falta de transporte público que 
está a afectar aos estudantes do 
municipio. Cajoto, xunto co conce-
lleiro Ángel Fernández Neira, reci-
biu na Casa do Concello a un grupo 
de estudantes do IES Perdouro de 
Burela que non puideron acudir ás 
clases debido á falta de asentos 
dispoñibles na liña de autobús re-
gular.
O rexedor municipal explicou que 
“só dous estudantes conseguiron 
subir ao autobús, mentres que o 
resto ti vo que quedar sen trans-
porte”. Esta situación repítese dia-
riamente, o que obriga aos alum-
nos a decidir entre eles quen pode 
asisti r ás clases e quen non. “É 
imprescindible reforzar a liña para 
garanti r que todos os estudantes 
teñan acceso ao transporte esco-
lar. Falamos de alumnos de ensi-
nanza pública que perden clases 
por falta de prazas. Hai que adap-
tar o servizo ás necesidades reais 
de forma urxente”, sinalou Cajoto.

Ademais, o Concello de Foz segue 
á espera dunha reunión coa Direc-
ción Xeral de Mobilidade para soli-
citar a modifi cación do percorrido 
da liña Alfoz-Burela, co fi n de in-
cluír os veciños de Cordido e Mou-
cide, zonas tamén afectadas polos 
problemas de transporte. Cajoto 
urxe á Xunta a actuar de inmedia-
to para resolver estas incidencias 
e garanti r o acceso ao transporte 
público de todos os estudantes da 
localidade.

O alcalde demanda da 
Xunta unha solución á 
falta de transporte 
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As ofi cinas de turismo de Foz e o 
Centro de Interpretación da Basíli-
ca de San Marti ño atenderon este 
verán a mil persoas máis que no 
mesmo período do ano anterior. 
Segundo a concelleira de Turismo, 
Kathy Navarro, este aumento re-
fl icte a tendencia positi va que o 
concello vén experimentando nos 
últi mos anos, coa chegada de turis-
tas atraídos polas súas praias, pa-
trimonio histórico e oferta cultural.
Navarro destacou que o 87 % dos 
visitantes son de procedencia na-
cional, sendo Madrid a principal 
orixe, seguida de Galicia e Asturias. 
No ámbito internacional, Francia 
lidera o turismo estranxeiro, repre-
sentando o 45 % dos turistas que 
visitan Foz. Outros países como 
Inglaterra, Italia e Portugal tamén 
ti veron presenza, cunha media do 
12 % cada un. Ademais, a ocupa-
ción dos aloxamentos turísti cos 
durante o verán roldou o 100 %, 
co incremento de visitantes do sur 
de España grazas ás temperaturas 
máis suaves da zona.
O alcalde de Foz, Fran Cajoto, va-
lorou moi positi vamente o impacto 
económico do turismo no concello 

e fi xo fi ncapé na necesidade de 
mellorar a sustentabilidade. “Es-
tamos a medrar ano a ano, pero 
precisamos máis recursos para 
atender a crecente demanda”, si-
nalou o rexedor. Cajoto reclamou 
a implantación dunha taxa turísti ca 
que permiti ría ao concello mello-
rar os servizos sen sobrecargar a 
veciñanza.
O alcalde tamén resaltou o incre-
mento do número de empadroa-
dos en Foz, un indicador positi vo 
que refl icte o dinamismo do con-

cello. Ademais, mencionou a reac-
ti vación de promocións inmobilia-
rias e novos proxectos de vivenda, 
mentres apelaba a unha refl exión 
sobre a regulación da vivenda tu-
rísti ca para compati bilizar o turis-
mo cun mercado de alugueiro máis 
accesible. Por últi mo, Cajoto quixo 
agradecer o traballo do persoal 
municipal durante o verán, des-
tacando o esforzo realizado polos 
operarios e o servizo de salvamen-
to, que garanti u un verán sen inci-
dencias graves nas praias.

Turismo rexistrou este verán un 
milleiro de visitantes máis 

O Parti do Popular, a través do seu 
voceiro Javier Casti ñeira, solicitou a 
convocatoria inmediata dunha co-
misión de tráfi co para abordar o que 
considera un “fracaso” nas medidas 
adoptadas polo alcalde en materia 
de mobilidade. Segundo Casti ñeira, 
as decisións unilaterais do rexedor 
causaron un caos circulatorio que 
chegou a “dividir o municipio en 
dúas partes mal comunicadas”.
O voceiro subliña a necesidade de 
incluír nesta comisión representan-
tes de todos os grupos da Corpora-
ción, a Policía Local e os técnicos do 
plan de mobilidade, co obxecti vo de 
atopar solucións de consenso. “Non 
se pode seguir tomando decisións 
sen contar coa opinión dos expertos 
e dos corpos que aplican as normas 
de tráfi co”, afi rmou Casti ñeira.
Entre os problemas que sinala está 
o cambio de senti do da rúa Irman-
diños, que “se fi xo ás presas antes 
das eleccións e resultou ser un erro 
para a mobilidade”. Ademais, de-
nunciou o exceso de tráfi co en rúas 
non preparadas para asumir tal 
carga, a ocupación de aparcadoiros 
por material de obra, e a división do 
núcleo urbano de Foz.

O PP esixe a creación 
dunha comisión de 
tráfi co para solucionar 
“o caos circulatorio”

A concelleira da Aula Universita-
ria da UNED de Foz, Elena Mar-
tí nez Pena, e a coordinadora da 
mesma, Marta Muiña Rodríguez, 
presentaron a programación for-
mati va para o mes de outubro, 
dando comezo ao novo curso 
académico. Entre as acti vidades 
destacadas atópanse un curso de 
psicoloxía, un de francés básico, 
formación en primeiros auxilios 
pediátricos e unha xornada de 
limpeza voluntaria na praia da 
Rapadoira.
A oferta formati va comeza cun 
curso de psicoloxía ti tulado Que-
rida esixencia: de neno bo a adul-
to perfecto, imparti do pola psicó-
loga focense Alba Burundarena, 
quen conta cunha ampla expe-
riencia en formacións similares. 
O curso será exclusivamente on-
line e celebrarase todos os mér-
cores de outubro. Muiña resaltou 
que a psicóloga “sempre deseña 
formacións moi demandadas e 
exitosas” na Aula.
Tamén se ofrece o curso de Fran-
cés Básico (nivel A2), que chega á 
súa terceira edición. As clases se-
rán presenciais, os mércores de 
17 a 20 horas. A concelleira Mar-
tí nez Pena subliñou que “contar 

con formacións demandadas 
pola veciñanza é fundamental, 
e cando as propostas funcionan, 
debemos seguir ofrecéndoas”. 
Esta formación xa consolidada 
busca sati sfacer as necesidades 
de aprendizaxe de idiomas da co-
munidade local.
Outra acti vidade destacada é o 
curso de Primeiros Auxilios Pediá-
tricos, imparti do polo enfermeiro 
e docente Camilo Vázquez, quen 

ten ampla experiencia no ámbito 
das emerxencias. Desenvolverase 
do 8 ao 29 de outubro, os martes 
de 17 a 20 horas. Esta formación 
combina coñecementos teóricos 
e prácti cos, e conta con material 
especializado que permite unha 
aprendizaxe moti vadora e parti -
cipati va para o alumnado.
Ademais dos cursos, o 28 de 
outubro está programada unha 
xornada de limpeza simultánea 
de praias, organizada por ADE-
GA (Asociación para a Defensa 
Ecolóxica de Galicia). Esta acti vi-
dade de voluntariado ambiental 
ten como obxecti vo concienciar á 
sociedade sobre a contaminación 
mariña. A coordinadora Marta 
Muíña explicou que “queremos 
traballar pola divulgación am-
biental e conti nuar coa pegada 
do proxecto #LugoNaturalmen-
te”. A concelleira engadiu que se 
convida a parti cipar a centros de 
ensino, concellos do litoral e a 
persoas parti culares. Para obter 
máis información sobre calquera 
delas pódese contactar coa Aula 
Universitaria de Foz no teléfono 
982 133 699, no WhatsApp 604 
034 549 ou no correo electrónico 
foz@lugo.uned.es.

A UNED ofrece cursos de psicoloxía, 
francés e primeiros auxilios este mes

A Casa da Cultura de Foz volve 
a converterse nunha sala cine-
matográfi ca este mes de outu-
bro coas proxeccións dos docu-
mentais, longametraxes e, por 
primeira vez, curtas do Ciclo 
Mestre Mateo. Todas as fi nalis-
tas poderanse ver os mércores 
e xoves deste mes, ás 20.00 
hoas. Tan só deixan para o do-
mingo 13 a película Salta!, para 
todos os públicos. O documen-
tal A viaxe de Lucy, o mércores 
2, é o encargado de inaugurar 
as proxeccións, que seguen o 
xoves coa longametraxe Fatum.
O xoves 10 é a quenda do fi l-
me Matria e o domingo 13, a 
parti r das 18h, será quenda 
para o fi lme para todos os pú-
blicos, Salta! Emoción vida e 
teatro: a nave das Marías será 
o documental que se proxecta-
rá o mércores 16, e o xoves 17 
poderase gozar da gañadora a 
mellor longametraxe, O corno. 
O mércores 23 será o gañador 
a mellor documental o prota-
gonista, Os espazos en branco.
E o xoves 24 e mércores 30 ha-
berá dúas sesións nas que se 
proxectarán as curtas fi nalistas, 

tanto de animación como de 
imaxe real. A concelleira de Xu-
ventude, Zoraida Coira, destaca 
a oportunidade un ano máis, 
da man da Academia do Cine 
Galego e da Vicepresidencia da 
Deputación Provincial de Lugo, 
de poder gozar do mellor cine 
galego do ano, con proxeccións 
non só de longametraxes que 
se distribuíron en salas de cine, 
senón de documentais e curtas 
que non ti vemos posibilidade 
de ver.

O mellor cine galego 
chega á Casa da Cultura

AciaFozCCA puxo en marcha unha 
nova campaña promocional deno-
minada Rasca Gaña, que reparti rá 
55.000 premios entre os clientes 
que realicen as súas compras nos 
establecementos adheridos. A ini-
ciati va desenvolverase ata o 31 de 
outubro co obxecti vo de dinamizar 
o comercio local e premiar a fi deli-
dade dos consumidores.
Segundo explicou o presidente de 
AciaFozCCA, José Carlos Paleo, a 
campaña busca “contribuír á dina-
mización económica dos estable-
cementos parti cipantes e premiar 
á súa fi el clientela”. Parti cipan un 
total de 31 locais de diferentes 
sectores, entre os que se inclúen 
tendas de moda, librarías, clínicas 
veterinarias, perruquerías e paste-
larías, entre outros.
Os premios estarán suxeitos ás 
condicións de cada establecemen-
to e non serán acumulables nin 
combinables con outras ofertas. A 
campaña conta co apoio da Xunta 
de Galicia e o Concello de Foz, e 
foi presentada polo propio Paleo, 
o alcalde de Foz, Fran Cajoto, e a 
concelleira de Comercio, Kathy Na-
varro.

Acia Foz reparti rá 
55.000 premios coa 
súa campaña Rasca 
Gaña ata o día 31
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O Osa do Mar 2025 xa ten as 
súas datas confirmadas. O fes-
tival terá lugar os días 5, 6 e 7 
de setembro. Ademais, ata o do-
mingo, 29 de setembro, manten-
se aberta unha promoción para 
persoas empadroadas en Burela.
As veciñas e veciños do muni-
cipio poderán desfrutar ata en-
tón dun desconto no abono do 

festival en 2025. Este poderá 
ser adquirido por 30 euros em-
pregando o código BURELA ao 
mercalo. Ao rematar o prazo do 
desconto comprobarase o em-
padroamento das persoas que 
o empregasen. Trátase dunha 
iniciativa conxunta do Concello 
e da asociación organizadora do 
festival Fanto Fantini.

O Osa do Mar confi rma 
as datas de 2025 e ofrece 
descontos á veciñanza

Representantes do BNG manti ve-
ron encontros coa comunidade 
educati va de Burela para abordar 
os problemas que se están a vivir 
nos centros educati vos ao come-
zo deste curso escolar. Segundo os 
directores e profesores, moitas das 
difi cultades xa veñen de anos an-
teriores e seguen sen solución por 
parte da Xunta de Galicia. O tenente 
alcalde e concelleiro de Educación 
de Burela, Mario Pillado, e a con-
celleira de Asuntos Sociais, Sandra 
Fernández Cillero, acompañaron ao 
deputado nacionalista Daniel Castro 
nas reunións manti das cos equipos 
directi vos dos insti tutos Monte Cas-
telo e Perdouro, así como dos co-
lexios Vista Alegre e Virxe do Carme.
Pillado destacou que “a situación en 
Burela é única, con 1350 alumnos 
distribuídos en catro centros educa-
ti vos, onde conviven máis de 40 na-
cionalidades diferentes”. Aínda que 
esta diversidade é positi va, o con-
celleiro subliñou que require máis 
recursos. “Non se poden aplicar os 
mesmos rati os e fi nanciamento que 
noutros centros de Galicia”, enga-
diu, criti cando a falta de acción por 
parte da Consellería de Educación.
Entre as principais necesidades si-
naladas polos equipos directi vos, 

destacan a instalación dun ascen-
sor e a cuberta da pista polidepor-
ti va no IES O Perdouro, así como a 
cuberta das pistas no colexio Vista 
Alegre. O colexio Virxe do Carme, 
pola súa banda, demanda a crea-
ción dunha praza de coidador/a, 
mentres que os insti tutos Monte 
Castelo e Perdouro subliñan a ne-
cesidade de mellorar as liñas de 
transporte escolar para garanti r que 
os alumnos cheguen puntualmente 
ás clases.
A concelleira de Asuntos Sociais, 
Sandra Fernández Cillero, tamén 
fi xo fi ncapé na falta de recursos 
para o alumnado con necesidades 
especiais. Propuña a creación dun 
centro específi co con recursos com-
binados, que puidese traballar en 

colaboración cos centros públicos 
da comarca para ofrecer un mellor 
apoio a este alumnado. Tras os en-
contros, o deputado Daniel Castro 
anunciou que nos próximos días 
rexistrará varias iniciati vas no Parla-
mento galego para dar resposta ás 
necesidades educati vas de Burela.
“O Parti do Popular e a Xunta deben 
actuar xa para garanti r que estas 
carencias sexan cubertas”, declarou 
Castro. Esta reunión forma parte 
dunha rolda de encontros que o 
BNG está a realizar coa comunidade 
educati va de A Mariña para coñecer 
de primeira man as problemáti cas 
existentes nos centros escolares, 
encontros que comezaron semanas 
atrás en Alfoz e conti nuarán por 
toda a comarca.

O BNG levará ata o Parlamento a 
situación dos centros educati vos

Dende Son Burela lamentan a ac-
tuación do equipo de goberno 
con respecto á Escola Municipal 
de Música. “É un claro exemplo da 
súa pouca capacidade de xesti ón. 
Dende que asumiron o cargo en 
xuño  de 2023, non foron capaces 
de xesti onar con éxito ningún cur-
so”, asegura o concelleiro Alberto 
Eiroá. A poucos días de comezar o 
novo curso, os propios usuarios da 
escola, xa dan “por perdido outro 
curso, o segundo curso consecuti vo 
perdido polos erros e a xesti ón den-
de o goberno”.
Eiroá afi rma que en xaneiro deste 
2024, canceláronse os contratos 
do 70 % dos docentes. “Isto foi 
provocado pola falta de previsión 
do equipo de goberno, xa que non 
foron capaces de afrontar con ante-
rioridade unha situación que se ía 
producir si ou si, derivada dos pro-
cesos administrati vos. O resultado 
foi que de 10 docentes so daban 
clases 3 e os usuarios esti veron sen 
recibir clase durante máis de medio 
curso”. 
Actualmente, “seguen sen cubrirse 
as prazas de docente de guitarra e 
de percusión”. O concelleiro afi rma 
que dende o Goberno argumentan 
que non hai xente para cubrilas e, 
en parte, “teñen razón, xa que a 
realidade é que non hai docentes 

que queiran regalar o seu tempo e 
o seu traballo. As condicións que se 
ofertan cando se convocan as pra-
zas, provocan que non sexan intere-
santes para ninguén, polo que sexa 
complicado cubrilas”. 
A xesti ón non só afecta ós docen-
tes. “Tamén se ve refl ecti da no des-
censo do número de usuarios. Un 
descenso de usuarios do 40 % den-
de o curso 2022/23, no que había 
matriculados 133, fronte ó actual, 
no que so hai matriculados uns 80”. 
Esta diminución vén provocada, se-
gundo di, pola falta de confi anza de 
cara ó Goberno de Burela, xa que, 
un ano tras outro, os usuarios “vén 
a canti dade de problemas que im-
plica formar parte da Escola Muni-
cipal” e elixen outras opcións.

Son Burela denuncia unha 
caída do 40 % nos usuarios 
da Escola de Música

burela

A Asociación de Pesca Recreati va Bu-
rela aproxímase a acadar a cifra dos 
100 socios, pasando tamén a formar 
parte das asociacións rexistradas no 
Concello de Burela. Este é un gran 
moti vo de orgullo para todos os que 
forman parte deste proxecto.
Unha proba disto é como os socios 
locen a camiseta da enti dade máis 
alá das nosas fronteiras, en cidades 
tan distantes da propia Burela como 
poden ser Roma, Barcelona,  Madrid 
ou Granada, promocionando así non 
só a asociación, senón tamén levan-
do o nome do noso pobo
O colecti vo mariñán conti núa a dina-
mizar a súa proposta de acti vidades 
e asegura así a súa conti nuidade, 
á vez que reforza a súa aposta pola 
defensa e a posta en valor da acti vi-
dade pesqueira e segue loitando por 
conseguir máis zonas de pesca nos 
peiraos. Dende a Asociación de Pes-
ca Recreati va Burela agardan que o 
proxecto siga medrando e danos as 
grazas aos socios pola súa implica-
ción e colaboración.

A Asociación de Pesca 
Recreati va Burela, 
preto de acadar o 
centenar de socios

Burela pon en marcha durante os 
meses de outubro e novembro 
dous obradoiros de escritura crea-
ti va a cargo da recoñecida autora 
burelá Antí a Yáñez. As acti vidades 
están deseñadas para diferentes 
grupos de idade, co obxecti vo de 
fomentar a creación literaria na 
comunidade. Os sábados 5, 19 e 
26 de outubro, os obradoiros es-
tarán dirixidos a adultos, mentres 
que os sábados 9, 16 e 23 de no-
vembro serán para mozos e mo-
zas de entre 14 e 20 anos.
As sesións terán lugar na biblio-
teca municipal e contarán cunha 
praza limitada a 12 parti cipantes 
por curso. A concelleira de Cul-
tura, Lina Gómez, expresou a súa 
sati sfacción por poder ofrecer 
iniciati vas como esta, resaltando 
a importancia de contar cunha 
escritora de presti xio como Yáñez, 
un referente na literatura galega 
contemporánea. “Estas acti vida-
des non só fomentan a creación 
literaria, senón que tamén contri-

búen a enriquecer a vida cultural 
do pobo e esti mular a creati vi-
dade da nosa comunidade”, afi r-
mou.
Gómez tamén subliñou que os 
obradoiros buscan dar voz a no-
vas historias e formas de expre-
sión, convertendo a cultura nun 
punto de encontro e intercambio 
para todas as idades. Por outra 
banda, o concelleiro de Mocida-
de, Mario Pillado, destacou a rele-
vancia de que os mozos vexan en 
Antí a Yáñez un referente próximo, 
exemplifi cando que é posible des-
envolver un proxecto vital desde 
Burela. “Estamos seguros de que 
unha profesional tan recoñecida 
como Antí a será capaz de sacar 
o mellor da nosa mocidade”, con-
cluíu. Os interesados en parti cipar 
deben ter en conta as prazas limi-
tadas e inscribirse con antelación 
para non perder a oportunidade 
de aprender e crear ao lado dun-
ha das voces máis importantes da 
literatura galega.

Organizan dous talleres 
de escritura creati va 
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A Casa da Cultura de Burela 
acolleu a primeira xuntanza do 
Espazo das Familias, unha inicia-
ti va promovida pola Asociación 
socio-educati va Antonio Gan-
doy. 
O obxectivo principal deste 
programa é proporcionar un 
espazo no que as familias con 
nenas e nenos menores de 
seis anos poidan reunirse con 
outras familias e profesionais 
da educación para reflexionar 
sobre o seu papel na crianza 
e intercambiar experiencias e 
ideas.
As sesións, abertas a todas as 
familias, independentemente 

de que os seus fi llos ou fi llas 
asistan á escola infanti l, busca-
rán fomentar o diálogo sobre 
o desenvolvemento infanti l e 
proporcionar novas ferramentas 
educati vas. Para máis informa-
ción ou inscricións, as persoas 
interesadas poden contactar a 
través do teléfono 670 143 620 
ou do correo electrónico olaia-
cao@gmail.com.
Esta primeira reunión marcou 
o inicio dun ciclo de acti vida-
des que teñen como fi nalidade 
apoiar ás nais e pais no proceso 
educati vo, promovendo a re-
fl exión e o debate sobre temas 
relacionados coa crianza.

Comeza o Espazo das 
Familias, un novo foro 
para a educaciónOs concelleiros do PP de Burela ins-

taron ao Goberno biparti to no pleno 
a poñer en funcionamento a radio 
pública municipal. Os populares indi-
caron que “a emisora funcionou du-
rante moito e que deixou de emiti r 
durante o anterior mandato sen que 
o Goberno local -do que xa formaba 
parte a señora López Moreno- expli-
cara cales foran os verdadeiros mo-
ti vos”.
A programación da radio -tal e como 
sucede noutros concellos da con-
torna- “debera ser plural, sen sec-
tarismo e na que se trataran temas 
de interese para toda a veciñanza”, 
expón o portavoz, Manuel Rouco. 
Antes das últi mas eleccións locais as 
disti ntas forzas políti cas acudiron a 
un coloquio - debate que ti vo lugar 
nas instalacións da radio pública de 
Burela no que todos os representan-
tes coincidiron en que “a había que 
poñer en valor” porque “se trata dun 
medio de comunicación moi necesa-
rio que debería funcionar adecuada-
mente”. Finalmente, a proposta non 
saíu adiante no últi mo pleno.

Segundo expón Manuel Rouco, 
voceiro popular, dende o Goberno 
municipal apuntan a unha falta de 
fi nanciamento, unha cueti ón “que 
sorprende porque din que hai 3 mi-
llóns de remanente”. Deste xeito, in-
dican que case un ano e medio des-
pois de iniciar o mandato, a alcaldesa 
non ti vo ningunha iniciati va neste 
senti do. Por outra banda, lembran 
que no últi mo pleno un conxunto 
de nais e pais alguti náronse para 
demandar melloras na situación da 
Escola de Música Municipal.
Por outra banda, instan ao Goberno 

biparti to a poñer en funcionamento 
a radio pública municipal. Os popu-
lares indican que “a emisora funcio-
nou durante moito e que deixou de 
emiti r durante o anterior mandato 
sen que o goberno local -do que xa 
formaba parte a señora López More-
no- explicara cales foran os verdadei-
ros moti vos”.
A programación da radio -tal e como 
sucede noutros concellos da contor-
na- “debera ser plural, sen sectaris-
mo e na que se trataran temas de in-
terese para toda a veciñanza”, expón 
o portavoz, Manuel Rouco. 

Os populares queren recuperar 
a radio pública municipal

A Confraría de Pescadores organizou 
unha xornada divulgati va para cele-
brar o seu centenario, baixo o tí tulo 
Ao Son do Mar. A acti vidade cen-
trouse na conexión entre a cultura 
mariñeira e a música tradicional, un 
patrimonio que tamén forma parte 
da identi dade maríti mo-pesqueira 
da localidade. Durante o evento, dis-
ti ntas bandas tradicionais, como a 
Banda Santo Inocencio, Acordeonis-
tas da Mariña Burela, Ledicia SCR, 
ACM Dambara Burela e ACM Arume 
Burela, encheron o ambiente co son 
de acordeóns, recordando os tem-
pos nos que a música servía de en-
tretemento para os mariñeiros nas 
súas longas xornadas no mar.
A xornada destacou tamén polo seu 
carácter interxeracional, reunindo a 
persoas maiores e mozas para com-
parti r experiencias relacionadas co 
traballo no mar. Os vellos lobos de 
mar ti veron a oportunidade de na-
rrar as súas aventuras aos máis no-
vos, co obxecti vo de inspirarlles a ver 
no sector pesqueiro unha oportuni-
dade profesional e contribuír a resol-
ver o problema do relevo xeracional 
no ámbito maríti mo.
Esta acti vidade forma parte do 
proxecto Acti vidades Centenario 
Confraría de Pescadores de Burela, 
que busca poñer en valor o traballo 
social desenvolvido pola Confraría 
ao longo destes 100 anos de historia. 

A Confraría pon en valor a cultura 
mariñeira no seu centenario

A Consellería do Mar, a través de 
Portos de Galicia, aprobou a exen-
ción total do pagamento da taxa 
de ocupación de dominio público 
portuario para o Concello de Bu-
rela. 
Esta bonifi cación afecta á caseta 
de información e turismo muni-
cipal instalada en terreo portua-
rio, segundo a resolución do ente 
público remiti da á administración 
local.
A exención do 100% da taxa ba-
séase no arti go 40 da Lei de taxas 
portuarias, que permite a bonifi -
cación para as corporacións locais 

que realicen acti vidades encadra-
das nas súas fi nalidades públi-
cas, sempre que estas non sexan 
obxecto de explotación económi-
ca.
Conforme ás condicións xerais da 
concesión outorgada por Portos 
de Galicia para a instalación da ca-
seta, a liquidación das taxas faise 
por semestres adiantados. 
As bonifi cacións, como a aproba-
da agora, poden aplicarse desde o 
inicio da concesión, benefi ciando 
así ao Concello de Burela desde o 
comezo da súa acti vidade na case-
ta de información turísti ca.

Portos exime do pago 
das taxas polo Punto de 
Información Turísti ca
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Viveiro vén de adxudicar o contrato 
do Servizo de Axuda no Fogar (SAF) á 
empresa Idades SL, que se encargará 
da prestación deste servizo esencial 
durante os próximos dous anos. Con 
posibilidade de prórroga por dous 
anos máis, o contrato supón un in-
vesti mento inicial de 3.520.129,60 
euros, cun custo por hora de 20,39 
euros máis o 4% de IVE.
A Axuda no Fogar, que presta aten-
ción a uns 250 veciños e veciñas, ten 
como obxecti vo garanti r o benestar 
de persoas en situación de depen-
dencia ou vulnerabilidade. “Este 
servizo é un piar fundamental para o 
concello, xa que permite ás persoas 
máis vulnerables ter cubertas as 
súas necesidades básicas”, afi rmou a 
alcaldesa, María Loureiro.
Con todo, a rexedora aproveitou 

para denunciar a insufi ciente achega 
da Xunta de Galicia. Segundo expli-
cou, a administración autonómica 
só achega 12 euros por hora no 
SAF para persoas dependentes, un 
importe que non cobre o custo real 
de 21 euros por hora que establece 
o contrato. Ademais, a Xunta non 
achega nin un só euro para a moda-
lidade de libre concorrencia, deixan-
do ao concello a responsabilidade de 
asumir os custos.
Loureiro destacou que no ano 2023 
o SAF de libre concorrencia ti vo un 
custo de máis de 400.000 euros, dos 
cales a Xunta non contribuíu con 
ningunha achega. “Este importe foi 
cuberto grazas a fondos propios do 
concello, a achega mínima dos usua-
rios e os 200.000 euros da Deputa-
ción de Lugo”, sinalou. Este ano, a 

Deputación tamén asinou un conve-
nio por valor de 132.000 euros para 
apoiar o SAF de libre concorrencia.
“Se a Xunta asumise as súas com-
petencias en materia de benestar 
social, estes cartos da Deputación 
poderían desti narse a outras ne-
cesidades do concello”, subliñou a 
alcaldesa, engadindo que a falta de 
fi nanciamento autonómico sobre-
carga aos concellos. A Deputación 
de Lugo, a través do seu Plan Depu-
tación, conti núa sendo unha fonte 
de apoio importante para manter 
este servizo básico.
A pesar destas difi cultades, durante 
o proceso de contratación o concello 
garanti u a conti nuidade do servizo 
sen interrupcións, consciente da súa 
relevancia para a calidade de vida 
das persoas usuarias.

Viveiro adxudica o contrato de 
Axuda no Fogar para 250 usuarios

Susana López Hermida e Verónica 
Eiravella Barreira, directoras do 
CEIP de Celeiro e do CEIP de Casás 
respecti vamente, recolleron de 
mans do Director da Fundación 
Breogán, Luis Abel Taboada, e da 
Directora da UNED Lugo, Ana Tra-
seira, os agasallos da UNED Lugo, 
Ecoballuti on e o CB Breogán, cola-
boradores do proxecto Ningún aro 
sen rede baseado na economía cir-
cular e na reciclaxe.
Os premios foron entregados aos 
colexios máis implicados na segun-
da edición do proxecto, que ten 
como obxecti vo fomentar a recicla-
xe e a sustentabilidade nos centros 
educati vos da provincia de Lugo.
O gañador foi o CEIP de Celeiro, 
que recibirá 75 invitacións para 
presenciar un encontro do CB 
Breogán e 100 euros en libros de 
temáti ca medioambiental.
O segundo premio foi para o CPI 
Virxe do Monte Cospeito, que terá 
50 invitacións para presenciar un 
encontro do CB Breogán e un lote 
de produtos de Ecoballuti on.
Finalmente, o terceiro, o CEIP Ca-
sás, contará con 25 invitacións 
para presenciar un encontro do CB 

Breogán e 50 euros en libros de te-
máti ca medioambiental.
Xa están abertas as inscricións para 
tódolos centros educati vos de Edu-
cación Primaria de Lugo capital e 
provincia, que desexen parti cipar 
na III Temporada de Ningún Aro 
Sen Rede.

MATRÍCULA UNED. A Aula da 
UNED de Viveiro mantén aberto 
o prazo de matrícula para o curso 
2024/25 ata o 22 de outubro. Os 
veciños e veciñas de Viveiro poden 
elixir entre 30 grados sen límite de 
prazas e sen nota de corte.
Aquelas persoas que non teñan ti -
tulación necesaria para matricular-
te nos grados, poden facelo no cur-
so de acceso á universidade para 
maiores de 25 e 45 anos. Dende 
o 23 de setembro o 23 de outubro 
permanecerá aberta tamén a ma-
trícula na UNED Senior (maiores 
de 55 anos) para as materias de  
Aproximación á historia do cine ga-
lego, imparti da os martes de 18.00 
a 20.00 horas, e A historia da arte: 
camiño da contemporaneidade, 
imparti da os xoves nese mesmo 
horario.

O CEIP de Celeiro gaña 
un premio da UNED por 
fomentar a reciclaxe

Arrancaron en Viveiro, as Rutas 
Saludables en Viveiro organizadas 
pola Asociación Española Contra 
o Cancro. Esta acti vidade terá lu-
gar de xeito gratuíto todos os ven-
res de outubro ás 11.00, con saída 
dende a Praza Maior da localidade. 
O seu obxecti vo é concienciar á 
poboación sobre a importancia de 
facer exercicio fí sico e levar hábitos 
saudables para previr o cancro. Polo 
tanto, é unha acti vidade dirixida a 
toda a poboación.
A alcaldesa de Viveiro, María Lourei-

ro, agradece á AECC “o seu inesti ma-
ble labor tanto axudando ás persoas 
con cancro como promovendo un 
esti lo de vida saudable entre todas 
as persoas con iniciati vas coma esta”. 
As inscricións na mesma poderán ser 
realizadas chamando ao número de 
teléfono 639 262 312 ou escribindo 
ao enderezo de correo electrónico 
lugo@contraelcancer.es.
Para máis información pódese con-
tactar co número 900 100 036 ou 
visitar a páxina web www.asocia-
cioncontraelcancer.es.

Comezan as rutas 
saudables da Asociación 
Española Contra o Cancro

viveiro

EN BREVE

MURAL. Viveiro estreou un mural en Celeiro, no Sillero, impulsado polo Fondo 
Galego de Cooperación e Solidariedade e cofi nanciado polo programa DEAR 
da Comisión Europea. A obra, creada por Raúl Manero, coñecido como Raúl 
de Carmen, foi a gañadora do Concurso de Murais People&Planet.

CELEIRO. As obras de humanización da rúa do Porto de Celeiro en Viveiro, 
que comezaron no verán, conti núan avanzando a bo ritmo. Esta transforma-
ción integral inclúe a pavimentación e a renovación completa dos servizos, 
mellorando tanto a mobilidade como a accesibilidade na zona. 

COVAS. Comezaron os traballos de mellora en Escourido, Covas. Esta inter-
vención busca opti mizar o pavimento, a canalización de augas e o pintado 
de marcas viais e ten como obxecti vo facer máis accesibles os camiños.

O Concello de Viveiro asinou os 
convenios de colaboración coas 
asociacións e enti dades culturais 
locais, a Semana Santa e o comer-
cio do casco histórico.
En concreto, asináronse os conve-
nios coa Asociación Cultural Proa 
(5.500 euros para a organización 
da Feira de Artesanía de Viveiro 
2024); a Asociación Banda de Mú-
sica o Landro de Viveiro (35.000 
para os gastos en acti vidades dos 
anos 2023 e 2024), e a Asociación 
Cultural Ether (8.000 euros para a 
organización do Festi val Ether).
Tamén asinouse o convenio coa 
Xunta de Confrarías da Semana 
Santa de Viveiro (50.000 euros 
para os gastos dos anos 2023 e 
2024), e a Asociación Cultural Bá-
goas da Terra (33.000 euros para 
2023 e 2024).
O concello asinou por últi mo o 
convenio coa Asociación Centro 
Comercial Casco Histórico (10.000 
euros).
“Falamos na súa maior parte de 
enti dades que levan moitos anos 
traballando pola cultura e as tradi-
cións de Viveiro, como é a nosa Se-
mana Santa”, asegura a alcaldesa, 
María Loureiro.
“Desde o concello, temos que 
apoiar ás agrupacións e proxectos 
que traballan para manter vivas as 
tradicións locais”, engade a alcal-
desa, “así como colaborar co co-
mercio de Viveiro”.

O Concello asina 
os convenios de 
colaboración coas 
asociacións culturais e 
a Xunta de Confrarías
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O últi mo pleno do Concello de Vivei-
ro aprobou unha iniciati va presen-
tada polo Parti do Popular para ins-
tar á creación dun Foro Económico 
que analice a situación económica 
local e propoña medidas de reacti -
vación. A proposta contou co apoio 
do grupo XViveiro e as abstencións 
de PSOE e BNG. Mariña Gueimun-
de, portavoz do PP, destacou que 
esta iniciati va xa formaba parte do 
acordo programáti co entre o PSOE 
e XViveiro para investi r á alcaldesa 
María Loureiro, polo que cualifi cou 
a abstención socialista como un in-
dicio de falta de compromiso cos 
acordos pactados.
Segundo Gueimunde, o obxecti -
vo do foro é buscar solucións ante 
a crise económica local, agravada 
polo peche de industrias e as difi -

cultades que atravesan os comer-
cios, autónomos e pequenas em-
presas da zona. Por outra banda, o 
PP expresou a súa oposición ao re-
coñecemento extraxudicial de cré-
dito presentado polo goberno local, 
que inclúe facturas por valor de 
125.275 euros correspondentes ao 
ano 2023. Gueimunde criti cou a fal-
ta de claridade nalgúns dos gastos, 
como os 6.300 euros desti nados á 
limpeza de praias en novembro, e 
denunciou que este procedemento 
está a “condicionar gravemente as 
inversións futuras”, dado que o to-
tal de facturas pendentes supera o 
millón de euros.
Ademais, o PP presentou un rogo 
relacionado co programa de conci-
liación familiar Madrugadores, de-
nunciando que o Concello de Viveiro 

non solicitou axudas dispoñibles da 
Xunta para este fi n, o que, segun-
do Gueimunde, evidencia a falta de 
interese do goberno biparti to pola 
conciliación familiar. O Parti do Popu-
lar criti cou a xesti ón do executi vo lo-
cal e insisti u na necesidade de adop-
tar medidas urxentes para mellorar a 
situación económica de Viveiro.
Ademais, os concelleiros do Parti do 
Popular solicitan que o Goberno 
local, formado por PSOE e BNG, 
complete as actuacións no parque 
Pernas Peón coa recuperación e 
rehabilitación dos elementos exis-
tentes. Os populares consideran 
que, a pesar das intervencións que 
se están realizando, quedan pen-
dentes melloras importantes como 
a limpeza dos muros do edifi cio e a 
restauración das fontes.

O PP saca adiante no Pleno un Foro 
Económico para analizar o concello

O Concello de Viveiro anunciou 
a programación do Teatro Pastor 
Díaz para o últi mo cuadrimestre de 
2024, que arrincou o 28 de setem-
bro coa representación de Apaga 
o candil, unha obra da compañía 
Contraproducións desti nada a un 
público adulto.
A concelleira de Cultura, Lara Fer-
nández Fernández-Noriega, subli-
ñou que “a 100 anos do seu nace-
mento, o Teatro Pastor Díaz está 

máis vivo que nunca” grazas ao 
apoio da cidadanía e á calidade da 
programación.
A edil tamén destacou que a oferta 
cultural busca atraer a persoas de 
todas as idades, con espectáculos 
de teatro, música e danza. 
Ademais, Fernández-Noriega sina-
lou que o teatro é un referente no 
circuíto galego e animou ao público 
a asisti r ás próximas funcións, au-
gurando un éxito de parti cipación. 

O Pastor Díaz presenta a 
programación de outono

Manuel Galdo Dopico, concelleiro 
do Grupo Municipal Por Viveiro, 
presentou dous rogos ao Pleno da 
Corporación Municipal de Viveiro 
instando ao equipo de Goberno a 
actuar en dúas zonas clave do mu-
nicipio.
O primeiro rogo fai referencia ao 
mal estado da beirarrúa da Ave-
nida de Ferrol, á altura do edifi cio 
Ría de Viveiro. O edil subliñou que 
a presenza de fochancas e lousas 
rotas pode supoñer un risco para 
a seguridade dos peóns que transi-
tan por esa área diariamente, polo 
que solicitou a reparación urxente 
desta infraestrutura.

Ademais, Galdo Dopico tamén fi xo 
un chamamento á limpeza e me-
llora da contorna da igrexa de San 
Francisco, concretamente na zona 
colindante co Canti ño Lois Tobío, 
onde a maleza invade parte das 
fachadas. 
Este feito, segundo o concelleiro, 
ofrece unha imaxe de desleixo e 
abandono, polo que pediu que se 
tomen as medidas necesarias para 
arranxar esta situación.
Ambas peti cións pretenden mello-
rar a seguridade e a estéti ca urbana 
de Viveiro, atendendo ás deman-
das veciñais e ao bo mantemento 
do espazo público.

Por Viveiro reclama 
melloras para dúas vías

O Concello de Viveiro asinou os con-
venios de colaboración coas asocia-
cións e enti dades culturais locais, a 
Semana Santa e o comercio do casco 
histórico.
En concreto, asináronse os conve-
nios coa Asociación Cultural Proa 
(5.500 euros para a organización da 
Feira de Artesanía de Viveiro 2024); 
a Asociación Banda de Música o Lan-
dro de Viveiro (35.000 para os gas-
tos en acti vidades dos anos 2023 e 
2024), e a Asociación Cultural Ether 
(8.000 euros para a organización do 
Festi val Ether).

Tamén asinouse o convenio coa Xun-
ta de Cofradías da Semana Santa de 
Viveiro (50.000 euros para os gastos 
dos anos 2023 e 2024), e a Asocia-
ción Cultural Bágoas da Terra (33.000 
euros para 2023 e 2024).
O concello asinou por últi mo o con-
venio coa Asociación Centro Comer-
cial Casco Histórico (10.000 euros).
“Falamos na súa maior parte de en-
ti dades que levan moitos anos tra-
ballando pola cultura e as tradicións 
de Viveiro, como é a nosa Semana 
Santa”, asegura a alcaldesa, María 
Loureiro.

Viveiro esixe á Xunta o 
servizo de Madrugadores 
en todos os colexios

• Sábado 12 de outubro - 20.30 
horas: Artes de Hipócrita Tea-
tro Afeccionado (adultos).

• Xoves 24 de outubro - 20.30 
horas: Ada Bryon. La tejedo-
ra de números de La Westi a 
Producciones (adolescentes e 
adultos).

• Sábado 26 de outubro - 18.00 
horas: Pum, pum, quen ahi? de 
África Teatro (infanti l +3 anos).

• Sábado 2 de novembro - 18.00 
horas: Kyoki de Elefante ele-
gante (infanti l +3 anos).

• Sábado 9 de novembro - 20.30 
horas: Sofá de Marta Alonso 
Tejada (adultos).

• Sábado 16 de novembro - 
20.30 horas: La rati ta presumi-
da de Tropos teatro (infanti l 2 
a 10 anos).

• Sábado 23 de novembro - 
20.30 horas: Concerto de Sta.
Icia da Banda Municipal de 
Música de Viveiro.

• Sábado 30 de novembro 
- 20.30 horas: Noso de Os 
náufragos Teatro (adulto).

PROGRAMA
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O Concello de Ribadeo anunciou 
a eliminación dun crédito de 
700.000 euros, segundo informou 
o alcalde Dani Vega tras a últi ma 
comisión informati va de Facenda 
e Asuntos Xerais. Vega destacou 
que esta medida é parte dunha 
xesti ón responsable dos recursos 
públicos. “É un bo exemplo de 
xesti ón, tanto no ámbito do inves-
ti mento como na eliminación de 
débeda”, sinalou o rexedor.
Ademais, abordouse a licitación 
do servizo de abastecemento de 
auga, un dos proxectos máis am-
biciosos da lexislatura, cun orza-
mento superior aos 5 millóns de 
euros. “Estamos a falar da obra 
máis importante desta lexislatu-

ra, para a cal agardamos contar 
co apoio da Xunta de Galicia, a 
Deputación e as administracións 
estatais”, explicou Vega.
O alcalde subliñou a urxencia de 
mellorar o sistema de abastece-
mento de auga debido ás frecuen-
tes rupturas e cortes que afectan 
a varias parroquias, especialmen-
te durante os meses de verán. 
“Ribadeo enfronta un problema 
grave con este servizo, e a mello-
ra é unha prioridade para o noso 
goberno”, afi rmou.
Vega tamén recordou que este 
ano o goberno local xa eliminou 
outro crédito de preto de 100.000 
euros, o que exemplifi ca a boa 
xesti ón fi nanceira do Concello.

Avanzan a licitación 
do servizo de auga e 
eliminan un crédito

Ribadeo acollerá o 19 de outubro 
a I Xincana de Orientación Vila de 
Ribadeo, organizada polo Concello 
e Xesta Natureza. Este evento está 
deseñado para que os parti cipantes 
desfruten dunha tarde de deporte 
e natureza, seguindo un mapa para 
localizar varios puntos establecidos.
Francisco José Silvent, concelleiro de 
Deportes, explicou que “os parti ci-
pantes deberán percorrer unha se-
rie de puntos en orde determinada, 
elixindo a súa ruta entre un punto 
e outro segundo a información que 
lles proporcione o mapa”. O even-
to será por equipos e combinará a 
orientación con diferentes probas 
especiais, cun tempo máximo de 
dous horas e media para completar 

o percorrido.
A inscrición, que é gratuíta, poderá 
facerse a través da web. Haberá ca-
tro categorías para parti cipar: Xesti -
ñas, Xestas, Xesteiras e Chorima. A 
xincana está aberta a todo o público, 
desde familias con nenos ata per-
soas con máis experiencia. Ademais, 
haberá percorridos adaptados para 
persoas con mobilidade reducida.
Silvent animou á cidadanía a parti ci-
par na acti vidade, que comezará ás 
17.00 horas na Casa do Concello. Ao 
fi nalizar, os parti cipantes poderán 
gozar de avituallamento sólido e lí-
quido. “Será unha maneira diverti da 
de pasar unha tarde en contacto coa 
natureza e facendo deporte”, subli-
ñou o edil ribadense.

A I Xincana de Orientación 
celebrarase o día 19

Os deputados populares Antonio 
Ameijide e José María Fernández, 
xunto ao alcalde, Daniel Vega, com-
probaron o estado da estrada pro-
vincial LU-P-5207, que discorre por 
este municipio mariñán, unha vía 
que conta cunha elevada densida-
de de circulación que precisa dunha 
renovación xa que con conta con fo-
chancas que “a volven moi perigosa”.
O voceiro popular, Antonio Amei-
jide, explica que dende o Concello 
de Ribadeo xa se pediu ao goberno 
provincial o arranxo desta estrada 
“sen que polo momento se ti vese a 
ben atender esta reclamación” a pe-
sar de que “é necesaria xa que por 
esta vía circula unha gran canti dade 

de vehículos a diario, polo que non 
está garanti da a seguridade dos seus 
usuarios”.
Ameijide ve nesta estrada “outro 
exemplo máis” da “falta de preocu-
pación” do goberno de José Tomé e 
os seus socios do BNG polo mante-
mento da rede viaria provincial. “A 
realidade é que na provincia hai 66 
concellos nos que as estradas pro-
vinciais se atopan nun estado lamen-
table, mentres que só hai un no que 
están en perfecto estado de revista”, 
denunciou.
Esixe a PSOE e BNG “altura de miras 
e unha preocupación real” pola se-
guridade dos usuarios das estradas 
provinciais. 

O PP denuncia o estado 
da estrada LU-P-5207 

ribadeo

O Concello de Ribadeo aprobou un 
investi mento de 400.000 euros para 
a mellora das súas infraestruturas 
deporti vas, segundo anunciou o al-
calde Dani Vega. A prioridade será a 
rehabilitación de edifi cios que levan 
anos en estado de abandono, como 
o pavillón Alfredo Deaño, o de Cube-
las e a entrada ao estadio municipal 
Pepe Barrera. O rexedor destacou 
a importancia de coordinar a estra-
texia con outras administracións.
O Concello espera que a Deputación 
de Lugo e a Xunta de Galicia cubran o 
80 % do investi mento, cunha repar-
ti ción do 40% para cada unha, men-
tres que o Concello achegará o 20 
% restante. Vega subliñou que este 
orzamento permiti rá desbloquear 
proxectos e acceder a subvencións, 
algo que ata agora estaba difi cul-
tado pola falta dunha planifi cación 
fi nanceira clara. Entre as actuacións 
prioritarias está o pavillón de Alfre-
do Deaño, onde “chove por dentro”, 
afectando a deportes como o hóc-
key, o fútbol sala e o baloncesto.
O alcalde sinalou a necesidade de 
intervención urxente para garanti r 

a prácti ca deporti va en condicións 
adecuadas. Tamén se prevé mellorar 
a entrada do estadio Pepe Barrera e 
acondicionar o pavillón de Cubelas, 
unha instalación vinculada ao fútbol 
sala rural, que conta con gran tradi-
ción en Ribadeo. Dani Vega subliñou 
o compromiso do goberno municipal 
coa mellora destas infraestruturas e 
destacou a importancia da colabora-
ción entre todas as administracións 
para levar a cabo estes proxectos. O 
Concello está á espera da resposta 
tanto da Deputación de Lugo como 
da Xunta de Galicia, coa que xa hai 
unha reunión prevista.

PROPOSTA DO BNG. O grupo muni-
cipal do BNG de Ribadeo conseguiu 
o apoio da corporación para instar 
ao Goberno municipal a iniciar os 
trámites para a construción dun 
campo de herba sintéti co no anexo 
do Pepe Barrera. 
Segundo declarou Pablo Vizoso: “A 
construción dun novo campo de 
herba sintéti ca é unha necesidade 
que vai aumentando ano a ano para 
Ribadeo. Era unha medida que leva-
bamos no noso programa electoral 
e, inda desde a oposición, queremos 
ser úti les para a veciñanza, con pro-
postas e ideas”.

Desti nan 400.000 euros a mellorar 
as infraestruturas deporti vas

LIMPEZA DE XARDÍNS

O Concello de Ribadeo está a levar a cabo labores de limpeza e mellora nos 
xardíns e nas inmediacións dos edifi cios que dependen da área de Benestar 
Social, co obxecti vo de mellorar o estado destes espazos e ofrecer as mellores 
condicións para os seus usuarios. Entre os edifi cios onde se están realizando 
estas actuacións destacan a residencia de maiores e o centro de día.

O Centro Integrado de Formación 
Profesional (CIFP) Porta da Auga, a 
través da Rede de Centros de Capaci-
tación Dixital, organizará en outubro 
dous cursos gratuítos para mellorar 
as competencias dixitais básicas da 
cidadanía. O primeiro curso, de ni-
vel básico, comezou o 2 de outubro 
e remata o 15. O segundo, de nivel 
intermedio, desenvolverase do 16 
ao 29 de outubro. Ambos os cursos 
realizaranse de 16.00 a 19.00 horas, 
con opción de horario fl exible.
Estes cursos, de 30 horas de dura-
ción cada un, están deseñados para 
ofrecer unha cualifi cación en “Dixita-
lización aplicada á contorna profesio-
nal” (IFC748_2), válida para bolsas 
de emprego, oposicións e concursos. 
O CIFP Porta da Auga destaca que só 
é necesario non estar matriculado 
noutros estudos formais da Conse-
llería de Educación para parti cipar.
As persoas interesadas poden inscri-
birse e obter máis información a tra-
vés da páxina web do centro ou acu-
dir presencialmente ao CIFP Porta da 
Auga de luns a venres, en horario de 
08.30 a 15.00 e de 16.00 a 22.00 ho-
ras. Esta iniciati va está fi nanciada a 
través do programa Next Generati on 
da Unión Europea.

O CIFP Porta 
da Auga ofrece 
cursos gratuítos de 
competencias dixitais
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Ribadeo celebrou o Día do Xubila-
do, unha xornada organizada polo 
Concello coa colaboración da Xun-
ta de Galicia, que reuniu a máis de 
330 participantes. O evento, que 
se desenvolveu nunha carpa insta-
lada no peirao, contou cun xantar 
colectivo e a actuación musical do 
grupo A Roda pola tarde.
O alcalde de Ribadeo, Dani Vega, 
quixo agradecer o traballo do per-
soal municipal e da Concellería de 
Benestar Social, liderada por Elena 
Sierra, destacando a coordinación 
do equipo: “Hai que resaltar que 
un traballo coordinado sempre 
funciona”. Tamén quixo recoñecer 
o esforzo e dedicación das persoas 
xubiladas: “Agradecerlles a todas 
as persoas que traballaron toda 
unha vida con sacrificio, entrega 
e dedicación para sacar adiante ás 

súas familias”.
A xornada foi un éxito, tal como 
destacou Vega, quen valorou a 
importancia de recuperar esta ce-
lebración, non só como un encon-
tro lúdico, senón como un xesto 
de agradecemento á contribución 
dos xubilados á sociedade. “Este é 
un encontro para dicirlles que se-

guimos contando con todos eles 
e para seguir organizando activi-
dades que axuden a que Ribadeo 
avance no ámbito do benestar 
social”, afirmou o rexedor. O Cuar-
teto Illa Pancha, de Ribadeo, foi 
o encargado de poñer música á 
benvida deste emotivo Día do Xu-
bilado.

Máis de 330 persoas participaron 
no Día do Xubilado de Ribadeo

A conselleira de Política Social e 
Igualdade, Fabiola García, anunciou 
que a Xunta investirá 700.000 eu-
ros na reforma integral do Hospital 
Asilo de Ribadeo, co obxectivo de 
convertelo nun centro residencial 
para persoas maiores. Durante a súa 
visita ás obras, acompañada polo de-
legado territorial da Xunta en Lugo, 
Javier Arias, o alcalde Daniel Vega e 
a secretaria xeral técnica da Conse-
llería, María Francisca Gómez, García 
destacou a importancia deste inves-
timento para a comunidade local.
A conselleira subliñou que esta re-
forma permitirá rehabilitar com-
pletamente o inmoble municipal e 
facilitará o retorno á vila das per-
soas maiores que foron trasladadas 
a outros centros durante as obras. 
Este traslado foi acordado coas fa-
milias, permitíndolles elixir prazas 
públicas sen ter que desprazarse 
a longas distancias. Fabiola García 
reafirmou o compromiso do Go-

berno galego coas necesidades dos 
veciños de Ribadeo e a súa aposta 
por unha atención de proximidade, 
impulsando así a creación de recur-
sos residenciais.
O custo total do proxecto supera os 
1,5 millóns de euros, sendo o resto 
do financiamento achegado polo 
Concello, que conta cunha doazón 
do doutor Francisco Moreda Pérez, 

un ilustre veciño da vila. Os traballos 
de reforma comezaron a finais do 
ano pasado e, segundo as previsións 
do concello, está previsto que rema-
ten no primeiro semestre de 2025, 
permitindo a reincorporación de 
usuarios. O novo centro residencial, 
de titularidade municipal, ofrecerá 
40 prazas para a atención das per-
soas maiores da zona.

Invisten 700.000 euros na 
reforma integral do Hospital Asilo 

O NOVO MIRADOIRO DE LOCTUDY

O novo miradoiro sobre a ría re-
cibiu o nome de Loctudy, cidade 
francesa irmandada con Ribadeo. 
O acto tivo lugar aproveitando a 
estadía que a expedición do país 
galo decidiu facer no concello ri-
badense. O rexedor lembrou que 
“Loctudy e Ribadeo teñen moitas 
similitudes” e agarda que “ambos 
concellos sigamos afondando nos 
lazos que nos unen”.
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O ex presidente do Goberno Maria-
no Rajoy destacou as potencialida-
des de Ribadeo na visita insti tucional 
cursada ao Concello, onde asinou no 
libro de honra e se dirixiu aos asis-
tentes no Salón dos Alcaldes. O rexe-
dor, Dani Vega, dixo que recibilo foi 
“un orgullo, e desde logo seguimos 
nesa liña de abrir Ribadeo a todo o 
mundo”. Cando se decataron do seu 
interese por acudir á vila, puxéronse 
en contacto. “Nun encontro que ti -
vemos con el e con Barreiro falamos, 
el ti ña interese porque xa viñera no 
2009 nos dixo e quería volver porque 
tamén era para el unha sati sfacción 
que hai un ano ganáramos as elec-
cións”.
O alcalde indicou que “veu en ca-
lidade de expresidente, xa viñeron 

outras personalidades a Ribadeo 
e vamos a seguir invitando a todo 
mundo a Ribadeo, aqueles que están 
hoxe nos cargos de dirección ou per-
soas que representaron tanto como 
Mariano Rajoy, sendo presidente 
de todos os españois. Nesa liña é na 
que imos seguir, abrindo a Ribadeo 
a todo o mundo, que todo o mun-
do pode contribuír, apoiar, reforzar, 
moitas propostas que temos desde o 
Concello”. Para Vega “é unha alegría, 
eu creo, e así o digo porque o sinto, 
unha sati sfacción moi importante de 
que un presidente como Mariano 
Rajoy veña a Ribadeo, veña ao Con-
cello e tamén é moi importante, que 
cando saia fale ben de Ribadeo e que 
diga que facemos as cousas bastante 
ben”.

Rajoy destaca nunha visita as 
potencialidades da localidade

Conti núa o Plan Avanza Rural en Ri-
badeo, que chega estes días á parro-
quia de Remourelle cunha inversión 
de 82.000 euros. Así o anunciou o 
alcalde, Dani Vega, quen destacou 
o compromiso do goberno local por 
mellorar a rede viaria municipal.
O alcalde explicou que o Plan Avan-
za Rural conta cun orzamento total 
de 685.000 euros, fi nanciados en 
boa parte pola Xunta de Galicia e 
tamén con fondos propios do con-
cello. “Agora estamos actuando en 
varios puntos de Remourelle, como 
Fornos-Pesegueiro, e no entorno 
da escola. Non se descarta que te-
ñamos que facer intervencións de 
emerxencia en vías prioritarias se 
fose necesario”, sinalou Vega.
O rexedor tamén apuntou que, 
ademais de Remourelle, estanse 
levando a cabo traballos de mellora 
en Santalla de Vilaousende e Ove, 
e que a estrada da Costa, cun or-

zamento de 370.000 euros, está en 
proceso de licitación.
Dani Vega subliñou que a suma 
total de inversións neste primei-
ro ano de mandato ascende a 
685.000 euros, fi nanciados pola 
Deputación de Lugo a través do 
Plan Único e pola Xunta de Galicia 
mediante a Consellería de Medio 
Rural. O alcalde recoñeceu que 
non será posible actuar en todo o 
concello de inmediato, pero reite-
rou o compromiso de seguir pro-
gramando inversións en todas as 
zonas ao longo do tempo.
Finalmente, Vega asegurou que 
aínda que non é posible intervir 
a maior velocidade, conti nuarase 
mellorando a rede viaria do muni-
cipio mediante labores de mante-
mento, como o bacheo anunciado 
recentemente para estradas en 
boas condicións pero con danos 
localizados.

O Plan Avanza Rural 
inviste 82.000 euros en 
varias melloras viarias

O grupo municipal do BNG denun-
cia que o Goberno municipal de-
nega á oposición o acceso á infor-
mación sobre a conta de ingresos e 
gastos por parti das do ano 2024 a 
18 de setembro deste mesmo ano. 
Como vén facendo en todo o man-
dato, o grupo municipal do BNG fi xo 
uso do seu dereito a información 
pública por parte dos cargos públi-
cos e solicitou, o pasado 18 de set-
embro, o acceso aos antecedentes, 
datos ou informacións sobre a con-
ta de ingresos e gastos por parti das 
do ano 2024.
Aseguran que desde o Concello de-
negouse o acceso a esta información 
alegando que os datos requiridos 
xa serían postos en coñecemento 
dos membros da corporación no 
momento de efectuar a liquidación. 
“Atopámonos coa sorpresa de que, 
nun paso máis na deslealdade e fal-
ta de compromiso democráti co, o 
goberno do PP decidiu que non ía 
poñer a disposición deste grupo mu-
nicipal unha información relevante 
para coñecer a situación do gasto no 
que vai de ano”, afi rma o voceiro do 
BNG ribadense, Pablo Vizoso.

O BNG denuncia que 
o Goberno municipal 
impide acceder a 
información sobre o 
gasto do 2024

Ribadeo está preparado para dar 
un paso signifi cati vo na súa iden-
ti dade simbólica coa aprobación 
unánime do novo escudo e ban-
deira. A comisión encargada de 
estudar e defi nir os deseños, en 
colaboración con enti dades como 
o Insti tuto de Estudios Galegos 
Padre Sarmiento, o Consello da 
Cultura Galega e a Dirección Xeral 
de Administración Local, chegou 
a un acordo para a súa implanta-
ción.
O alcalde de Ribadeo, Dani Vega, 
anunciou que se organizará un 
acto ofi cial para proceder ao izado 
da nova bandeira e á colocación 
do escudo. Segundo explicou, os 
novos símbolos manteñen o pre-
dominio do azul e branco, con 
algúns cambios, como a modifi -

cación da estrela, que pasa de ter 
cinco a oito puntas, en consonan-
cia cos estándares heráldicos eu-
ropeos. Ademais, Vega destacou 
que a chave, símbolo tradicional 
do municipio, tamén foi aprobada 
sen oposición.
A aprobación dos novos símbo-
los require varios pasos admi-
nistrati vos, que inclúen a súa 
revisión pola Xunta de Galicia e o 
pleno municipal. Vega agradeceu 
o traballo conxunto dos técnicos, 
o cronista ofi cial de Ribadeo, así 
como o apoio de todos os gru-
pos políti cos locais. Concluíu 
anunciando que o próximo acto 
marcará o momento simbólico 
no que o novo escudo e bandei-
ra serán ofi cialmente izados en 
Ribadeo.

Ribadeo aprobará o seu 
novo escudo e bandeira 
nun acto insti tucional O Goberno local realizará traballos de 

bacheo para mellorar a rede de estra-
das municipais, segundo anunciou o 
alcalde, Dani Vega. Estas actuacións 
súmanse ao Plan Avanza Rural, que 
xa está en marcha e que conta cun 
investi mento de 315.000 euros para 
a renovación das infraestruturas via-
rias máis deterioradas. Vega explicou 
que, dentro da planifi cación do Con-
cello para a conservación da rede de 
estradas, identi fi cáronse zonas que 
precisan unha renovación completa, 
mentres que noutras se realizarán ba-
cheos preventi vos.
“Estamos investi ndo 315.000 euros 
nas estradas máis deterioradas, pero 
tamén observamos que noutros 
tramos hai fochancas que debemos 
evitar que se agraven”, afi rmou o 
alcalde. O rexedor sinalou que a pla-
nifi cación inclúe tanto intervencións 
inmediatas como outras a realizar 
nun futuro próximo, co obxecti vo de 
previr un empeoramento das condi-
cións das vías. Ademais, Vega indicou 
que o Plan Avanza Rural xa está en 
marcha en varias parroquias e que, 
en breve, se actuará noutras estradas 
fundamentais do concello.
“É necesario investi r e conservar as 
nosas estradas, e iso forma parte 
da planifi cación e coordinación das 

nosas infraestruturas”, concluíu o 
alcalde, destacando a importancia 
de manter as vías en bo estado para 
garanti r unha mellor calidade de vida.

ESTRADAS PROVINCIAIS. O Concello 
recorrerá o expediente sancionador 
da Deputación tras intervir en estra-
das de ti tularidade provincial. Segun-
do o alcalde estas actuacións foron 
realizadas por moti vos de seguridade 
e en resposta ás demandas veciñais, 
debido ao abandono das vías por par-
te da Deputación.
Dani Vega explicou que “a Deputa-
ción noti fi cou ao Concello un expe-
diente sancionador porque actuamos 
rozando e limpando as estradas que 
son da súa competencia. Segundo 

a lei de réxime local, a Deputación é 
responsable da limpeza e conserva-
ción destes viais, pero non cumpriron 
coas súas obrigas. Foron os veciños 
quen nos alertaron do mal estado das 
estradas, que estaban completamen-
te abandonadas, e ti vemos que inter-
vir para garanti r a seguridade”.
“Actuamos na Devesa, na contorna 
das praias, e en Arante, onde a her-
ba cubría as estradas, especialmente 
nas curvas, o que supoñía un risco 
para viandantes e condutores”. Ta-
mén se levaron a cabo intervencións 
en Santalla e Cedofeita, onde o Con-
cello foi chamado de madrugada de-
bido a unha inundación provocada 
pola falta de mantemento das vías”, 
dixo. 

O Concello inviste 315.000 euros na 
mellora da rede de vías municipais
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cervo

A Deputación de Lugo está desen-
volvendo en Cervo os traballos de 
aglomerado en quente no fi rme 
da estrada provincial LU-P-1503, 
que vai dende Río Covo, por Tras-
bar, a Vilaestrofe. A actuación for-
ma parte das melloras na estrada 
que a insti tución provincial está a 
levar a cabo cun investi mento ao 
que desti na máis de 400.000 eu-
ros, e afectan a case os 3 primeiros 
quilómetros da vía, desde o inicio 
da estrada ata o punto quilométri-
co 2,6.
Uns traballos que obrigan a ter que 
cortar a vía ata o vindeiro venres, 
tempo que se esti ma necesario 
para estas tarefas, sempre e can-
do as condicións metereolóxicas 
o permitan. Durante este período, 
habilitaranse desvíos por outras 

rutas para minimizar as molesti as 
aos usuarios e usuarias desta es-
trada. O proxecto inclúe a mellora 
da drenaxe e o ensanche en varios 
tramos da calzada ata chegar a 
acadar nalgún punto os 5,75 me-
tros, o que permiti rá garanti r unha 
maior seguridade para o paso de 
dous vehículos.
Os traballos fi nalizarán coa sinali-
zación e pintado mediante marcas 
viais refl exivas brancas. Esta actua-
ción é de gran relevancia, xa que a 
vía LU-P-1503 enlaza coa estrada 
LU- P-1502 e serve de acceso a 
múlti ples servizos, comunicando 
co concello de Burela e o Hospital 
Público da Mariña, así como cos 
campos de fútbol da Granda en 
Rúa e o da Chá en Vilaestrofe, e co 
Miradoiro de Monte Castelo.

Aglomeran a vía entre 
Río Covo e Vilaestrofe

O Concello de Cervo vén de poñer en 
funcionamento o elevador adicional 
instalado no Centro de Día Residen-
cia para mellorar a accesibilidade 
deste edifi cio municipal e tamén o 
día a día das persoas usuarias e do 
persoal que traballa no centro, con 
capacidade para 54 persoas internas 
e 25 usuarios para o centro de día.
A actuación, fi nanciada co remanen-
te de tesourería das arcas munici-
pais, supuxo a instalación dun novo 
ascensor eléctrico no centro da fa-
chada lateral do centro, ao fi nal do 
corredor dos pisos superiores, desti -
nados a residencia, afectando o me-
nos posible á distribución interna do 
edifi cio “para mellorar tamén o nivel 
de autonomía das persoas usuarias e 
a funcionalidade e a loxísti ca interna 
do centro”.
O elevador, con capacidade para 11 
persoas e 5 paradas, supuxo un orza-
mento superior aos 162.000 euros. 
A alcaldesa, Dolores García Caramés, 
puxo en valor a actuación “que é un 

paso máis na mellora das nosas in-
fraestruturas, pensando sempre nas 
persoas, na veciñanza, neste caso 
nos nosos maiores, porque esta é 
unha inversión non só en accesibili-
dade é un investi mento en mellora 
da súa calidade de vida”.
Un dos maiores desafí os que trae o 
envellecemento, engadiu, é a mobi-
lidade, “pero as barreiras fí sicas non 

deben ser un obstáculo para que os 
nosos maiores poidan moverse con 
liberdade, seguridade e confi anza na 
súa contorna”. Polo que este novo 
elevador non só mellorará a loxísti ca 
do centro senón que facilitará o des-
prazamento das persoas usuarias, 
mellorando o seu día a día e garan-
ti ndo unha maior independencia e 
seguridade.

O Concello instala un elevador 
adicional no centro de día

A Rede Museísti ca Provincial ul-
ti ma a implementación nos catro 
museos dun novo sistema de co-
municación para facilitar que as 
persoas con baixa ou nula visión 
poidan moverse de forma inde-
pendente no interior dos museos 
mediante un sistema de guiado 
con instrucións vocais.
A través duns códigos de cores si-
tuados en disti ntos puntos dos mu-
seos que poden ser identi fi cados 
por dispositi vos móbiles a unha dis-
tancia de ata 10 metros (sen nece-
sidade de seren enfocados con pre-
cisión por cámaras), as persoas que 
visiten os museos poderán obter in-
formación accesible en tempo real 
sobre o espazo e as obras de arte. 
O sistema, que se porá en funciona-
mento nos catro museos de forma 
completa o 10 de outubro, funciona 
a través da aplicación Navilens. 
O Departamento de Capacidades 
Diferentes e Accesibilidade, que 
desenvolve as accións encamiña-
das nesta liña cumpriu os 18 anos 
de vida  facendo un balance das 
actuacións de diferente índole 
realizadas, desde intervencións 
arquitectónicas ata a instalación 
de sinaléti ca, ou a implementación 
de estratexias de comunicación e a 

adquisición de materiais para faci-
litar que todas as persoas poidan 
acceder ao patrimonio e ás acti vi-
dades dos museos e tamén a incor-
poración ao persoal dos museos de 
traballadoras e traballadores con 
capacidades diferentes, que cola-
boran e impulsan este proceso.

PROXECTO 21. Co propósito de 
levar a visibilidade e a refl exión 
social en relación co alzheimer, a 
Rede Museísti ca puxo en marcha o 
proxecto 21 S(empre), que propón 
esta demencia e as consecuencias 
nas persoas enfermas e no seu en-
torno como temáti ca creati va.
A iniciati va conta coa implicación 
dunha vintena de arti stas vincu-
lados á Mariña: Caxigueiro, Jua-
nel, Celso Dourado, Mauro Lei-
vas, Martí n Lestao, Belén Mogo, 
Neira Brochs, Chus Lage, Carmen 
Llonín, Ignacio Castro “Nachok”, 
Galiensoup, Lu Vila, Julián Bouza, 
Alicia Puchades, Carmen Portei-
ro, Pedro Cabarcos, María Martí n, 
David Catá, Hipólito Xeada, Laura 
Díaz, coa redeira Mª Jesús Alonso 
López e co alumnado do IES Alfoz-
Valadouro, coordinado por Paz 
Quiroga, que recibiron o material e 
a encarga para esta acción creati va.

O museo incorpora un 
sistema para persoas 
con baixa visión

Centros educati vos públicos de 
toda a xeografí a galega están a 
sufrir “as consecuencias dunha 
xesti ón claramente defi ciente 
por parte dos responsables da 
Consellaría de Educación. Desde 
as direccións dos centros de-
nuncian xubilacións sen cubrir, 
prazas desaparecidas no con-
curso de desti nos ou outras que 
se eliminan sen explicación”, así 
o explica o Sindicato de Traba-
lladores do Ensino, que vén de 
entregar un documento no que 
se recollen as demandas de máis 
de trinta centros de toda a xeo-
grafí a para que se lles conceda o 
profesorado que lles correspon-
de. O escrito vai dirixido á Direc-
ción Xeral de Centros e Recur-
sos Humanos, responsable da 
xesti ón do persoal docente dos 
centros públicos galegos.

Explican que no IES Marqués 
de Sargadelos de San Cibrao 
ofértase un novo Ciclo Medio 
de Culti vos Acuículas, pero a 
administración non incorporou 
o profesorado para imparti r as 
aulas, polo que o alumnado per-
manece a espera sen recibir for-
mación logo de varias semanas 
do inicio ofi cial das clases.
Tamén poñen como exemplo na 
provincia de Lugo o CEIP Plurin-
lingüe Virxe do Carmen de Sober 
ou o  CEIP da Pobra do Brollón.
Acusan tamén falta de profeso-
rado en máis 10 centros da pro-
vincia, no CEIP Plurilingüe Con-
cepción López Rei en O Cádavo 
(Baleira), no CEIP Luís Pimentel 
e no IES Nosa Señora dos Ollos 
Grandes en Lugo, no IES Lois 
Peña Novo en Vilalba e no IES de 
Monterroso, entre outros.

O STEG denuncia falta 
de profesorado no IES 
Marqués de Sargadelos

BNG. O seu voceiro, Diego Fernán-
dez, denunciou no últi mo Pleno o 
estado lamentable que según eles 
refl icte a urbanización de río Covo 
e as instalacións deporti vas do Club 
de Río Covo. Os nacionalistas ase-
guran que non se fai o mantemen-
to necesario na urbanización como 
poden ser as rozas ou limpeza das 
beirarrúas e as luminarias presentan 
tamén moi mal estado. A formación 
políti ca tamén se interesou pola 
suposta cesión da fi nca dentro do 
polígono de Cuiña que se ía facilitar 
á Fundación Olidís para instalar un 
centro de investi gación de cosméti -
cos, así como o ti po de negociación 
que se levaron a cabo para chegar a 
un acordo verbal dunha actuación 
cunha “fundación inexistente”.

ESCOLAS DEPORTIVAS. Co inicio de 
setembro, moitas persoas comezan 
a retomar as súas ruti nas despois 
das vacacións de verán. Entre as ac-
ti vidades máis esperadas atópanse 
as Escolas Deporti vas Infantí s e de 
Adultos, que regresan no mes de 
outubro cunha ampla oferta de acti -
vidades para todas as idades.
O Concello de Cervo xa abriu o prazo 
de inscrición, que pode realizarse na 
Casa do Concello ou na Casa da Cul-
tura. As escolas ofrecerán unha gran 
variedade de disciplinas deporti vas, 
adaptadas tanto para nenos como 
para adultos, co obxecti vo de fomen-
tar o deporte e a vida saudable entre 
a poboación.

EN BREVE



 16 outubro 2024

A unidade móbil de inspección téc-
nica de vehículos estará en Mon-
doñedo no mes de outubro, con-
cretamente os días 8 e 9. 
A estación iti nerante estará xunto 
á estación de autobuses en horario 
de 9.00 a 13.30 e de 15.15 a 18.00 
horas o día 8 e de 9.00 a 13.30 o 
mércores 9 co obxecti vo de realizar 
a inspección técnica periódica. 
Para solicitar cita previa hai que 
chamar ao teléfono 902 309 000 
ou a través da web www.sycitv.
com.

A unidade móbil de 
inspección técnica de 
vehículos agrícolas 
estará en Mondoñedo

A 868 edición das San Lucas amosan 
o seu programa. O vicepresidente da 
Deputación Efrén Castro parti cipou 
na cita, que conta unha edición máis 
co apoio da Vicepresidencia cunha 
achega de 20.000 euros.
As acti vidades arredor do cabalo 
centran a axenda das festas que co-
mezan o día 16 coa lectura do pre-
gón a cargo de Jesús Díaz Fernández, 
gastrónomo e un dos fundadores 
do Centro Galego en Berna, e que 
concluirán o día 20. A baixada dos 
cabalos desde os montes próximos 
ata o campo da feira, con paso polo 
Barrio dos Muíños, a rúa San Roque, 
a Fonte Vella ou a Praza da Catedral 
- o día 17 - e a gran feira tradicional 
de gando cabalar -o día 18-  serán as 
principais acti vidades arredor do ca-
balo no programa das feiras.
Ademais, tamén se desevolverá o 
III Concurso de Andadura de Cabalo 
Marchador Galego, certames morfo-

lóxicos de Cabalos de Pura Raza Ga-
lega, Concurso de Andadura Galega 
e espectáculos de doma noctura. 
Efrén Castro destacou “a raíz  gan-
deira e popular  da San Lucas que se 
veñen celebrando desde 1156 e que 
recollen o pouso cultural e social de 

séculos de relación co cabalo e co 
medio natural”.
Explicou que “entendemos este 
ti po de feiras e festas como unha 
parte do noso patrimonio, por iso 
vimos colaborando de xeito estábel 
e constante co coas comisións que 
organizaron as festas ao longo des-
tes anos”. Ademais do programa 
completo, no acto deuse a coñecer 
o cartel desta edición, obra de Xosé 
Vizoso, que coa súa creati vidade ven 
contribuíndo tamén a dar relevancia 
e conti nuidade ás San Lucas.
En canto aos concertos, o día 16 ac-
tuará Grupo da Silva ás 21.30, o 17 
é a quenda Grupo Jaque e Olympus, 
o 18 chegan as orquestras Salsare-
na e Los Satélites, ás que seguirán o 
concerto de Isabel Aaiún ás 22.00 na 
praza do Seminario o sábado 19. Ta-
mén actuarán Punto Clave e Grupo 
Tatoo. O últi mo día, o 20, tocarán na 
vila Grupo Aroma e Kubo.

Presentan o programa completo 
das San Lucas de Mondoñedo

Comisións Obreiras (CCOO) vén de 
denunciar a críti ca situación que se 
vive na residencia de maiores San 
Rafael, en Mondoñedo, xesti onada 
por Mensajeros de la Paz, debido á 
falta de persoal. As traballadoras do 
centro sinalan que esta escaseza está 
a provocar serias difi cultades para 
ofrecer unha atención adecuada aos 
47 residentes, situación que se vén 
arrastrando nos últi mos meses.
O sindicato alerta de que unha tercei-
ra parte do persoal está de baixa e 
estas ausencias non se están cubrin-

do, o que xera unha carga de traballo 
excesiva e uns niveis alarmantes de 
estrés entre as empregadas. Esta si-
tuación, indican, está afectando non 
só á saúde das traballadoras, senón 
tamén á calidade dos coidados que 
reciben os residentes.
Ademais, CCOO denuncia que o cen-
tro non conta co persoal de enferme-
ría necesario que esixe a lexislación. 
Actualmente, só dispoñen de enfer-
meiras de luns a venres, deixando os 
fi ns de semana sen cobertura ade-
cuada. Esta carencia provoca que as 

xerocultoras e incluso as directoras 
do centro se vexan obrigadas a asu-
mir funcións que non lles correspon-
den, o que xa foi detectado nunha 
recente inspección.
Neste senti do, CCOO fai un chama-
mento á Xunta de Galicia para que 
tome medidas inmediatas, lem-
brando que, ao ser un centro con-
certado, é esencial garanti r que o 
cumprimento dos dereitos laborais 
repercuta directamente na calidade 
dos coidados ofrecidos ás persoas 
maiores.

CC.OO. denuncia falta de persoal na 
residencia de maiores San Rafael

A asociación Gaita Escola de 
Mondoñedo abre as súas portas 
para o curso 2024/2025 no local 
veciñal de Masma. A primeira 
xornada, que foi de portas aber-
tas, ti vo lugar o xoves 3 de outu-
bro. 
A escola ofrece clases de gaita, 
percusión, pandeireta e canto, 
requinta, frauta traveseira e bod-
hram (instrumento de percusión 
tradicional irlandés).
As clases imparti ranse os xoves 
en dúas quendas: a aula infanti l 
terá lugar ás 18.30 e 19.30, men-

tres que as clases para adultos 
comezarán ás 20:30. Os prezos 
son accesibles: 18 euros ao mes 
para a cati vada e 23 euros para 
adultos, con tarifas especiais dis-
poñibles para familias.
Para máis información e ins-
cricións, os interesados poden 
contactar nos teléfonos 612 392 
108 ou 605 582 624. Gaita Escola 
é unha excelente oportunidade 
para aprender ou mellorar na 
música tradicional galega e gozar 
dun ambiente enriquecedor e co-
munitario.

Gaita Escola comeza o novo 
curso este mes de outubro

xove

O BNG de Xove, da man do 
concelleiro Miguel García, roga 
a reparación das fochancas na 
Pista senti do único ascendente 
Vilar/Rotonda LU-862. Debido ó 
tránsito deste camiño, uti lizado 
sobre todo por traballadores da 
factoría Alcoa e pola súa función 
de regulación do tráfi co para 
evitar cruces de vehículos na es-
trada de Vilar, rogan reparación 
urxente. Ademais, tendo en con-
ta a situación da auga corrente 
da vila, dende o grupo políti co 
piden unha explicación á proble-
máti ca, “un mal que está afec-
tando moi negati vamente o día 
a día de cada xovense”.
A concelleira Pilar Vázquez pediu 
así unha explicación por parte do 
Goberno local tanto da situación 
actual como futura a curto prazo 
para atallar a problemáti ca que 
están a padecer. Dende a Alcal-
día apuntan a que co proxecto 
rematado, solicitaron dúas mo-
difi cacións sobre o mesmo para 
atallar dos problemas que se 
detectaron recentemente como 
son, o incremento do valor do 
aluminio nas últi mas analíti cas 
na captación de Monte.
Deste xeito, esperan contar co 
documento defi niti vo o antes 
posible, co fi n de solicitar fi nan-

ciamento externo para a execu-
ción da obra á Xunta de Galicia 
antes de que teñan rematados 
os orzamentos para o ano 2025. 
No caso de non contar con fi -
nanciamento externo, a obra 
podería ser fi nanciada con re-
manente líquido de tesourería. 
Por outra banda, no relati vo á 
redución de horario da escola 
municipal, os socialistas inte-
resáronse por ese cambio que 
segundo indicou o rexedor se 
debe á redución da xornada dos 
traballadores co novo convenio, 
cando xa estaba rematado o 
prazo de matrícula para o curso 
2024-2025.

Os nacionalistas locais 
piden solucións ante a 
problemáti ca da auga

A Asociación Cultural Saiñas de Xove 
deu comezo ás inscricións para o seu 
novo curso 2024/2025, dirixido a to-
das aquelas persoas interesadas en 
aprender ou mellorar as súas habili-
dades en baile tradicional, pandeire-
ta, canto, gaita e percusión.
As clases de baile tradicional terán 
lugar os venres, con grupos de ini-
ciación para nenos e nenas a parti r 
dos 4 anos, e tamén para adultos. As 
sesións de pandeireta e canto serán 
igualmente os venres, con clases 
desde os 6 anos, organizadas en fun-
ción da idade e o nivel de experien-
cia. Pola súa parte, os xoves estarán 
reservados para as clases de gaita e 
percusión, que incluirán tanto gru-
pos de iniciación (a parti r dos 9 anos) 
como grupos de perfeccionamento, 
para aqueles que xa posúan certa 
experiencia.
As persoas interesadas en parti cipar 

poden contactar coa asociación a 
través do correo electrónico contac-
to@sainhas.org ou do número de 
teléfono 679 667 194.
O novo curso é unha oportunidade 
perfecta para achegarse á tradición 
musical e folclórica galega, tanto 
para novos talentos como para os 
que queiran perfeccionar as súas 
habilidades.

Saiñas abre as inscricións 
para os novos cursos
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A asociación xuvenil Xoldra ulti ma 
a terceira edición do festi val Brea-
Son, que se celebrará na localida-
de mariñá. O festi val contará coas 
actuacións de recoñecidas bandas 
e arti stas da música galega actual e 
haberá ademais acti vidades com-
plementarias para todas as idades, 
como a celebración dun magosto 
popular. 
O delegado territorial da Xunta en 
Lugo, Javier Arias, manti vo unha 
reunión con representantes do 
Concello de Mondoñedo e mem-
bros da asociación aos que lles 

confi rmou o apoio do Goberno ga-
lego para a terceira edición
A Xunta colaborou xa economi-
camente nas edicións anteriores 
deste festi val, que se celebrou por 
primeira vez en novembro de 2022 
coincidindo coa conmemoración 
dos 25 anos da creación da asocia-
ción xuvenil. Javier Arias felicitou 
ao colecti vo Xoldra por manter 
o BreaSon, “unha cita que serve 
como escaparate para os arti stas 
galegos e que ten un impacto posi-
ti vo en Mondoñedo desde o punto 
de vista económico e turísti co”.

Os últi mos detalles

O deputado do BNG Néstor Rego 
Candamil presentou unha serie de 
preguntas dirixidas ao Goberno para 
a súa resposta escrita relati vas á ne-
cesidade de axilizar a instalación da 
solución técnica que garanta a circu-
lación segura no Alto do Fiouco na 
A-8.
Explican que a presión políti ca e so-
cial levou ao Ministerio a adoptar 
unha medida provisional coa insta-
lación das denominadas balizas in-
telixentes con luces led nas marxes 
da vía que reduciron os cortes na 

A-8 “mais non é a solución defi niti va 
que se demanda a un problema que 
é estrutural pola mala confi guración 
da autovía e o seu trazado”.
“O sistema elixido polo Ministerio 
implica a instalación de luces láser 
que indican unha liña pola que cir-
cular e que tamén incorporan senso-
res que avisan doutros perigos. É o 
momento de axilizar a solución téc-
nica seleccionada para que se poida 
conducir con seguridade por unha 
vía que foi pensada para liberar de 
tráfi co a vetusta N-634”.

O BNG reclama medidas para 
unha circulación segura na A-8

Lucía Blanco
“Asentar un festi val de balde, accesi-
ble para todos os públicos, compro-
meti do coa presenza de mulleres no 
cartel e que poña en valor Mondo-
ñedo e a nosa cultura”. Baixo esta 
fi losofí a a Asociación Xoldra, que 
cumpre 27 anos movendo á xuven-
tude do municipio, traballa nunha 
nova convocatoria do BreaSon. Trá-
tase dunha cita que se consolida e 
que conseguirá reunir unha vez máis 
unha variedade de grupos como 
Brassica Rapa, Orti ga, Menin@s da 
Mariña, Cool Nenas, De Ninghures 
ou Terbutalina o venres 8 e o sábado 
9 de novembro nun enclave único 
como é a Praza da Catedral.
Como está sendo a organización 
desta III edición?
Máis ordenada que en edicións an-
teriores, aprendendo ano a ano xa 
que parti mos de cero no 2022. Pero 
preparados para unhas últi mas se-
manas intensas nas que pode xurdir 
calquera imprevisto.
A selección de arti stas supón unha 
clara aposta pola música galega. 

Tiñan iso claro dende que botou a 
andar o festi val?
Por suposto. Non entendemos un 
BreaSon doutra maneira. Temos 
espazo para outras linguas e expre-
sións artí sti cas foráneas, pero dende 
logo a protagonista sempre será a 
cultura propia.
En que se fi xan á hora de conformar 
o programa?
Dende hai moitos anos na Asocia-
ción Xuvenil Xoldra somos bastante 
asiduas a ir a festi vais polo que imos 
vendo grupos e tratando de conxu-
gar un cartel atracti vo, formado por 
disti ntos esti los e que se adapte aos 
nosos recursos. Desfrutamos moito 
dos festi vais de pequeno e media-
no formato e da implicación que se 
aprecia neles da veciñanza dos po-
bos que os acollen.
Precisamente outra das liñas claras 
desta iniciati va é o protagonismo da 
colaboración veciñal.
Consideramos que se pode chegar 
a facer grandes cousas parti ndo do 
asociacionismo, da colaboración 
veciñal e da aposta polo local. Trata-

mos de construír pobo e unir disti n-
tas xeracións. Por exemplo, este ano 
o deseño gráfi co é unha homenaxe á 
imprenta mindoniense, optando por 
unha fonte caligráfi ca deseñada por 
un estudo asturiano moi semellante 
á usada na nosa imprenta de anti go. 
Á súa vez, quixemos destacar tamén 
a xa practi camente exti nta profesión 
de campaneiro. Entón, presentamos 
as camisetas cun vídeo no que Valen-
tí n, campaneiro da catedral de Mon-
doñedo, tocaba as nosas campás.
A artesanía mantense como un dos 
sinais de identi dade do municipio e 
tamén formará parte do BreaSon. 
Como o van facer? 
Decidimos engadir obradoiros de 
artesanía ao cartel. En Mondoñedo 
contamos co barrio dos Muíños, un 
barrio que mantén o seu encanto, 
no que a protagonista é a artesanía. 
Diferentes artesáns imparti rán na 
tarde do sábado obradoiros brindan-
do a oportunidade de parti cipar en 
ofi cios tradicionais presentes na his-
toria do pobo.
Que balance fan ata o momento?

Positi vo, sen lugar a dúbida. Estamos 
contentas coa acollida e co agrade-
cemento e sobre todo colaboración 
da veciñanza mindoniense pola acti -
vidade que realizamos.
Custa manter citas deste ti po?
Á hora de elixir a data tamén pensa-
mos no calendario festi vo e cultural 
mindoniense, xa que en novembro 
hai menor oferta ca no resto do ano. 
Coñecemos os riscos que supón a 
data que eliximos e asumímolos. O 
ano pasado ti vemos que cambiar 
a localización do festi val e adaptalo 
nunha semana debido a unha ci-
cloxénese, pero sacámolo adiante 
igualmente.
Que retos deben asumir?
Pois en relación estrita coa organiza-
ción, axustar a música e acti vidades 
que queremos ofrecer e as necesi-
dades técnicas e infraestruturas que 
presenta un festi val en novembro 
nunha praza Patrimonio da Humani-

dade aos medios económicos e hu-
manos dos que dispoñemos. Xa no 
persoal, é moi complicado compaxi-
nar os nosos traballos con todas as 
xesti óns que se requiren para sacar 
adiante un evento así.
Como está sendo a resposta do pú-
blico?
Moi boa, sempre nos sorprende 
cando alguén chega dende outras 
provincias pola difi cultade xeográfi -
ca que temos e cunha nula rede de 
transporte público. En canto ao local, 
a parti cipación de persoas de todas 
as idades do pobo fainos moi felices.
Pero o seu traballo non remata no 
BreaSon. Que nos espera despois?
Agora só podemos centrarnos ao 
100 % no festi val, xa que nos ocupa 
moito tempo. En canto pase, xa nos 
poñeremos a preparar outras acti vi-
dades como unhas xornadas gastro-
nómicas, a carreira de fi n de ano, o 
entroido mindoniense….

“O BreaSon busca poñer en valor 
Mondoñedo e a nosa cultura”
A Asociación Xoldra organiza a terceira edición do festi val o 8 e o 9 de novembro

Os Socialistas de Mondoñedo de-
mandan ao Goberno do Parti do 
Popular na Xunta de Galicia a crea-
ción dunha nova parada de autobús 
regular no municipio, coa fi nalidade 
de facilitar o acceso do alumnado 
mindoniense aos centros educa-
ti vos da Mariña. Esta reclamación 
vén moti vada pola actual situación, 
onde a liña regular de autobuses 
realiza a súa primeira parada en 
Alfoz, deixando a Mondoñedo sen 
servizo directo. “O PSdeG insta ao 

Goberno do PP de Mondoñedo 
a buscar unha solución con tó-
dolos axentes implicados, ante a 
inexistencia de transporte público 
gratuíto aos centros educati vos 
da Mariña”, afi rmaron os socialis-
tas. Aseguran que esta situación 
preocupa de maneira especial ás fa-
milias afectadas, que, a poucos días 
do inicio do curso escolar, aínda non 
saben se os seus fi llos contarán con 
transporte para asisti r ás aulas.
Dende o PSdeG subliñan que é cru-

cial que o Goberno Municipal se in-
volucre acti vamente na busca dunha 
solución. “Entre todos temos que 
atopar unha saída a esta problemáti -
ca, que non só preocupa ás familias, 
senón que tamén pode comprome-
ter a educación dos mozos e mozas 
de Mondoñedo”, concluíron.
O curso escolar está a piques de co-
mezar e a incerteza sobre a dispoñi-
bilidade do transporte público está a 
causar inquietude entre a comunida-
de educati va da zona.

O PSOE esixe á Xunta unha nova 
parada de autobús para os escolares
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barreiros

A Xunta de Goberno da Deputación 
aprobou dous acordos de colabora-
ción cos concellos de Lugo e Barrei-
ros, desti nados a mellorar os servizos 
públicos e a dinamizar a economía 
local. O Deputado de Promoción 
Económica e Social, Pablo Rivera, 
destacou que estas novas accións 
enmárcanse dentro do compromiso 
da Deputación para garanti r que os 
municipios da provincia conten cos 
recursos necesarios para impulsar a 
promoción turísti ca e mellorar as do-
tacións da veciñanza.
Asi, a Xunta de Goberno aprobou 
unha colaboración co Concello de 
Barreiros para apoiar o Programa 
+ Concilia Barreiros, unha iniciati va 
desti nada a facilitar a conciliación 
laboral de 92 familias durante os 
períodos non lecti vos. A Depu-
tación achega 17.000 euros para 
este programa, ao que o concello 

contribúe cunha achega adicional 
de 4.000 euros. Este programa, no 
que parti ciparon 280 nenos e ne-
nas de entre 4 e 12 anos, celebrou-
se durante a Semana Santa, a últi -
ma quincena de xuño e a primeira 
de setembro. Ofreceu acti vidades 
deporti vas, culturais e educati vas, 
fomentando o desenvolvemento 
integral dos menores.
“Sabemos o importante que é para 
as familias compaxinar a vida labo-
ral coa crianza, por iso apoiamos 
iniciati vas como esta, que non só 
facilitan a conciliación, senón que 
tamén axudan ao desenvolvemen-
to dos cati vos”, destacou Rivera. 
Estes dous acordos refl icten o com-
promiso da Deputación de Lugo 
cos concellos da provincia, colabo-
rando en iniciati vas que melloran 
a vida dos veciños e dinamizan a 
economía local.

A Deputación impulsa un 
programa de conciliación 

Técnicos da Xunta e da USC libe-
raron dous exemplares de píllara 
das dunas na praia de Altar, en 
Barreiros, o últi mo lugar no que 
se constatou a súa presenza de 
forma natural antes de desapa-
recer da costa lucense hai oito 
anos. O acto contou coa parti -
cipación do delegado territorial 
da Xunta en Lugo, Javier Arias, 
e forma parte do plan de con-
servación da especie que está 
a desenvolver a Consellería de 
Medio Ambiente e Cambio Cli-
máti co para recuperar esta ave, 
catalogada como vulnerable no 
Catálogo Galego de Especies 
Ameazadas.
Esta liberación súmase a outra 
realizada en agosto, cando se 
soltaron dous exemplares máis 
na mesma localización. Os exem-
plares liberados foron criados en 
cati vidade no Centro de recupe-
ración de fauna silvestre da Xun-
ta de Galicia, en Oleiros (A Coru-
ña), a parti r de ovos recollidos na 
natureza. O plan de conservación 
na costa de Ferrolterra está dan-
do resultados positi vos, co asen-

tamento dalgúns individuos na 
zona.
No caso da provincia de Lugo, 
o proxecto está sendo levado a 
cabo polo Servizo de Patrimonio 
Natural, en colaboración co pro-
fesor Jesús Domínguez e a técni-
ca María Vidal, do departamento 
de Zooloxía da Universidade de 
Santi ago de Compostela. 
Os ovos son recollidos durante a 
primavera, incubados no centro 
de recuperación, e as crías pasan 
algo máis dun mes antes de ser 
liberadas. A esperanza de vida 
media da píllara das dunas é de 
3 a 4 anos, e comeza a súa etapa 
reproduti va ao redor do primeiro 
ano de vida.

Soltan dous exemplares 
de píllara das dunas 
para a súa recuperación

A alcaldesa, Ana Ermida, e o conce-
lleiro de Medio Ambiente e Rural, 
Dámaso Ratoeira, revisaron os tra-
ballos de limpeza realizados polo 
persoal no tramo urbano do río San 
Miguel. Estes labores inclúen a reti -
rada de silveiras e amieiros, así como 
a eliminación de sedimentos que 
obstaculizaban o fl uxo da auga nas 
entradas das pontes.
Ana Ermida destacou a complexida-
de dos traballos debido ás esixen-
cias medioambientais: “Tivemos 
que facer estudos e memorias para 
compaxinar as necesidades sociais e 
ornamentais coas medioambientais, 
tal como esixen as autorizacións de 

Augas de Galicia”. Dámaso Ratoeira 
explicou que os traballos non só bus-
can abrir o leito do río, senón tamén 
mellorar a súa calidade ambiental, 
favorecendo unha masa arbórea 
que non interfi ra co fl uxo da auga e 
contribúa á biodiversidade.
Estes traballos forman parte dun 
plan máis amplo para mellorar o 
centro urbano de San Miguel, que 
inclúe a instalación de elementos 
para ocultar colectores de lixo e ou-
tras melloras no entorno. A alcalde-
sa tamén aproveitou para felicitar á 
veciñanza polas festas de San Cosme 
e San Miguel, que se celebrarán esta 
fi n de semana.

Finaliza a limpeza do tramo 
urbano do río San Miguel

Os concelleiros do Grupo Munici-
pal do PP veñen denunciando den-
de hai moitos meses o risco que 
hai para todos os veciños e turistas 
polo estado no que se atopa unha 
fosa existente na praia de San Bar-
tolo, ao carón da escalinata central 
de baixada á mesma, na súa marxe 
dereita, fosa de aproximadamen-
te tres metros de ancho e dez de 
profundidade, con perigo para a 
integridade fí sica e mesmo á vida 
humana de veciños e visitantes.
Ademais de dita fosa, existe outra, 
algo máis pequena, igualmente 
moi perigosa, mao pé dun paseo 
peonil, na zona detrás do Hotel-
Restaurante Acanti lado, e que está 
sen valar nin sinalizar. Neste senso, 
o voceiro popular, José Manuel 
Gómez Puente, explica que “pese 
a todas as denuncias públicas que 

realizamos e todas as mocións que 
defendemos no pleno, nada se 
fi xo” polo que “vémonos na obriga 
de insisti r para que o Concello de 
Barreiros tome as medidas opor-
tunas”.
Por iso, os concelleiros popula-
res instan ao Goberno local de 
Barreiros peche de forma efi caz 
os accesos para impedir que cal-
quera poida achegarse ás fosas, 
evitando así calquera risco. Do 
mesmo xeito, tamén se pedira 
que se inste á Demarcación de 
Costas a que adopte as medidas 
necesarias para repoñer os dous 
afundimentos o seu estado orixi-
nal. A realidade é que estas fosas 
son moi perigosas, sobre todo 
pola noite e nas horas de pouca 
luz xa que poden ser difi cilmente 
visibles.

O PP pide a reparación 
dos tres accesos á praia 
de San Bartolo

A ANPA e o CEIP da Pontenova pro-
graman un obradoiro de teatro para 
os pícaros da man de Julio Quintas. 
Está desti nado aos estudantes de 4º, 
5º e 6º de primaria, ofrecendo aos 
nenos e nenas a oportunidade de 
explorar a súa creati vidade e habili-
dades expresivas a través da expre-
sión corporal, a voz e o drama. As 
clases terán lugar os luns de 16.00 a 
17.15 horas, dende o 30 de setem-
bro ata o 9 de xuño, e están deseña-
das para fomentar a desinhibición, a 
confi anza e a expresión libre, a tra-
vés de xogos e exercicios adaptados 
a estas idades.
O programa inclúe acti vidades como 
xogos de interrelación, técnicas de 
mimo e pantomima, exercicios de 
dicción, e dramati zación de escenas 
da vida coti á. O prezo é de 20 euros 
ao mes por parti cipante. Os pagos 
realizaranse dende outubro ata 
maio, e o mes de xuño será gratuí-
to. Este obradoiro é unha excelente 
oportunidade para que os máis pe-
quenos desenvolvan a súa capaci-
dade de comunicación, explorando 
a súa voz e a súa capacidade para 
crear personaxes, todo nun ambien-
te diverti do e educati vo. Para máis 
información, os interesados poden 
contactar co Concello da Pontenova 
ou acudir directamente á Casa do 
Salmón.

Programan un 
obradoiro de teatro 
para os estudantes do 
CEIP da Pontenova

A Asociación Mulleres e Homes do 
Rural, en colaboración co Conce-
llo, pon en marcha unhas clases de 
Patchwork e costura creati va. Esta 
formación, dirixida a todas aquelas 
persoas interesadas en mellorar as 
súas habilidades de costura, des-
envolverase no local da asociación, 
situado na Rúa da Feira, 32.
As clases terán unha duración de 2 
horas e 30 minutos, aínda que os 
días e horarios exactos están por 
determinar. O prezo da acti vidade 
será de 35 euros para socios da aso-
ciación e 40 euros para non socios.
As persoas interesadas en obter 
máis información ou en inscribirse 
poden contactar a través do teléfo-
no 697 221 869.

A Asociación Mulleres 
e Homes do Rural 
organiza clases de 
Patchwork e costura
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A Xunta de Galicia ten en marcha ata 
o 15 de decembro a 18ª edición do 
programa Outono Gastronómico de 
Turismo Rural, a iniciati va coa que 
cada ano promove as viaxes fóra da 
tempada alta combinando o turismo 
rural e a gastronomía co fi n de des-
estacionalizar e dar pulo ao sector. 
Nesta campaña parti cipan 23 esta-
blecementos da provincia de Lugo.
O delegado territorial, Javier Arias, 
visitou un dos aloxamentos adheri-
dos, Casona de Labrada, no concello 
da Pontenova, para dar a coñecer os 
detalles deste programa, ao que se 

adheriron un total de 77 negocios de 
toda Galicia.
Os consumidores poden escoller 
entre diferentes modalidades que 
inclúen menús deseñados especial-
mente para esta campaña, así como 
estadías dunha noite ou dunha fi n 
de semana. A maiores, algúns es-
tablecementos ofrecen acti vidades 
complementarias, como visitas cul-
turais, rutas de sendeirismo, paseos 
a cabalo ou descenso en canoa, en-
tre outras. Hai tamén paquetes para 
as familias que viaxan con nenos e 
nenas.

a pontenova

O Concello da Pontenova, en co-
laboración co CIT A Pontenova, 
organiza novas clases de pilates 
para fomentar o benestar e a acti -
vidade fí sica entre a comunidade. 
As sesións terán lugar na Casa do 
Salmón e estarán dispoñibles os 
luns e mércores en horario noctur-
no, de 22.30 a 23.30 horas, ideal 
para aqueles que precisan un mo-
mento de descanso despois do día 
laboral. As clases serán imparti das 
por Alba Fernández Lodeiro, unha 
profesional cualifi cada en acti vida-
des fí sicas.
O custo será de 12 euros para os 
socios e socias do C.I.T., e de 14 eu-
ros para aqueles que non sexan so-
cios. Para obter máis información 
ou inscribirse, pódese contactar 
con María José no teléfono 661 
909 152. Esta é unha oportunida-
de excelente para mellorar a fl exi-
bilidade, reducir o estrés e manter-
se acti vo nun ambiente acolledor.
Os principais benefi cios do pilates 

inclúen a mellora da forza do core 
(abdominais, costas e pelvis), o 
aumento da fl exibilidade, o alivio 
da tensión muscular, a mellora da 
postura e a prevención de lesións. 
Ademais, é unha acti vidade acce-
sible para persoas de todas as ida-
des e niveis de condición fí sica, xa 
que se poden adaptar os exercicios 
segundo as capacidades e necesi-
dades individuais.

O CIT A Pontenova 
amplía o programa de 
acti vidades con pilates

Inauguran o Outono 
Gastronómico na vila

Lucía Blanco
Os apelidos forman parte do pa-
trimonio familiar na comunidade. 
Transmiti dos de xeración en xera-
ción, din quen somos e quen chega-
mos a ser ao longo dos anos. Saber 
como nos distribuímos os galegos 
en canto a estas denominación era 
a intención da matemáti ca Mª José 
Ginzo, que desenvolveu unha tese 
sobre a súa evolución espazo-tem-
poral. “Identi fi car cal era o apelido 
máis característi co dunha zona e a 
miña unidade mínima especial eran 
os concellos” mantí vose como un 
dos seus obxecti vos.
Na investi gación ti vo unha certa in-
fl uencia a procedencia de seus avós, 
naturais da Pontenova, ata onde se 
desprazou nunhas vacacións de Na-
dal para determinar cales eran os 
nomes máis representati vos. “Coñe-
zo o municipio non só a nivel de con-
cellos, senón a nivel de parroquias. 
Así que busquei información das 
persoas que faleceran alí e estaban 
enterradas para identi fi car cal era 
dalgunha maneira o apelido caracte-
rísti co de cada parroquia”.
Neste concello mariñán encóntran-

se apelidos que caracterizan a zona, 
entre os que enumera o seu, Ginzo 
—toponímico do lugar de Xinzo na 
Pontenova—, que tamén é dos máis 
frecuentes; Iravedra; Lodos; Moirón 
ou Trevín —é probable que sexa 
toponímico do lugar de Trevín na 
Fonsagrada—. “Noutros lugares non 
sucede así. Por exemplo, zonas como 
Ames, en Santi ago, ou as propias ci-
dades son zonas atractoras e hai xen-
te de toda a comunidade. Ao fi nal 
aínda que se pode sinalar un apelido 
característi co da zona ou da comar-
ca, haberá unha maior diversidade”
En Técnicas estatí sti cas en xeolingüís-
ti ca. Modelización onomásti ca bus-
caba construír rexións de apelidos en 
Galicia, para saber se nos agrupamos 
dalgunha maneira determinada, e 
logo estudar un por un para coñecer 
o seu patrón espacial e temporal. A 
parti r de técnicas de estatí sti ca ba-
yesiana, empregada habitualmente 
na epidemioloxía, analizou “a inci-
dencia ou a probabilidade de que un 
apelido determinado apareza nunha 
rexión determinada, neste caso sería 
un concello”.
A través desas ferramentas de pre-

dición e tendo en conta tanto a fre-
cuencia destes nomes nos disti ntos 
concellos e o total de habitantes, 
pódese saber que ocorre con esa 
denominación. “Un que sexa pouco 
frecuente é mais probable que che-
gue a aparecer nas grandes cidades 
como Lugo ou Vigo que nun pobo 

pequeno porque as grandes urbes 
son focos atractores de poboación”.
A distribución dos habitantes co 
paso do tempo tamén deixou pe-
gada na localización das denomina-
cións, afectada por procesos como 
a urbanización de fi nais dos 60 pola 
que moitos galegos foron vivir ás 

grandes urbes. “Algún apelido ta-
mén o estudamos dende ese punto 
de vista, facendo cortes no conxunto 
de datos e quedando con poboación 
nada antes de 1945, 1965 e así suce-
sivamente. Vas vendo como van sal-
tando os apelidos que son normal-
mente más rurais ou máis afastados 
das cidades, por dicilo dalgún xeito, 
e van aparecendo nelas”. Porén, o 
ideal nesta cuesti ón sería contar cun 
padrón máis anti go. “Parto das per-
soas vivas no 2011 e por exemplo se 
estudo un apelido concreto como  
Ginzo, característi co da Pontenova, 
os meus avós xa non estaban vivos 
nese ano. Se corto nos nados antes 
do 45, aínda que sei que existí an, no 
meu estudo non aparecen e queda 
nesgado”. 
Este traballo naceu como conse-
cuencia dunha rede de investi ga-
ción Tecnoloxía e Análise de Datos 
Lingüísti cos (TeCAnDaLi) formada 
por grupos de investi gación en Esta-
tí sti ca, Ciencias da Computación da 
USC e tamén de investi gadores de 
Telecomunicacións e de Filoloxía da 
UVIGO baixo o paraugas do Insti tuto 
da Lingua Galega. “Propoñía retos 
relacionados co galego para que os 
resolveramos empregando cada un 
ás ferramentas da súa área. Empe-
zando a traballar con eles xurdiu o 
tema de tratar de ver se había algún 
paralelismo entre a forma de agru-
parse os apelidos galegos e a forma 
que ten o mapa das variedades dia-
lectais do galego”.

“A Pontenova ten apelidos característi cos 
e é algo que non sucede noutras zonas”
A investi gadora Mª José Ginzo estudou como nos distribuímos os galegos segundo estas denominacións

A Asociación de Pensionistas e Xubi-
lados UDP Val de Miranda organiza 
unha excursión á Fonsagrada e Gran-
das de Salime, en Asturias, o sábado 
19 de outubro de 2024. A saída terá 
lugar ás 8.30 da mañá desde a Pra-
za de Os Fornos da Pontenova, con 
regreso previsto para últi ma hora 
da tarde. O prezo por persoa é de 
40 euros, que inclúe as entradas ao 
Museo da Fonsagrada, unha posible 
visita ás Cárnicas Castelao, e unha vi-
sita ao Museo de Grandas de Salime.
Ademais, está incluída a comida e 
o transporte en autobús. As prazas 
son limitadas e o prazo para anotar-
se fi naliza o martes 15 de outubro de 
2024. Para inscribirse, os interesados 
poden contactar con Carballeira 
(659 988 451), José (619 414 023) ou 
Mª Carmen (676 053 392), ou falar 
con calquera membro da directi va 
da asociación. Esta é unha excelen-
te oportunidade para gozar dun día 
de cultura, gastronomía e convi-
vencia, visitando algúns dos lugares 
máis emblemáti cos da Fonsagrada e 
Grandas de Salime.

A asociación de 
pensionistas Val de 
Miranda organiza 
unha excursión
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alfoz

O Goberno local anuncia a ce-
lebración do XXX Festival da 
Terceira Idade, dirixido a todas 
aquelas persoas con máis de 
65 anos ou que sexan pensio-
nistas e que estean empadroa-
das no municipio. Os asisten-
tes poderán ir acompañados 
dos seus cónxuxes.
Os actos comezarán ás 13:00 
horas cunha misa na Igrexa Pa-

rroquial de San Pedro de Mor, 
seguida dunha comida de fra-
ternidade no Pavillón Munici-
pal de Alfoz, onde se desenvol-
verán diversas actividades.
As persoas interesadas en par-
ticipar deben inscribirse na 
Oficina de Servizos Sociais do 
Concello, mediante os meca-
nismos habituais presencial ou 
telefónico.

Alfoz acollerá o XXX 
Festi val da Terceira 
Idade o 13 de outubro O Concello de Alfoz, dirixido 

pola alcaldesa Efi genia Maseda, 
conti núa a súa folla de ruta para 
mellorar a calidade dos servizos 
sociais, cumprindo así un dos 
compromisos do programa de 
goberno de VIA Alfoz. Unha das 
accións clave foi a recente revi-
sión de todos os expedientes dos 
usuarios do Servizo de Axuda no 
Fogar (SAF) de libre concorrencia. 
Este proceso permiti u axustar as 
horas de atención de forma equi-
tati va, adaptándose ás necesida-
des reais de cada usuario, me-
llorando a efi ciencia do servizo 
e garanti ndo unha atención máis 
personalizada.
A alcaldesa Efi genia Maseda, que 
ten asumidas as competencias 
dos servizos sociais municipais, 
explicou que este traballo é fun-
damental para asegurar que os 
veciños reciben o servizo que 
precisan. “A nosa responsabili-
dade é ofrecer un servizo máis 
efi ciente e de maior calidade. 
Coa revisión dos expedientes, 
aseguramos que os usuarios re-
ciben a atención que realmente 
necesitan, diminuíndo as listas de 

agarda e mellorando a cobertu-
ra”, afi rmou. Esta medida enmár-
case dentro do compromiso de 
VIA Alfoz de opti mizar os servizos 
sociais para garanti r o benestar 
dun dos sectores máis vulnera-
bles da poboación, as persoas os 
maiores.
Un dos elementos clave nesta me-
llora foi o incremento das horas 
de traballo das auxiliares do SAF, 
que agora traballan a xornada 
completa. Isto permiti u ampliar a 
capacidade de atención do servi-
zo, permiti ndo tamén incorporar 
novos usuarios que antes estaban 
na lista de agarda. “Este é un dos 
compromisos que presentamos 

no noso programa de goberno e 
que estamos cumprindo durante 
esta lexislatura, seguindo a nosa 
folla de ruta para mellorar a vida 
dos veciños e veciñas de Alfoz”, 
engadiu a alcaldesa, quen indica 
que “ademais, estanse a realizar 
os trámites oportunos para soli-
citarlle á Xunta aumento de horas 
para dependencia”.
Con este avance, o Concello de 
Alfoz non só incrementa o nú-
mero de horas dispoñibles para 
o SAF, senón que asegura un 
servizo máis xusto e efi ciente. 
Esta reestruturación do servizo 
fai posible que os usuarios teñan 
acceso á atención que realmente 
necesitan, ao mesmo tempo que 
se opti mizan os recursos dispoñi-
bles. Efi genia Maseda informou 
destas medidas tomadas desde 
a alcaldía na últi ma reunión da 
Dirección Executi va de VIA Alfoz, 
“reafi rmando o seu compromiso 
de seguir traballando para que o 
SAF e outros servizos sociais si-
gan avanzando cara a unha aten-
ción máis efi ciente, equitati va e 
adaptada ás necesidades reais 
dos seus usuarios”.

O Concello incrementa o número 
de horas dispoñibles para o SAF

Conti núan as concentracións dian-
te do CEIP Castro de Ouro de Alfoz 
ante a falta de compromiso da Xunta 
para facer efecti vo o cumprimen-
to do acordo de agrupamentos e a 
reposición da praza de pedagoxía 
terapéuti ca (PT) que foi eliminada 
neste curso escolar. Desde o BNG 
trasladan o seu apoio a estas reivin-
dicacións de pais e nais e de toda a 
comunidade educati va escenifi cadas 
coas concentracións que realizan os 
luns ás portas do colexio, e ás que 
vén asisti ndo o deputado mariñao 
Daniel Castro.
Castro anunciou que serán tratadas 
proximamente no Parlamento as ini-
ciati vas ao respecto desta problemá-
ti ca que presentou e rexistrou días 
atrás, despois de que nais e pais lle 
trasladaran a situación que se está 
a vivir no colexio. Así, debaterase 
a  proposición non de lei presenta-
da polo deputado e na que se pide 
non levar a cabo os agrupamentos 
do alumnado de diferentes ciclos 
educati vos no centro ao contar este 
con alumnado sufi ciente segundo 
os acordos asinados. Na mesma 
proposta ínstase tamén á Xunta a 

recuperar a praza de pedagoxía tera-
péuti ca.
En palabras de Castro, ven “inxusta 
esta situación xa que o propio acor-
do de agrupamentos indicaba que 
se podería agrupar o alumnado de 
primaria pertencente a disti nto ci-
clo nunha mesma unidade cando o 
número fose igual ou inferior a 12, e 
pola contra, no CEIP contan con 15 
alumnos nun dos agrupamentos”. 
Afi rma tamén que é necesario ava-
liar unha variable máis, porque hai 
outro agrupamento no que hai 12 
estudantes, polo que se tén que es-
tudar se algún deles ten necesidades 

específi cas de apoio educati vo, un 
feito que modifi caría a rati o.
Daniel Castro tampouco deixa de 
pasar por alto a condición da si-
tuación territorial deste colexio en 
pleno rural no Val do Ouro e nese 
senti do manifesta que é difí cil de 
entender que a Xunta non teña a 
máis mínima intención de favorecer 
o asentamento de familias no rural 
galego, afi rmando tamén  que “o 
PP unha semana ataca a sanidade 
pública e outra o ensino público no 
rural e puidemos comprobalo me-
ses atrás  no Valadouro e agora  en 
Alfoz”

O BNG leva as demandas do CEIP 
Castro de Ouro ao Parlamento

O Concello de Alfoz conseguiu unha 
nova subvención para a mellora da 
efi ciencia enerxéti ca da piscina mu-
nicipal. O proxecto, cun orzamento 
total de 33.588 euros, será fi nancia-
do integramente polo Fondo Adicio-
nal ao Fondo de Cooperación Local 
da Xunta de Galicia.
Este proxecto contempla varias 
actuacións clave, entre as que se 
inclúen a colocación dunha nova 
cuberta dos vesti arios, a mellora do 
sistema de recollida de augas plu-
viais,  a instalación dun novo falso 
teito, a substi tución das luminarias 
actuais por modernas luminarias 

LED e a colocación de termos acu-
muladores novos.
Estas intervencións chegan nun 
momento clave, despois de que a 
piscina municipal sufrira danos con-
siderables durante os temporais de 
febreiro. As obras permiti rán res-
taurar e mellorar a infraestrutura do 
edifi cio e a súa efi ciencia enerxéti ca. 
“A solicitude e concesión desta sub-
vención representa un importante 
apoio para a conservación das in-
fraestruturas municipais, refl ecti ndo 
o compromiso do Concello coas ins-
talacións deporti vas”, apuntan den-
de o Concello.

O Goberno local logra 
unha subvención para 
mellorar a súa piscina

A biblioteca pública municipal 
de Alfoz cambia o seu horario de 
apertura. Deste xeito, o servizo 
abrirá os luns, mércores e ven-
res de 16.30 a 19.30 horas para 
todos aqueles que queiran facer 
uso das instalación, realizar as 
súas devolucións e préstamos de 
libros, utilizar os ordenadores, 

tabletas e libros electrónicos, a 
zona de lectura e de estudo, o 
espazo infantil ou darse de alta 
como socio. No caso de querer 
realizar unha devolución fóra 
deste horario, os usuarios poden 
empregar o buzón de devolu-
cións situado no exterior da Casa 
da Cultura.

A biblioteca pública 
cambia o seu horario
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A Xunta de Galicia presentou no 
congreso Reforma do Mapa Muni-
cipal de Galicia o informe ‘A Planta 
Local Galega’, un documento ela-
borado pola Fundación Juana De 
la Vega en colaboración coas tres 
universidades galegas e que valora 
unha hipotéti ca fusión municipal 
entre varios concellos de Galicia.
Concretamente, o informe abre a 
porta a unha posible fusión entre 
os concellos ourensáns de Noguei-
ra de Ramuín e Pereiro de Aguiar, 
Alfoz e O Valadouro (Lugo), San-
ti ago e Teo, así como Noia e Lou-
same, na provincia da Coruña, e 
Sanxenxo e Meaño ou a fusión de 
concellos da comarca do Deza, na 
provincia de Pontevedra.
A Xunta insiste en que serán os 

propios concellos, de forma vo-
luntaria, os que deben decidir os 
mecanismos máis axeitados de 
asociacionismo e cooperación in-
termunicipal -comparti ndo postos 
de secretaría, intervención ou te-
sourería entre varios municipios, 
agrupacións ou mancomunidades, 
fusións...- co obxecti vo de que a 
veciñanza teña un acceso igualita-
rio aos servizos con independencia 
do lugar no que resida e, ao mes-
mo tempo, se poida facer fronte 
a desafí os da demografí a galega 
como o avellentamento ou o des-
poboamento.
O conselleiro de Presidencia, Xus-
ti za e Deportes, Diego Calvo, ex-
plicou durante a inauguración do 
Congreso que as primeiras conclu-

sións amosaron que a cidadanía 
ten unha predisposición favorable 
á fusión voluntaria dos concellos 
con ata un 83%, e considera que 
a redución do número destes me-
lloraría a súa capacidade de pres-
tación de servizos. A porcentaxe 
redúcese cando se pregunta polas 
fusións no propio concello.

REFORMA DA LEI. Diego Calvo 
lembrou que a Xunta está a traba-
llar na reforma da Lei de Adminis-
tración Local de Galicia de 1997 e 
precisamente as conclusións deste 
estudo tamén serán ti das en conta 
na súa elaboración. Coa nova nor-
ma, o Goberno galego pretende 
avanzara cara un municipalismo do 
século XXI asentado na coopera-

ción, a coordinación e na colabora-
ción con ferramentas que garantan 
a calidade dos servizos municipais 
no actual contexto demográfi co da 
comunidade ao prestar, por tanto, 
especial apoio aos concellos en ris-
co de despoboamento.
Por outra parte, explicou que na 
viabilidade dos concellos ten moi-
to que ver o fi nanciamento local, 
polo que aclarou que a súa nego-

ciación ten que ir asociada á do 
fi nanciamento autonómico entre 
o Goberno central e as comunida-
des. Para compensar os desfases, a 
Xunta garante a parti cipación das 
enti dades locais nos orzamentos 
autonómicos mediante o Fondo de 
Cooperación Local. Así, este fondo 
sumado a todas as axudas da Xunta 
ás enti dades locais supera os 602 
millóns este ano.

O novo mapa da Xunta insiste na 
viabilidade das fusións municipais

o valadouro

Os senadores do PP lucense – José 
Manuel Barreiro, José Manuel Bal-
seiro e Juan Serrano- visitaron Fe-
rreira do Valadouro para poñerse a 
disposición do novo alcalde do mu-
nicipio, José Manuel Lamela, “para 
o que puidera necesitar dende o 
Senado”. Neste primeiro encontro, 
o rexedor trasladoulles un tema 
que preocupa a boa parte dos ve-
ciños e veciñas, especialmente aos 
gandeiros e gandeiras: “Os ataques 
do lobo ao animais das súas explo-
tacións”. Este problema, xenerali-
zado na comarca, a provincia e en 
toda Galicia, “supón importantes 
perdas para o sector gandeiro afec-
tado” e xera preocupación entre 
todos os gandeiros e gandeiras das 
zonas con abundante presenza da 
especie.
Á vista de que a pasada semana o 
Consello da UE acordaba rebaixar o 
status do lobo de ‘estritamente pro-
texido’ a ‘protexido’, os senadores 
lucenses dirixiranse formalmente ao 

Goberno de España para preguntar-
lle se vai adoptar a mesma medida 
e permiti r o control da especie en 
zonas onde non está en perigo de 
exti nción como é o caso de Galicia. 
Os populares sinalan ao Goberno de 
Sánchez porque “a decisión fi nal está 
nas súas mans” xa que “é o Estado o 
que debe quitalo da Listaxe de Espe-
cieS Silvestres en Réxime de Protec-
ción Especial (LESPRE)”.
Tendo en conta que España foi -xun-
to a Irlanda- un dos países que vo-
taba na UE en contra de rebaixar o 
status do lobo, “non parece que o 
Goberno do PSOE estea disposto a 
escoitar as demandas dos gandeiros 
e de Galicia: rebaixar o
seu status para poder garanti r o 
equilibrio entre a súa protección e 
a acti vidade gandeira”. O senador 
mariñán subliñou que “dende o PP 
temos claro que estaremos ao lado 
dos gandeiros da nosa provincia e 
pedimos ao Goberno de España que 
actúe”.

Os veciñanza, alarmada 
polo ataque do lobo

O BNG do Valadouro expresa a 
súa profunda desconformidade 
coa decisión da es alcaldesa, Ma-
ría José Fernández, de romper o 
goberno local e ceder a alcaldía 
ao Parti do Popular. Desde a for-
mación nacionalista, consideran 
esta medida “fóra de toda lóxica 
e éti ca”, xa que pon fi n ao gober-
no de progreso conformado tras 
as eleccións municipais de 2023 
mediante un pacto triparti to en-
tre o BNG, o PSOE e Udival.
O BNG, que liderou diversas 
concellarías durante o mandato, 
destaca o seu traballo en áreas 
como Medio Rural e Cultura, a 
cargo de Eduardo Chao, así como 
Educación, Conciliación e Obras, 
dirixidas por Eliseo Teijeiro. “Con-
seguíronse melloras importan-
tes para o concello, como novas 
infraestruturas, dinamización 
social e organización de eventos 

clave”, apuntan dende o BNG.
Eduardo Chao criti cou que o Par-
ti do Popular acceda ao poder 
“pola porta de atrás” e cualifi cou 
a situación como un exemplo de 
“xogo sucio”. O voceiro do BNG 
recorda que a alcaldesa agora 
cede o cargo á persoa que ela 
mesma apoiou para ser desti -
tuída nunha moción de censura 
en 2013. “Cando a esmola é tan 
grande, ata o santo desconfí a”, 
sentenciou Chao, subliñando que 
esta manobra benefi cia ao PP, 
parti do que “deixa ao Valadouro 
sen médicos”.
Finalmente, o BNG asegura que 
seguirá traballando para liderar 
de novo un goberno de progre-
so en benefi cio da veciñanza, co 
obxecti vo de recuperar a con-
fi anza e o apoio dos cidadáns 
do Valadouro nas próximas elec-
cións.

O BNG denuncia a 
ruptura do goberno e 
entrega da alcaldía ao PP

A unidade móbil de inspección 
técnica de vehículos estará no 
Valadouro un ano máis no mes 
de outubro, concretamente o 
día 10. 
A estación itinerante estará 
na explanada do parque Con-
cepción Arenal do Concello co 
obxectivo de realizar a inspec-
ción técnica periódica. 
Para solicitar cita previa hai que 
chamar ao teléfono 902 309 000 
ou a través da web www.sycitv.
com.

A unidade móbil de 
inspección técnica de 
vehículos agrícolas 
volve á localidade

A Concellería de Cultura do Con-
cello do Valadouro presenta unha 
nova edición da Feira do Mel, 
unha cita que chega a súa 37 con-
vocatoria e que se celebrará o sá-
bado 12 de outubro. 
Trátase dunha das citas máis es-
peradas e queridas do outono na 
vila e en toda a bisbarra.
O evento celebra a excelencia do 
noso mel e o coidado traballo dos 
nosos apicultores. 
Esta xornada completaráse ade-
mais da venda de mel e material 
apícola, con obradoiros de can-
deas, degustación de eco-cócte-
les, fi lloas con mel, castañas, con-
tacontos, ambientación musical e 
moitas máis sorpresas.

Convocan a 37ª 
edición da Feira do 
Mel do Valadouro
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O Concello de Ourol organiza o En-
contro de Maiores, dirixido ás per-
soas maiores de 55 anos empadroa-
das no municipio. O evento, que 
inclúe unha comida gratuíta, terá 
lugar o domingo 27 de outubro ás 
14.00 horas no Restaurante Louzao 
(Área - Viveiro).
As persoas dependentes poderán 
acudir cun acompañante, mentres 
que os cónxuxes ou parellas non 
empadroadas deberán abonar o 
prezo da comida. A data límite para 
anotarse é o 24 de outubro, e as 
entradas pódense recoller no De-
partamento de Servizos Sociais do 
concello. Para máis información, os 
interesados poden chamar aos telé-
fonos 982 559 109 ou 677 489 457.

Ourol organiza o seu 
Encontro de Maiores

ourol

o vicedo

No últi mo pleno do Concello do Vi-
cedo, os nacionalistas da man do seu 
voceiro no municipio, Miguel Gómez 
Fraga, puxeron enriba da mesa o mal 
estado do acceso á praia de Arealon-
ga. Aseguran que presenta defi cien-
cias e unha vía moi deteriorada con 
cunetas sen limpar. “Ademais, en 
época esti val, os veciños vén como 
se aparca a calquera xeito, difi cultan-
do as saídas e os cambios de senti -
do”. Deste xeito, piden ao equipo de 
Goberno unha actuación urxente.
A sanidade conti núa a ser unha das 
cuesti óns de actualidade na localida-
de, polo que preguntaron pola aper-
tura do centro de día e pola cober-
tura de médicos no centro de saúde 
do Vicedo, que moti vou conti nuadas 
manifestacións veciñais. “Das dúas 
prazas de médico que temos, só se 
cubre unha de xeito temporal, e non 
sempre, cando en Viveiro non hai 
médicos, suplen coa médica que 
temos aquí”. Por este moti vo e “en 

vista de que a Consellaría non quere 
mellorar a atención primaria no con-
cello”, pídenlle ao Goberno que se 
posicione ao lado dos veciños e que 
asista ás disti ntas mobilizacións que 
se están a organizar.
Por outra banda, os nacionalistas de-
fenden que lles resulta “insufi ciente” 
a inversión por parte da Consellería 
de Mar e Portos de Galicia no porto 
da vila. Segundo apuntaban dende 
a Administración, comezarán os tra-
ballos de estabilización do peirao da 
lonxa no porto do Vicedo que se divi-
dirán en dúas fases e aos que se des-
ti nan 55.000 euros. “Dende o BNG 
cremos que 55.000 euros son moi 
insufi cientes para que o noso porto 
quede ben reparado e rogámoslle 
ao equipo de Goberno que traslade 
a peti ción dunha maior inversión e 
mellor revisión do porto, xa que os 
danos estruturais non só están de-
trás da lonxa”.

O BNG denuncia o mal 
estado do acceso á praia 
de Arealonga

O alcalde, Jesús Novo Martí nez, 
manti vo unha reunión co presi-
dente  da a Autoridade Portuaria 
Ferrol-San Cibrao, Francisco Barea. 
Durante o encontro, Barea solici-
toulle colaboración económica ao 
Goberno local para levar a cabo 
unha ponte colgante no acceso 
ao Fuciño do Porco para salvar a 
zona dos desprendementos que 
na actualidade impiden acceder ao 
lugar.
“Estamos en espera de que me 
manden o proxecto para solicitar 
as autorización sectoriais e tamén 
bucar a fi nanciación”, indica o 
rexedor. Segundo apunta, o Con-
cello deberase facer cargo do 50 
% do importe, polo que esperan 
“axilizalo o máximo posible para 

que este verán estea funcionan-
do”.
A obra supón unha elevada inver-
sión que podería ascender a uns 
600.000 euros, que poderían incre-
mentarse ao producirse posibles 
imprevistos durante a actuación e 
tamén tendo en conta a inestabili-
dade do terreo no que se vai a aco-
meter. O Fuciño do Porco, no que 
se fi xa un límite de visitantes por 
día, esti vo pechado durante este 
verán con moti vo dos desprende-
mentos que se sucederon no ca-
miño, que se ti vo que precintar e 
cuxo estado empeorou no inverno 
pasado. Por outra banda, o Gober-
no local impulsou a renovación do 
paseo maríti mo, unhas obras que 
xa comezaron nestes días.

O Vicedo espera abrir 
unha ponte colgante de 
acceso ao Fuciño do Porco

A veciñanza do Vicedo non frea 
as súas protestas pola falta de 
médicos no centro de saúde do 
concello mariñán e reclamaron 
de novo a urxencia na cobertu-
ra das prazas con carácter fixo. 
Unha vez máis, as Asociacións 
culturais, deportivas e de ve-
ciños da vila manifestaranse 
para esixir mudanzas nesta 
problemática que arrastran 
dende fai tempo.
Os convocantes programaron 
unha nova concentración o 
domingo 29 de setembro ás 
11.30 horas diante da Casa do 

Concello. Esta manifestación 
sumouse a unha longa dunha 
serie de protestas programa-
das nos últimos meses coas 
que levan denunciando as 
carencias sanitarias que se-
guen a sufrir na actualidade. 
Por exemplo, durante dúas 
semanas estiveron as axendas 
pechadas, con días sen facul-
tativo, mentres que noutras 
xornadas só se atenderon as 
urxencias, anulándose citas 
ou mantendo soamente a 
atención durante unhas catro 
horas.

Volven denunciar a 
falta de médicos nunha 
nova manifestación

O Diario Ofi cial de Galicia (DOG) 
publicou o acordo polo que se 
somete a información pública a 
solicitude de autorización admi-
nistrati va previa para o proxec-
to de construción e o estudo de 
impacto ambiental do proxecto 
para reformar o parque eólico 
Muras, situado entre o municipio 
chairego e Ourol.
O proxecto de Iberdrola Renova-
bles Galicia inclúe o desmantela-
mento de 74 aeroxeradores, cun-
ha potencia total de 48,84 MW, e 
a instalación de once, cunha po-
tencia instalada correspondente 
á repotenciación de 47,3 MW.
Os once aeroxeradores terán 
117 metros de diámetro de ro-
tor e unha altura de buxe de 84 
metros. A obra inclúe unha rede 

colectora de media tensión, ac-
tuacións sobre unha subestación 
existente e sobre a liña de media 
tensión que conecta o parque 
coa subestación. O orzamento 
rolda os 39,4 millóns de euros.
A documentación estará a con-
sulta 30 días para quen desexe 
expor alegacións. O DOG inclúe 
un anexo coa relación de bens e 
dereitos afectados polo proxecto 
de renovación tecnolóxica deste 
parque eólico.
No municipio de Muras hai 177 
predios afectados, en lugares 
como Chao Pena de Curvos, 
Chao do Monte, Gañidoira ou 
Bestemuz, entre outros. En Ou-
rol cítanse doce propiedades, en 
Costa de Cebrán ou Pena do Ca-
rrulleiro.

Someten a información 
pública a repotenciación 
do parque eólico

Os concelleiros volvéronse xuntar 
coa corporati va do colexio, coa ANPA 
e coa directora do centro para ver as 
carencias e necesidades que ti ñan, 
xa que estaban demandando un pro-
fesor e ti ñan pendente a instalación 
dun bambán adaptado. Estas reu-
nións desenvólvense tras unha mo-
ción presentada no seu momento 
polos socialistas para tratar posibles 
temas de intereses do colexio.
Dende o centro tamén comunica-
ron o malestar que ti ñan xa que os 
cursos de 4º,5º e 6º están xuntos, 
candos os materiais que están a 
usar non teñen nada que ver. Deste 
xeito, en 4º uti lizan libros de texto e 
o resto ten o programa Edixgal. Por 
outra banda, a voceira do PsdG, Ve-
rónica Canoura, tamén tentou rexis-
trar unha moción para dar solución 
ao canon de Sogama xa que se trata 
dunha cuesti ón que afecta aos inte-
reses da veciñanza.
“Aínda que a rexistrei a tempo non 
a meteron na Orde do día, así que 
meti na como urxencia, pero tamén 
o rexeitaron, como se non fora un 
tema importante”. Deste xeito, den-
de a formación políti ca e sabendo 
os problemas existentes en canto a 
Educación, Sanidade, Portos de Ga-
licia e Servizos Sociais, pedíronlle ao 
Goberno local “realice as xesti óns 
oportunas cos responsables da Xun-
ta e busque unha solución”.

O CEIP, alarmado 
polo agrupamento 
de cursos
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trabada

O Concello de Trabada rematou as 
obras de renovación da vivenda 
da anti ga escola unitaria da parro-
quia de Vidal.
O investi mento nesta actuación 
ascendeu a 53.131,20 euros, dos 
que 46.286,54 euros precederon 
dunha subvención do IGVS tra-
mitada e acadada polo Goberno 
local, que aportou 6.844,66 euros.
“Conti nuamos co proceso de re-
novación das vivendas das anti gas 
escolas unitarias, como xa fi xemos 

coas de Trabadela, Vilapercide e 
Sante”, explica o alcalde de Tra-
bada, Rubén García, que engade 
que “desti naremos estas vivendas 
a alugueiro social, para aumentar 
o parque de vivenda social dispo-
ñible en Trabada”. As actuacións 
incluídas en Vidal permiti ron ao 
concello, entre outros aspectos, 
mellorar a efi ciencia enerxéti ca 
da vivenda e, con iso, as súas con-
dicións de seguridade, hixiene e 
confort.

Final das obras na anti ga 
escola unitaria de Vidal

O Concello acometerá nas próxi-
mas semanas a substi tución da 
cuberta do pavillón polideporti vo 
municipal, tras os estragos cau-
sados polos temporais do pasado 
inverno. Ademais, renovaranse os 
canos e as baixantes para mellorar 
a infraestrutura.
O proxecto, cun orzamento total 
de 87.453,72 euros, será posible 
grazas ás subvencións obti das: 
60.000 euros da Consellería de 
Presidencia, Xusti za e Deportes da 
Xunta de Galicia e outros 20.000 
euros da Área de Deportes da 
Deputación de Lugo. O Concello 
achegará a contí a restante me-
diante fondos propios.
O alcalde de Trabada, Rubén Gar-
cía, explicou que “a necesidade de 
renovar a cuberta xurdiu logo de 
que o pavillón resultara danado 

polos fortes ventos deste inver-
no. Preparamos a documentación 
para optar ás axudas e así mello-
rar as instalacións”.
Esta actuación enmárcase nun 
plan máis amplo do Concello para 
mellorar a efi ciencia enerxéti ca e 
a envolvente térmica dos edifi cios 

municipais, como xa se fi xo en 
anti gas escolas parroquiais, na Cá-
mara Agraria, na Casa Consistorial 
e no pavillón de Sante. Recente-
mente, o Concello tamén adqui-
riu unha nova máquina fregadora 
aspiradora para o mantemento da 
pista do pavillón.

O Concello programa a renovación 
da cuberta do pavillón municipal 

Finalizan as obras da nova área 
recreati va na parroquia de Vila-
pena, cun investi mento total de 
30.000 euros. Está situada nun-
ha parcela de propiedade muni-
cipal, moi preto do núcleo rural 
de Vilapena, e tamén no inicio e 
fi nal da Ruta Circular da Fraga da 
Vilapena. 
O alcalde de Trabada, Rubén Gar-
cía, destacou a importancia da 
proximidade a unha das rutas de 
sendeirismo máis relevantes do 
concello, sinalando que esta situa-
ción favorece a súa función como 
área de descanso tanto para os 

veciños como para os visitantes. 
“Pensamos que é un lugar idóneo 
para a creación dunha área recrea-
ti va e de descanso, ampliando a 
rede de áreas que temos polo con-
cello”, engade o rexedor.
Por outra banda, comezan as 
obras na estrada que vai ao Val das 
Eguas, na parroquia de Vidal e na 
da Penela, na parroquia de Traba-
da. “Dende o Parti  do Popu lar de 
Trabada sempre apoiamos as in-
versións que veñen dende a Xunta 
e poñémolas en valor”, asegura o 
voceiro popular no municipio José 
María Fernández.

Conclúen os traballos 
na área recreati va da 
parroquia de Vilapena

O Parti do Popular de Trabada con-
denou o que consideran unha “hipo-
crisía” por parte do goberno local do 
PSOE, despois de que este decidise 
pechar o Punto de Atención á Infan-
cia (PAI) por non haber sufi cientes 
nenos para manter o servizo. A for-
mación popular criti ca que, mentres 
o PSOE local protesta pola presta-
ción do servizo de Atención Prima-
ria, o centro de saúde de Trabada 
conta coa praza de médico que lle 
corresponde segundo a rati o de po-
boación, cumprindo así coa normati -
va establecida pola Xunta de Galicia.
José María Fernández, voceiro do PP 
de Trabada, lamentou a situación, 
sinalando que “todos desexamos ter 

máis médicos e mellores servizos pú-
blicos, e o PP de Trabada sempre loi-
tará para que isto sexa así”. Fernán-
dez subliñou que, malia a escaseza 
de profesionais sanitarios que afecta 
a todo o país, a Xunta está a facer un 
“gran esforzo” para manter o persoal 
nos centros de saúde, especialmente 
nas zonas rurais como Trabada.
O PP insta ao PSOE local a dirixirse ao 
Goberno central, liderado por Pedro 
Sánchez, para reclamar unha solu-
ción á falta de médicos que afecta a 
todas as comunidades autónomas. 
Fernández sinalou que a medida 
máis efecti va sería aumentar as pra-
zas MIR para poder formar máis mé-
dicos de Atención Primaria.

O PP acusa de “hipocrisía” ao 
PSOE tras o peche do PAI 

O Concello presentou os detalles 
dunha nova ruta de sendeirismo, 
en colaboración coa asociación local 
Trabada Paso a Paso. O percorrido, 
de 8 quilómetros, levará aos parti -
cipantes polo monte Roxal-Teixido e 
terá unha difi cultade media-baixa. A 
saída está programada para o 13 de 
outubro ás 10.00 horas desde a pra-
za do Concello.
Ao rematar a ruta, os asistentes po-
derán gozar dunha comida organi-
zada para todos. As prazas son limi-
tadas, e o prazo de inscrición estará 
aberto ata o 9 de outubro, dispoñen-
do o número de teléfono do conce-
llo (982 135 011) para realizar as re-
servas. O alcalde de Trabada, Rubén 
García, expresou a súa sati sfacción 
pola boa acollida que están a ter 
as rutas organizadas no municipio, 
destacando o valor de combinar o 
deporte coa natureza. “Seguiremos 
apostando por este ti po de acti vida-
des en Trabada”, afi rmou.

O Concello e Paso a 
Paso convocan unha 
nova ruta polo monte 
Roxal-Teixido

PARQUE INFANTIL

Iniciaron as obras para a cubrición do parque infanti l da rúa de San Roque, 
co obxecti vo de mellorar o uso deste espazo público en diferentes condi-
cións meteorolóxicas. O proxecto, cun orzamento total de 51.203,14 euros, 
conta cunha subvención de 35.842,20 euros, mentres que o propio Concello 
aporta 15.360,94 euros. A nova cuberta será de material téxti l, o que per-
miti rá protexer o parque tanto nos días de chuvia como nos de forte calor.
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lourenzá

Na últi ma sesión plenaria aprobou-
se unha moción presentada polo 
BNG que propón a construción dun 
paseo fl uvial ao longo do Río Baos. 
Os nacionalistas destacaron que o 
río representa un recurso natural de 
gran valor para o concello e sinala-
ron o seu potencial para o desenvol-
vemento de acti vidades recreati vas 
e turísti cas. O BNG subliñou que 
a construción deste paseo non só 
melloraría a oferta turísti ca, senón 
que tamén serviría para promover 
a conservación do entorno natural e 
fomentar a educación ambiental.
O tramo inicial do proxecto está pre-
visto entre a Ponte de Cuñas e o Pozo 
do Pombo, área que forma parte da 
Ruta Literaria Fernández del Riego, 
unha das zonas privilexiadas do con-
cello. Un aspecto fundamental da 
moción é a parti cipación da veciñan-
za. O BNG propuxo que o proxecto se 
desenvolva en colaboración cos veci-
ños e os colecti vos sociais, co obxec-

ti vo de incorporar as súas achegas e 
opinións. Segundo os nacionalistas, 
a implicación cidadá é clave para 
asegurar que as accións a tomar te-
ñan conti nuidade no tempo, consi-
derando que se trata dun proxecto a 
medio e longo prazo.
Ademais, incluíuse unha emenda 
do grupo de goberno para trasladar 
o acordo a todos os organismos con 
competencias na materia e solicitar 
fi nanciamento á Xunta de Galicia, 
co obxecti vo de asegurar os recur-
sos necesarios para levar a cabo o 
proxecto. Durante o pleno, o BNG 
tamén instou ao equipo de goberno 
a mellorar a axilidade nos trámites 
municipais, como a concesión de 
permisos para obras e o pago de 
subvencións a asociacións locais. A 
formación nacionalista sinalou que 
os atrasos nestes procesos están a 
causar problemas aos colecti vos, 
difi cultando o desenvolvemento das 
súas acti vidades.

Estrearán un paseo fl uvial 
a carón do río Baos

A Asociación Cultural Osorio Gu-
ti érrez inaugura este curso 2024-
2025 con acti vidades dirixidas 
tanto a nenos como a adultos a 
parti r dos 3 anos. A proposta in-
clúe un mes de proba gratuíto, co 
obxecti vo de achegar a música e 
a danza tradicional galega á co-
munidade. As clases impártense 
ao longo da semana en diferentes 
horarios.
Os martes é a quenda das clases 
de pandeireta para adultos a car-
go de Elena para o nivel de inicia-
ción. Os xoves de 18.00 a 19.30 
horas terán baile e pandeireta 
Infanti l, con opción de iniciación 
a cargo de Elena e perfecciona-
mento con Pedro Brañas. 
De 20.30 a 22.30 horas é a quen-
da do baile e pandeireta para 
Adultos, centrado no perfec-
cionamento, tamén con Pedro 
Brañas. Os venres se 19.00 a 
20.30, haberá clases de gaita e 
percusión impartidas por Pablo 
Peláez.
A asociación invita a todas as per-
soas interesadas a obter máis in-
formación chamando ao teléfono 
616 636 320. A oferta abrangue 
diferentes niveis e disciplinas, 
sempre coa intención de promo-
ver a cultura tradicional galega 
mediante o baile, a pandeireta, a 
gaita e a percusión.

A asociación Osorio 
Guti érrez fomenta a 
tradición con clases de 
baile e pandeireta

riotorto

O delegado territorial da Xunta en 
Lugo, Javier Arias, visitou no pri-
meiro día de curso o CEIP de Rio-
torto, onde fi nalizará este mes a 
obra de rehabilitación integral que 
executa o Goberno galego cun or-
zamento preto de 520.000 euros.
O ritmo das obras intensifi couse 
no verán, de xeito que xa están 
completados os traballos interio-
res de construción de falsos teitos, 
pintura e instalación de ilumina-
ción LED.
A renovación da cuberta tamén 

está fi nalizada e agora estase a tra-
ballar no illamento polo exterior 
cun sistema ti po SATE e na insta-
lación da caldeira de biomasa que 
substi tuirá á anti ga de gasóleo.
 Arias apuntou que no conxunto 
da provincia de Lugo retornaron 
ás aulas 32.392 estudantes dos ni-
veis de educación Infanti l (5.387), 
Primaria (13.774), ESO (9.891), 
Bacharelato (3.270) e Educación 
Especial (70). No municipio de 
Riotorto incorpóranse 35 nenos e 
nenas de Infanti l e Primaria.

Arias visita o colexio no 
inicio do curso escolar

Desde o BNG denuncian unha vez 
máis o deterioro do servizo de 
atención primaria no noso munici-
pio. “Nos últi mos dous anos e me-
dio, pasamos de ter dous médicos 
no centro de saúde a contar con só 
un que non é substi tuído en perío-
dos de vacacións ou días de libran-
zas”, din. Volve ocorrer nestes días. 
Afi rman que Riotorto leva dúas 
semanas sen persoal médico no 
centro de saúde polas mañás, no 
horario de atención habitual neste 
servizo. Só se fan consultas os mar-
tes e os xoves pola tarde, durante 
catro horas.

“A Xunta do Parti do Popular está 
sometendo aos centros de saúde 
a unha incerteza e a un desgaste 
que ten como único obxecti vo ex-
pulsar á xente da atención primaria 
e da sanidade pública, e converter 
a saúde nun negocio”, engaden os 
nacionalistas.
“Coa complicidade dun goberno 
municipal que se borra á hora de 
reclamar o dereito da veciñanza a 
unha atención conti nuada no seu 
centro de saúde, pero tamén á 
hora de informar sobre os horarios 
e a situación dun servizo funda-
mental”, conclúen.

O BNG denuncia falta de 
personal no consultorio

vegadeo

Automóvil Club Vegadeo orga-
niza no municipio o día 19 de 
outubro a Concentración Turís-
ti ca XVI Edición Clásicos e De-
porti vos Vegadeo- Ruta Parador 
para vehículos históricos. A ruta 
terá lugar de 9.30 a 13.30 horas 
coa hora límite de entrada para 
os inscritos ás 11.00.
A saída dende Vegadeo será 
ás 13.15 horas con chegada 
ao parque de España de Riba-
deo sobre as 17.30 horas e ao 
recinto feiral de Vegadeo ás 
19.00 horas. As prazas están 
limitadas vehículos e as inscri-
cións péchanse o 14 de outu-
bro ou ata finalizar as prazas. 

Os interesados poden realizar 
as inscricións a través da web 
do club.

O Automóvil Club 
Vegadeo prepara unha 
nova Ruta ParadorO municipio de Vegadeo comeza 

a conta atrás para a celebración 
da súa Feira de Stocks. A cita será 
do 11 ao 13 de outubro no recinto 
feiral do concello e celebrarase de 
11.00 a 14.00 e de 16.30 a 20.30 
horas. Deste xeito, no encontro 
poden parti cipar os expositores 
que así o desexen. 
Polo momento, manteñen abertas 
as inscricións a través dun formu-
lario online para todos os nego-
cios que queiran formar parte da 
proposta. Noutras edicións da fei-
ra sortearon vales de compra para 
os comercios locais, ademais de 
que programaron acti vidades in-
fantí s polas tardes co obxecti vo de 
que sexa unha iniciati va para todo 
a familia.

A localidade acolle 
unha nova Feria de 
Stocks entre o 11 e o 
13 do mes de outubro

LAVADOIRO

O Concello de Riotorto deu por fi nalizadas as obras de restauración e re-
habilitación de Fonte e Lavadoiro en Teixeiro, que recuperan o seu aspecto 
orixinal e presenza logo duns traballos que foron solicitados pola veciñanza 
e usuarios da fonte.
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Lucía Blanco
A fiscalización e o control do 
goberno son tarefas que lle co-
rresponden á oposición de cada 
concello, que tamén se encarga 
de velar polas necesidades da ve-
ciñanza. O popular Roberto Díaz 
e Belén Fanego do BNG exercen 
estas funcións no municipio de 
Lourenzá e apostan por potenciar 
o turismo e o comercio local, fixar 
poboación e mellorar os servizos 
sociais.
“Tratamos de estar atentos ás ne-
cesidades do concello e dos veci-
ños, sempre estamos abertos as 
súas propostas para trasladalas 
ás  institucións que corresponden. 
Somos os seus representantes e 
queremos afrontar o noso papel 
con responsabilidade”, di Roberto. 
O popular incorporouse como nú-
mero 1 nas pasadas eleccións, aín-
da que xa formara parte das listas 
encabezadas por Emma Álvarez e 
Javier Rodríguez e sempre estivo 
pendente de acadar melloras para 
o municipio, formando parte da 
asociación de comerciantes e da 
comisión de festas da súa parro-
quia, Santo Tomé.
No caso da voceira nacionalista, 
ela presentouse por primeira vez 
no 1995, sendo concelleira duran-
te 8 anos ata o 2003, pero agora 
decidiu regresar á vida municipal. 

“Levaban anos propoñéndome 
encabezar a lista, mais a miña par-
ticipación sempre a entendín de 
apoio ao resto de compañeiros. 
Este ano considerei que era o mo-
mento de cerrar etapas”, conta. 
Aportar ideas e posibles solucións 
aos problemas dos laurentinos, 
“apoiando o que está ben feito e 
propoñendo alternativas ás cou-
sas que creemos que non están 
ben ou que se poden mellorar” 
resumiría ben o seu papel na cor-
poración.
En canto á hora de desempeñar 
un cargo público, para ela a entre-
ga debe ser a máxima posible den-
tro da disposición de cada quen e 
da situación persoal. “Estar na 
oposición, cun so concelleiro no 
noso caso implica facer un esforzo 
maior posto que toda a documen-
tación a revisar debe pasar pola 
miña man, aínda que logo está o 
resto do grupo local que axuda no 
estudo e debate dos temas e fai 
achegas sobre os asuntos a tra-
tar”.   Esta traballadora do Sergas 
non ten relación laboral co Conce-
llo, senón que percibe uns 70 eu-
ros por asistencia a pleno, que se 
celebra cada dous meses.´

RELACIÓN LABORAL. Asegura que 
o único beneficio que persegue 
coa súa acción política é “mello-
rar o benestar e a calidade de vida 
das laurentinas. O contacto coa 
xente sempre é enriquecedor”, 
opinión que comparte o popu-
lar. “O gran beneficio, sen lugar 
a dúbida, sería a satisfacción de 
colaborar e axudar aos teus veci-
ños e veciñas, que dunha forma 
ou doutra tamén forman parte 
da nosa vida”, destaca Díaz. Aínda 
que o cargo supón restar tempo 
á familia e aos amigos. “E tamén 
hai que buscar un equilibrio entre 
os deberes como concelleiros e as 
obrigas laborais”.  
Porque, máis aló de aceptar o 

compromiso de asistir ao plenos, 
“o resto do traballo que supón, 
de consultar información e docu-
mentación e atención aos veci-
ños, facémolo de forma altruísta 
e repartíndonos as tarefas entre 
os tres concelleiros do noso gru-

po”. Sobre as relacións co equipo 
de goberno, sostén que deben dar 
exemplo. “Aínda que teñamos dife-
rentes ideas e puntos de vista, nun 
concello pequeno coma o noso, 
somos todos coñecidos e debemos 
levarnos ben. Por facer unha com-
paración é coma no fútbol: o que 
pasa no campo, queda no campo”.
Fanego mantén que son como con 
un veciño ou veciña máis, correc-
tas en canto ao trato persoal, pero 
lamenta os tempos eternos á hora 
de solicitar información e expe-
dientes.  “Podemos agardar meses 
por un informe que deben darnos 
en prazo máis curto. As actas das 
Comisións de Goberno chegan 
moi tarde e as propias actas dos 
Plenos municipais son aprobadas 
con varios meses de atraso. O fei-
to de gobernar en maioría implica 
que non precisen ter en conta as 
nosas opinións”. A nacionalista 
defende o traballo, implicación e 
transparencia do seu partido, que 
marcan as súas liñas de actuación.
“Ofrecemos rigor, traballo e, so-
bre todo, humildade e atención 
ás preocupacións da veciñanza e 
darlles participación para colabo-
rar na busca de solucións. Carac-
terízanos as propostas en positivo, 
independentemente de que sexan 

tidas en conta ou non polos dife-
rentes gobernos municipais”. Pon 
de exemplo as Escolas Deportivas, 
a promoción da Faba ou o servizo 
de madrugadores, “no seu mo-
mento rexeitados polos gobernos 
tanto do Partido Popular como do 
PSOE, e a día de hoxe son unha 
realidade importante e en expan-
sión”. Recentemente impulsaron a 
recuperación do servizo de Pedia-
tría no centro de saúde e presen-
taron unha moción “que foi rexei-
tada para a mellora do SAF e outra 
proposta para mellorar a estrada 
LU P 2801”.

ASENTAR POBOACIÓN. Díaz afir-
ma que a organización e o traballo 
caracterizan aos populares. “Ago-
ra mesmo este é unha das prin-
cipais carencias no Concello de 
Lourenzá que, como calquera ad-
ministración local, precisa dun tra-
ballo planificado para atender as 
cuestións do día a día e para sacar 
adiante proxectos máis a medio 
ou longo prazo”. E está convenci-
do de desenvolver políticas acti-
vas para asentar poboación, em-
presas e comercio, “pois cada vez 
quedan menos”. Aposta porque 
os mozos e mozas vexan Louren-
zá “como un concello atractivo, 
polo que se debe dinamizar a vida 
social e de ocio, ademais de favo-
recer a conciliación. Tamén temos 
moi en conta a necesidade de coi-
dar, mimar e dotar de servizos os 
nosos maiores”. 
Fomentar a cultura e o turismo, 
nunha vila cunha gran riqueza 
natural, patrimonial e histórica; 
seguir coidando e apostando polo 
deporte e polo sector primario 
“porque temos un val con moitas 
posibilidades e o noso produto 
estrela, a faba”, acaban de com-
pletar o seu programa. Pola súa 
parte, Belén tamén centra a súa 
proposta en potenciar o comer-
cio e o turismo local “arredor da 
gran potencialidade que temos en 
materia de patrimonio e paisaxis-
mo” e en desenvolver políticas de 
asentamento de empresas, “xa 
que Lourenzá ten que recuperar o 
seu esplendor industrial e comer-
cial”.
Os servizos protagonizan as súas 
preocupacións. A concelleira na-
cionalista quere mellorar o abas-
tecemento, a recollida selectiva 
de lixo, a limpeza viaria e de bei-
rarrúas e avoga por “uns Servizos 
Sociais integrais, coas persoas 
no centro das nosas actuacións”. 
Asentar e recuperar poboación 
con man de obra que traballe a 
faba, unha mellor ordenación do 
sector forestal para aumentar os 
beneficios derivados da produ-
ción de madeira, un plan integral 
de roza e que se cumpra a Lei de 
prevención de incendios manté-
ñense como as necesidades da 
vila segundo Fanego.

a oposión fala

A oposición no municipio 
encabézana o popular 
Roberto Díaz e a 
nacionalista Belén Fanego

BNG: “Queremos 
uns servizos sociais 

integrais, coas 
persoas no centro das 

nosas actuacións”

Lourenzá

PP: “Queremos que 
os mozos vexan 

Lourenzá como un 
concello atractivo”
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MAR

A Xunta de Galicia, a través da Conse-
llería do Mar e Portos de Galicia, vén 
de adxudicar as obras para mellorar 
os departamentos de armadores no 
porto de San Cibrao. O proxecto, que 
conta cun orzamento de 365.000 
euros, ten como obxecti vo o acon-
dicionamento de tres edifi cios que 
albergan 10 locais desti nados a pro-
fesionais do mar. Os traballos están 
previstos para comezar en outubro.
A actuación inclúe o acondiciona-
mento de tres edifi cios que albergan 
10 locais desti nados a armadores. Os 
traballos consisti rán na substi tución 
de cubertas, baixantes e canalóns, 
así como na pintura de fachadas e 
outras melloras para reducir o man-
temento e mellorar a integración es-
téti ca do espazo. Está previsto que as 

obras comecen ao longo do vindeiro 
mes de outubro, tras a formalización 
do contrato coa empresa adxudica-
taria, elixida entre 8 ofertas presen-
tadas ao concurso.
Ademais, o conselleiro do Mar anun-

ciou que Portos de Galicia ten previs-
to reparar a nave de varada de San 
Cibrao. Esta intervención implicará 
a renovación da estrutura metálica 
e da cuberta, estando pendente ac-
tualmente a redacción do proxecto.

Foron adxudicadas as obras de 
mellora no porto de San Cibrao

A Organización de Produtores Pes-
queiros do Porto de Burela (OPP-7) 
e a Asociación Amigos do Camiño 
do Mar lanzan a quinta edición 
do Camiño Gastronómico do Mar, 
que se celebrará durante os me-
ses de outubro e novembro. Esta 
iniciati va ten un dobre obxecti vo: 
promocionar o Camiño do Mar, 
unha ruta xacobea costeira, e fo-
mentar o consumo de peixe, espe-
cialmente do peixe de Burela.
A presentación ofi cial terá lugar 
o venres 11 de outubro no Salón 
de Actos de Armadores de Burela, 
contando coa presenza do Conse-
lleiro de Mar da Xunta de Galicia, 
Alfonso Villares, e de represen-
tantes da OPP Burela e da Asocia-
ción Amigos do Camiño do Mar. 
No acto tamén estarán presentes 
membros dos concellos e manco-
munidades polas que transcorre o 
Camiño.
O evento dará comezo o domingo 
13 de outubro coas primeiras eta-
pas do Camiño Gastronómico do 

Mar. Durante sete fi ns de semana, 
os parti cipantes percorrerán a pé 
15 concellos da costa norte galega, 
dende Ribadeo ata Neda, atrave-
sando comarcas como A Mariña 
Lucense, Ortegal e Ferrolterra-Rías 
Altas. Cada etapa terá uns 15 qui-
lómetros e estará limitada a 50 
persoas, que deberán inscribirse 
previamente na web ofi cial da aso-
ciación.
Un dos maiores atracti vos desta 
iniciati va son as degustacións de 
produtos da lonxa de Burela ao 
remate de cada etapa. Os chefs 
da Asociación Cociñeiros Lugo, coa 
colaboración de Estrella Galicia e 
Cabreiroá, encargaranse de pre-
parar os pratos, ofrecendo unha 
experiencia única aos camiñantes. 
Ademais, os parti cipantes pode-
rán selar o seu propio carné de 
peregrino en cada concello, e ao 
fi nal do camiño, sortearase unha 
comida ou cea para dúas persoas 
no restaurante O’Asador del Alba, 
en Barreiros.

Regresa o Camiño 
Gastronómico do Mar

O presidente de Portos de Galicia, 
José Antonio Álvarez, informou 
hoxe na Comisión 8ª de Pesca e 
Marisqueo do Parlamento galego 
sobre os plans de mellora para o 
porto de Foz. Segundo explicou, o 
proxecto inclúe a dragaxe da dárse-
na e do acceso ao porto, así como a 
remodelación das instalacións por-
tuarias, cun investi mento total de 
3,5 millóns de euros.
Álvarez detallou que a dragaxe, cun 
orzamento de 1.130.000 euros, está 
pendente de recibir o informe am-
biental do Ministerio de Transición 
Ecolóxica, presentado en novembro 
de 2023. Esta actuación permiti rá 
recuperar o calado nas zonas de 
acceso e na dársena, acadando pro-
fundidades de entre -2,5 e -1,5 me-
tros, e inclúe posteriores dragaxes 
de mantemento nos próximos anos.
En relación ao material que se ex-
traerá, Álvarez explicou que os ári-
dos recollidos na canle de acceso se-
rán reuti lizados para a recuperación 
da praia de Altar, mentres que os 
materiais da dársena serán deposita-
dos en alta mar. Ata agora, a trami-
tación do proxecto xa xerou un gasto 
de 70.000 euros, que se suman aos 
1,1 millóns investi dos en anteriores 
dragaxes no porto de Foz.
Ademais da dragaxe, Portos de Ga-
licia traballa na remodelación da 
dársena deporti va para aumentar 
a súa capacidade de amarres e me-
llorar as condicións operati vas. O 
obxecti vo é crear 130 prazas para 

embarcacións de entre 6 e 12 me-
tros, resolvendo problemas como o 
exceso de axitación interior. Álvarez 
indicou que xa se completaron es-
tudos previos, como a inspección 
das instalacións actuais, o análise 
do clima maríti mo e das caracterís-
ti cas de sedimentación, así como o 
deseño de alternati vas para a nova 
confi guración do porto.
Esta intervención, subliñou Álvarez, 
é parte do compromiso da Xunta de 
Galicia para mellorar a infraestrutu-
ra portuaria de Foz e garanti r a súa 
operati vidade a longo prazo, cun 
proxecto pensado para sati sfacer as 
necesidades tanto dos usuarios de-
porti vos como dos operarios locais.

O PP LOCAL. Os concelleiros do Par-
ti do Popular de Foz instan ao Minis-
terio de Transición Ecolóxica a emiti r 
os informes pendentes necesarios 
para conti nuar coa tramitación am-

biental e a licitación do dragado da 
canle e da dársena do Portochico. 
Esta actuación, segundo explican, é 
clave para o crecemento económi-
co da localidade.
Javier Casti ñeira, voceiro do PP en 
Foz, parti cipou xunto con outros 
concelleiros e representantes da 
asociación A Ribeira nunha xuntan-
za co presidente de Portos de Ga-
licia, onde se analizou o estado do 
expediente. Casti ñeira subliñou que 
a demora por parte do Ministerio 
está a ralenti zar o proceso, a pesar 
de que os informes foron solicitados 
hai varios meses. “É fundamental 
que se axilicen estes trámites para 
que o proxecto poida avanzar, xa 
que está en xogo o futuro económi-
co do noso concello”, afi rmou.
Por outra banda, o PP de Foz agra-
deceu á asociación A Ribeira o seu 
apoio e preocupación pola execu-
ción deste proxecto.

Investi rán en melloras no porto 
de Foz e nunha nova dragaxe

ECOLÓXICOS A MARES

A consellería do Mar aposta pola acuicultura ecolóxica como elemento clave 
do sector pesqueiro galego. Así se pon en valor coa colaboración levada a 
cabo co Consello Regulador da Agricultura Ecolóxica de Galicia (Craega), a 
través da iniciati va Ecolóxicos a mares, que ten como obxecti vo difundir e 
mellorar a comercialización dos produtos ecolóxicos do mar galego e con-
tribuír a consolidar a comunidade autónoma como referente internacional 
no sector acuícola. O conselleiro do Mar, Alfonso Villares, visitou a foodtruck 
que recalou en Ribadeo e onde destacou a importancia desta modalidade 
pesqueira para manter a soberanía alimentaria, a través da sosti bilidade. 



27outubro 2024

DEPUTACIÓN

O presidente da Deputación de Lugo, 
José Tomé Roca, asinou un convenio 
de colaboración co reitor da Univer-
sidade de Santi ago de Compostela, 
Antonio López Díaz, mediante o cal 
a insti tución provincial achega a esta 
enti dade un total de 9.500 euros. 
Trátase dun acordo entre a Depu-
tación, a USC, Caixa Rural Galega 
e a Confederación de Empresarios 
de Lugo (CEL) para promover acti -
vidades de investi gación tecnolóxi-
ca, favorecer a difusión no medio 
económico e social e impulsar a súa 
dinamización a nivel interno entre a 
propia comunidade universitaria.

As iniciati vas que se inclúen nesta 
colaboración e que se desenvol-
ven a través do Campus de Lugo 
van dirixidas a dar a coñecer entre 
o profesorado da Universidade os 
proxectos e as convocatorias de 
I+D+i realizadas por disti ntos or-
ganismos e enti dades a nivel au-
tonómico, estatal e internacional. 
Nesta actuación inclúese tamén o 
apoio, mediante persoal técnico, 
na elaboración de propostas das 
disti ntas convocatorias. Así mesmo, 
tamén se introduce a captación de 
recursos e proxectos para diferen-
tes áreas e a difusión dos resultados 

dos proxectos e acti vidades de I+D+i 
do Campus de Lugo nos medios de 
comunicación, o que favorecerá a 
transferencia de coñecemento ao 
conxunto da sociedade.
O orzamento total deste convenio 
ascende ata os 62.800 euros, dos ca-
les Caixa Rural Galega achega un to-
tal de 50.000, a Universidade 3.300 e 
a insti tución provincial a contí a res-
tante -9.500-.
No acto de sinatura, o mandatario 
provincial recordou que a Deputa-
ción mantén unha colaboración acti -
va coa Universidade de Santi ago de 
Compostela. 

Firman un convenio para impulsar 
a investi gación tecnolóxica

A Deputación esixiralle á Xunta que 
resolva a falta de profesorado e re-
cupere a gratuidade dos libros de 
texto neste curso escolar que vén 
de comezar. Así se acordou no Pleno 
ordinario do mes de setembro tras a 
proposta de Goberno, que foi apro-
bada cos votos a favor do PSdeG, do 
BNG e coa abstención do PP.
Explicou a voceira socialista do Go-
berno, Pilar García Porto, que un 
ano máis, “como vén sendo costume 
dende o 2009” o inicio do curso aca-
démico en Galicia revela a distancia 
que medra entre a acti tude “triun-
falista” da Xunta e as carencias que 
denuncian as familias, os mestres 
e a comunidade educati va. “A Xun-
ta ofertaba nas últi mas oposicións 
1.512 prazas de novos profesores, 
pero só cubriu 1.256. As 256 prazas 
non cubertas eran un capricho ad-
ministrati vo? Non obedecían a ne-
cesidades reais? Non hai entón unha 
falla de profesores?”, preguntou no 
Pleno García Porto.
“Dicir que a educación infanti l é de 
balde é un xeito de agochar a falta 
de prazas públicas en escolas infan-
tí s”, denunciou García Porto. A Xunta 
asegura que coas 32.000 prazas dis-
poñibles, sumando a oferta pública e 
privada, está escolarizado o 56,4 % 
dos nenos entre 0 e 3 anos. “Se as 
cifras que ofrece a Xunta son fi ables, 
a aplicación dunha simple regra de 
tres revela que farían falla máis de 
25.000 prazas en escolas infantí s 
para atender ao cento por cento da 
poboación infanti l e as necesidades 
de conciliación das familias”, enga-
diu. Reprochou tamén que non se 
pode falar de gratuidade na educa-
ción primaria e na ESO cando unha 

familia conti núa a gastar de media 
uns 600 euros de media en libros 
e material escolar cando arranca o 
curso.
Unhas carencias que, segundo ex-
plicaba García Porto, afectan grave-
mente á provincia de Lugo e espe-
cialmente aos concellos do rural.
O texto da proposta aprobada recla-
ma tamén que se garanta a presenza 
dos profesores de apoio para todos 
os nenos e nenas con necesidades 
educati vas especiais, que se cum-
pran as rati os de alumnos por aula 
pactados cos sindicatos e que se 
presente un plan para incrementar 
as prazas de educación infanti l ata 
garanti r a plena escolarización nesa 
franxa de idade.
Medidas para evitar a suba do canon 
de recollida de lixo
O Pleno tamén sacou adiante outra 
moción do PSdeG para reclamar á 
Xunta de Galicia que tome medidas 
para evitar a suba da taxa de trata-
mento de lixo aos concellos. A ini-
ciati va saíu adiante cos votos a favor 
dos socialistas, do BNG e cos votos 
en contra do PP.

Co acordo adoptado no Pleno, a ins-
ti tución provincial esixe, por unha 
parte manter o canon establecido 
aos concellos galegos de 66 euros 
por cada tonelada de residuos do-
mésti cos xesti onada; manter a an-
terior bonifi cación do 15% deste ca-
non unitario; que se reparta a contí a 
de 12,1 millóns de euros en concep-
to de Fondo Ambiental entre todos 
os concellos galegos; que se achegue 
a Sogama a canti dade total recada-
da en concepto de imposto sobre o 
depósito de residuos en vertedoiros, 
a incineración e a coincineración de 
residuos para implementar bonifi ca-
ción no canon dos concellos; incre-
mentar as subvencións aos concellos 
para implementar medidas que con-
tribúan á reciclaxe dos biorresiduos; 
que se consti túa unha comisión de 
traballo entre Sogama, as Conselle-
rías de Medio Ambiente e Facenda 
e a Fegamp para determinar as con-
dicións do canon para o ano 2025; e 
ampliar as plantas de biorresiduos 
existentes como estaba previsto no 
Plan de Xesti ón de residuos urbanos 
de Galicia 2010-2022.

O Pleno reclamará á Xunta que 
resolva a falta de profesorado

A reunión do Consello Provincial de 
Turismo deu a coñecer os sextos 
Premios á Excelencia de Turismo 
nas categorías de Lugo Cambia ao 
Turismo Lucense, e, …E para co-
mer, Lugo á Gastronomía Lucense, 
e ao Turismo Sosti ble. Uns premios 
instaurados por este órgano parti -
cipati vo e consulti vo que creou a 
insti tución provincial.
Na categoría Lugo Cambia ao Tu-
rismo Lucense o xurado disti nguiu 
A Ruta dos Lobos da Fonsagrada 
e a Mina Consuelo e Boulloso da 
Pontenova; na de ...E para comer, 
Lugo á gastronomía lucense pre-
miouse á Festa da Cereixa, do 
Viño e do Aceite de Ribas de Sil, 
e a Feira do Capón de Vilalba; e 
na de Turismo Sosti ble cun único 
premio foi concedido ao Barco 
Museo Reina del Carmen de Bu-
rela, e outorgouse un accésit á 
Mostra Exposición de Muimenta 
(Moexmu).
“Estes galardóns, instaurados por 
este órgano parti cipati vo e con-

sulti vo que creou a insti tución 
provincial, representan un mereci-
do recoñecemento ao traballo e á 
traxectoria exemplar de empresas, 
persoas, insti tucións ou enti dades 
no ámbito do turismo e a gastro-
nomía da provincia”, explicou Pilar 
García Porto.
A decisión adoptada polo Con-
sello Provincial de Turismo debe 
ser agora aprobada pola Xunta de 
Goberno da Deputación de Lugo, 
como órgano competente para a 
resolución da convocatoria dos dis-
ti nti vos, e posteriormente publica-
rase no Boletí n Ofi cial da Provincia 
(BOP). Os premiados recibirán a 
súa disti nción nun acto que cele-
brará a insti tución provincial o vin-
deiro 27 de setembro, con moti vo 
do Día Mundial do Turismo.
O xurado esti vo formado por 18 
persoas que forman o Consello de 
Turismo, vinculadas a este sector 
e coa presenza de representantes 
dos tres grupos políti cos da Corpo-
ración provincial.

Escollidos os gañadores 
dos Premios de Turismo 
e Gastronomía

ASOPORCEL

A Área do Medio Rural da Vicepresidencia reforzará a colaboración con Aso-
porcel para colaborar no fi nanciamento das iniciati vas de promoción do consu-
mo de carne desta raza autóctona que a asociación de criadores desenvolverá 
coincidindo co 25 aniversario.  Daniel García manti vo un encontro de traballo 
con representantes da enti dade, na que se acordou unha colaboración excep-
cional de 12.000 euros e na que se puxo en relevo o traballo desenvolvido pola 
enti dade na recuperación da raza e na promoción dos seus produtos nas feiras 
e mercados de proximidade como un referente de calidade.
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DEPORTES

Barreiros conta os días para unha 
das citas deportivas máis esperadas 
e consolidadas do municipio. A Aso-
ciación cultural e deportiva Praias de 
Comado xunto co Concello organiza 
así a oitava edición do Trail Monte 
Comado. A cita será o vindeiro do-
mingo 13 de outubro e conta coa co-
laboración da Secretaría Xeral para o 
deporte da Xunta de Galicia.
Ofertan trail 12km e trail 26km nas 
categorías sénior, para persoas na-
cidas dende 2008 a 1980, ambos 
incluídos e veteranos, para os nados 
en 1979 ou antes. Os interesados 
poden anotarse ata o vindeiro 10 de 
outubro por un prezo de 18 euros 
para a modalidade de 12 quilóme-
tros e por 23 no caso de facer os 26 
quilómetros.

Preparan a oitava 
edición do Trail Monte 
Comado de Barreiros

A Heroican Race volveu a Ribadeo 
na súa cuarta edición, consolidán-
dose como un dos eventos máis 
destacados no panorama das ca-
rreiras de obstáculos en Galicia. 
Con 8,2 quilómetros de percorri-
do e 25 esixentes obstáculos, case 
400 participantes enfrontáronse 
ao reto nunha xornada marcada 
pola emoción e o esforzo. O even-
to, que reuniu a máis de 1.000 
asistentes, foi organizado pola 
Asociación Gallaecia Extrem Race 
en colaboración con BeOne.
Contou co apoio da Xunta de Ga-
licia, o Concello de Ribadeo e em-
presas como Matrix, Eciman, Pra-
ce, Gadis, Estrella Galicia, entre 
outras. Na categoría élite masculi-
na, Adrián Ledo proclamouse ven-
cedor, mentres que na categoría 
élite feminina, Fuencisla Vaquero 
destacou cunha actuación impre-
sionante. Na categoría popular 
competitiva, os gañadores foron 

Cristian Bermúdez e Jennifer Ba-
rroso.
A entrega de premios estivo presi-
dida polo alcalde de Ribadeo, Da-
niel Vega, o CEO de BeOne, Rober-
to Ramos, e representantes dos 
patrocinadores, que destacaron 
o impacto positivo deste evento 
na promoción do deporte e do 
turismo local. A Heroican Race, 

que forma parte da Liga Españo-
la AOCO (Asociación de Organi-
zadores e Clubes de Obstáculos 
España), non se celebraba dende 
2018, cando tivo lugar en Figuei-
rido, Pontevedra. O seu regreso 
a Ribadeo reafirma o éxito das 
anteriores edicións e consolida o 
evento como un referente a nivel 
nacional.

400 atletas estiveron no regreso 
da Heroican Race de Ribadeo

Por Daniel Rodríguez Saavedra
Coa VI edición do Aberto de Billarda 
A ceo aberto deu comezo a segunda 
xornada da LNB NorLeste.
Foi no campo de fútbol Manuel Luna 
de Pol, debidamente acondicionado 
para a ocasión, onde se deron cita 73 
palanadores (47 homes, 16 donas e 
10 cativos).
Nunha fermosa mañá, so un pouco 
de vento puxo en algún aperto aos 
palanadores que porén souberon 
capear a situación con bo humor, e 
falando de humor destacar como 
sempre a Juncal, palanadora ale-
gre onde as haxa que festexa cada 
golpe brincando polo campo e que 
por certo deu a de cal acadando o 
terceiro posto de donas por detrás 

das grandísimas estrelas Irea e Alba. 
Por equipos os Troitas volven ser 
Bravas e gañaron con solvencia por 
diante de Carabullo e dos Billardeiros 
musicais, seguen a ser o equipo máis 
numeroso e difícil de bater.
Gañador foi Sachas con 24 punto e 
o actual Coroceiro Nacional David 
Navallo foi segundo con 22. Terceiro 
foi Sachas, do anfitrión Billarda Ver-
de, logo dun desempate con Dani 
de Carabullo. E Madia Leva non dá 
opción en infantís, Diego e Mateu só 
deixan libre o terceiro posto, ocupa-
do nesta ocasión por un gran Mateo 
de Troitas. Entrega de agasallos por 
parte de Manu e fin de festa empra-
zándonos para o vindeiro 20 que vol-
verán xogar na Pontenova. 

Troitas Bravas continúa á 
fronte da liga de billarda 
logo da segunda xornada

EN BREVE

ARTES MARCIAIS. O concelleiro de Deportes de Ribadeo, Francisco José Sil-
vent, fixo entrega dos diplomas aos cincuenta participantes do curso de kumi-
te, que tivo lugar no pavillón municipal. A formación foi impartida por Rubén 
Villaverde Canal, destacado karateka con títulos como campión de Europa ca-
dete en 1995, subcampión de Europa junior en 1998, e campión de España en 
varias ocasións, ademais de 10 veces campión de Asturias e 6 veces campión 
nacional no estilo Gensei Ryu.

NATACIÓN. O Concello de Cervo acolleu unha vez máis ao Club de Nata-
ción PortaMiñá de Lugo, que desfrutou de varias xornadas de preparación 
para afrontar a nova tempada. A alcadesa, Dolores García Caramés, recibiu 
á expedición na praia do Torno, onde tamén se atopou co presidente do club, 
Fernando Timiraos. O Club PortaMiñá leva máis dunha década elixindo Cervo 
para as súas xornadas de convivencia e deporte.

Trabada celebrará o seu II Torneo 
de Bolos o domingo 13 de outubro, 
nunha xornada que promete desta-
car o deporte tradicional. O evento 
desenvolverase no Campo de Bolos 
de Trabada en horario de 10.00 a 
14.00 e de 16.00 a 20.00 horas.
A competición contará coa colabo-
ración do Club de Bolos Ribatra, que 
reúne xogadores de Barreiros, Riba-
deo e Trabada. O alcalde de Traba-
da, Rubén García, destacou que 
“con esta iniciativa pretendemos 
dar máis a coñecer este deporte 
tradicional que durante tantos anos 
se xogou na nosa localidade”.
García tamén sinalou a importancia 
de ampliar a oferta deportiva do 
municipio e dar uso ao novo campo 
de bolos, construído polo concello 
o pasado ano. O torneo está aber-
to a xogadores federados e non 
federados, baixo a modalidade de 
bolos en liña con desquite. O prazo 
de inscrición estará aberto ata o 9 
de outubro, e poderá realizarse nas 
oficinas municipais ou a través do 
teléfono do Concello (982 135 011).

Trabada celebra o seu 
II Torneo de Bolos

A AD Augas Santas fixa as datas da III 
Ruta BTT Auga Santas en San Miguel 
de Reinante, que será o próximo 17 
de novembro de 2024, ás 9.30 da 
mañá. Trátase dunha marcha ciclo-
turista non federada e non competi-
tiva, aberta a todos os afeccionados 
á bicicleta de montaña. Percorrerá o 
Concello de Barreiros, pasando por 
lugares emblemáticos como os mi-
radoiros de Penabor e Comado, así 
como polas inmediacións do San Es-
tevo do Ermo e a súa capela, e polo 
xacemento de A Roda en Barreiros.
Este ano a ruta será de 34 km 1100+. 
O percorrido está deseñado para 
realizarse nun 90% por camiños e 
pistas forestais ben sinalizadas, con-
tando tamén con algúns tramos téc-
nicos e pistas algo máis deterioradas, 
ofrecendo así un reto interesante 
para os participantes. Esta activida-
de ofrece unha oportunidade única 
para gozar da beleza natural do Con-
cello de Barreiros, ao mesmo tempo 
que se practica deporte nun ambien-
te non competitivo e de desfrute co-
lectivo. Os interesados poden reali-
zar a súa inscrición en CCNorte ata o 
13 de novembro.
Aínda que a marcha contará cunha 
única distancia, nalgúns puntos ha-
berá dúas variantes sinalizadas para 
que os participantes poidan elixir en 
función da súa destreza. O tráfico es-
tará aberto á circulación de vehícu-
los, polo que nos cruces con estradas 
será imprescindible seguir o código 
de circulación para garantir a seguri-
dade de todos. A organización mar-
cará o percorrido con cintas, letreiros 
e pintura biodegradable para facilitar 
a orientación dos participantes.

Fixan as datas da Ruta 
BTT Augas Santas
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O Concello de Trabada celebrará 
o seu primeiro Campionato de 
Balinera o vindeiro 12 de outubro 
no Complexo Deporti vo da loca-
lidade. O evento dará comezo ás 
11.30 da mañá e ofrecerá diversos 
premios para as persoas gañado-
ras. O primeiro premio será unha 
carabina de madeira da marca 
Gamo, mentres que o segundo 
posto levará un taladro Einhell. O 
terceiro premio será un maletí n de 
chaves de vaso marca Irimo.
A organización do campionato 
contou coa colaboración da fe-
rretería local Top 10, que propor-
cionou o material necesario para 
a realización da competi ción. 
Segundo o alcalde Rubén García, 
esta nova iniciati va busca ofrecer 
aos veciños e veciñas unha acti -
vidade diferente, ampliando as 
opcións deporti vas e de lecer no 
municipio.
Ademais, ás 14.30, tras a compe-

ti ción, terá lugar unha comida no 
Mesón Norte. O menú inclúe ca-
llos, carne asada, sobremesa, café, 
bebida e pan, cun prezo de 25 eu-
ros por persoa. A inscrición, que 
está aberta ata o 9 de outubro, 
poderá realizarse nas ofi cinas mu-
nicipais ou chamando ao número 
982 135 011. Para parti cipar é ne-
cesario ter 18 anos ou máis.

Trabada terá o primeiro 
Campionato de Balinera

Marcelino Rodríguez, do Club 
de Bolos Xove, máis coñeci-
do como Chucas, proclamouse 
campión de España na catego-
ría de Superveteranos no Cam-
pionato de Bolo Celta celebra-
do nos Campos Federativos da 
Federación Galega de Bolos en 
Nigrán. O evento reuniu a uns 
30 participantes veteranos e su-
perveteranos de Asturias, Gali-
cia e Madrid.
Na categoría de Supervete-
ranos, destinada a xogadores 
maiores de 65 anos, Chucas 
demostrou unha vez máis a súa 
destreza e excelente forma físi-
ca aos seus 66 anos, sendo un 
exemplo a seguir para moitos. 
O seu dominio fíxose evidente 
desde a fase de clasificación, na 
que acadou máis de 500 bolos, 
superando a todos os seus com-
petidores.
Nas eliminatorias, Rodríguez se-
guiu a súa racha vitoriosa, ven-

cendo a José Ramón Martínez, 
do club Bolos Portamean de 
Baiona, en cuartos de final. Pos-
teriormente, superou a Alfredo 
Campo do Centro Asturiano de 
Madrid nas semifinais. Na final, 
enfrontouse ao gondomareño 
José Rodríguez, un dos xogado-
res máis laureados no Bolo Cel-

ta, cun impresionante palmarés 
que inclúe títulos a nivel galego, 
nacional e intercontinental.
A vitoria de Chucas no campio-
nato subliña non só o seu talen-
to, senón tamén a súa boa forma 
física, que lle permite manter un 
altísimo nivel de competición a 
pesar da súa idade.

Marcelino Rodríguez conquistou o 
Campionato de España de Bolo Celta

Lucía Blanco
Xove celebrará o vindeiro 20 de 
outubro a séti ma edición da con-
solidada Marcha Xoviéti ca, unha 
ruta ciclista impulsada polo club 
Komando Xoviéti co. “Nós non es-
peramos un número concreto de 
ciclistas. Poñemos un máximo de 
250, porque o que facemos que-
remos que saia ben e entendemos 
que moita máis xente escapa xa ao 
noso control. De 200 adoitamos 
pasar”, explica César, presidente 
do colecti vo. Este ano serán uns 37 
quilómetros e un desnivel acumu-
lado duns 1200 metros. 
“Sempre facemos entre uns 30 e 
uns 40 quilómetros, dependendo 
en cada convocatoria do nivel fi xa-
mos máis ou menos distancia”. A 
parti cipación fl utúa cada ano “un 
pouco, porque tamén nos pillou 
a pandemia e iso afectou moito”, 
pero adoitan reunir deporti stas 
de toda a comunidade e tamén 
de fóra de Galicia. “De Xove vimos 
maioritariamente os que somos do 
club. Aínda que ese día tampouco 
podemos parti cipar coma quen di, 
porque temos que organizar todo. 
Entón a maioría é de fóra, de con-
cellos e de provincias limítrofes 
e mesmo doutras comunidades 
como o País Vasco e Andalucía”. 
E, pouco a pouco, a proposta des-
te colecti vo mariñán vai rompen-
do barreiras e consigue dinamizar 

a vida na vila esa fi n de semana. 
“O municipio xa é bastante coñe-
cido pero cada vez vén máis xente 
de fóra, mesmo ten parti cipado 
algún estranxeiro porque tamén 
poden estar de paso por aquí e 
aproveitan”. A hora de saída está 
programada para as 9.30 e os in-
teresados poden facer a súa ins-
crición a través do formulario na 
web da Federación de Ciclismo 
Galego ata o 16 de outubro. O 
prezo son 20 euros para os non fe-
derados e 10 para os que si o son 
e o importe inclúe unha camiseta 
e un bote de mel. Poderán parti ci-
par as categorías Sub 23, Máster 
60, 450, 40 e 30, tanto masculinas 
como femininas, así como Júnior, 
Cadete e Élite.
Unha das novidades é que dende a 
organización apostan por inspirar-
se na serie máis famosa de zombis 
de todos os tempos. Deste xeito, 
ambientarán esta nova convocato-
ria no drama apocalípti co de The 
Walking Dead, pero mantendo a 
mesma fi losofí a coa que botou a 
andar: fomentar un día de puro 
BTT para facer desfrutar a todos os 
parti cipantes. “A idea naceu por-
que queríamos facer unha proba 
de BTT aquí no municipio. Eu esti -
vera organizando a Ruta da Merlu-
za de Burela, entón por peti ción da 
xente animámonos”, lembra César. 
A falta de semanas de comparti r 

unha xornada con todos os afec-
cionados, ulti man os detalles para 
que un ano máis o encontro deixe 
moi bo sabor de boca. “Xa temos 
todo máis ou menos preparado 
e encamiñado, o que máis leva é 
o tema do papeleo porque cada 
vez complícase máis o tema bu-
rocráti co”. Planifi car e manter no 
calendario unha acti vidade destas 
característi cas non resulta sinxelo 
para o colecti vo, composto duns 
40 membros e que busca tamén o 
relevo xeracional. 
“É algo que vai lento, temos xente 
nova, pero que queiran conti nuar 
o legado non tanto. O club con-
leva organizar, fomentar acti vi-
dades, crear propostas, traballos 
de limpeza do monte, planifi car 
rutas... Hai moito traballo detrás 
que non se ve. De momento se-
guimos a mesma directi va que 
empezamos e temos ganas de ir 
cambiando, así que a ver se van 
animando”, afi rma. Porque o que 
si que confi rman é que se trata 
dunha prácti ca que gaña adeptos. 
“Cada vez hai mais afección por 
todo ti po de ciclismo. Agora esta 
en auxe tanto en estrada, como 
en montaña como en pumptrack. 
De feito, tamén puxeron un cir-
cuíto pumptrack aquí en Xove 
que, aínda que o montaron ago-
ra, era unha peti ción do club de 
fai moitos anos”. 

“Animámonos a organizar a 
Marcha Xoviéti ca polas peti cións”
Komando Xoviéti co prepara a séti ma edición da proba o 20 de outubro
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Canta Roberto Carlos 
que non gañas ao in-
tentar esquecerme. 
Durante moito tempo 
na túa vida, eu vou a 

vivir. Detalles tan pequenos dos 
dous, son cousas moi grandes 
para esquecer. E a todas horas 
van a estar presentes, xa o ve-
rás. Eu sei que namentras exis-
tamos, lembraremos. 
E que o tempo transforma todo 
amor en case nada, pero eu non 
me esquezo dun gran detalle, un 
gran amor non vai a morrer así, 
por iso de vez en cando, vas vol-
ver acordarte de min. Se cadra, 
a cuestión dos detalles podería 
contribuír a aclarar máis do que 
quereriamos dar a entender. 
Sostén Josep Pla que a acumu-
lación de detalles, nos escrito-
res estritamente realistas, é ás 
veces tan grande que chega a 
cansar. O detalle seica é un ele-
mento que revela que o artífice 
meditou o suficiente sobre a súa 

actividade como para chegar a 
entender que o soporte básico 
da intelixencia é o detalle. O 
demais é irresponsabilidade e 
romanticismo. 
Cuestión de detalles, supoño. 
Acostumamos a vivir axiña, a 
correr sen xeito tratando de 
chegar a todo, sen reparar en 
moitas cousas transcendentes. 
No sorriso do neno que normal-
mente agarda chorando polo 
autobús do colexio, porque ben 
seguro que hoxe vai a ter un bo 
día. Só nos fixamos cando te-
mos a mente esperta ou cando 
precisamos de sinais. Estou moi 
de acordo en que son os deta-
lles os que definen a grandeza 
dunha persoa, porque as cousas 
grandes si están nos pequenos 
detalles.
Onte o meu alumno J. tróuxo-
me flores, porque si, sabe que 
me gustan, axiña houbo algún 
que me felicitou pensando que 
estaba de aniversario, pero eu 
son muller de agosto, era sim-
plemente un detalle. Coma can-
do paro nun bar e xa saben que 
quero un café, pasan inmedia-
tamente a converterse en xente 

da que me podo fiar. A ducia 
de ovos ben colocada agardan-
do por min na casa de mamá 
ou o sobre de azucre que leva 
sempre no bolso a miña amiga 
Inés. Son mostras de cariño, al-
gunhas das cales con moito tra-
ballo detrás. Pero nelas radica 
a diferenza, froito dun pequeno 
pormenor, sempre vai a nacer a 
comodidade e o estado de be-
nestar. Acostumo os venres a 
desexarlles boa fin de semana 
aos alumnos cando rematamos 
as clases, nalgunhas ocasións, 
é algunha rapaza a que se me 
adianta, e o meu corazón ponse 
contento. 
Coma en todo, hainos pequeni-
ños que ata caben nun dedal, 
como atinaba Gayol a dicirlles 
a algúns dos seus pupilos, e ou-
tros máis grandilocuentes. Pero 
en cuestión de detalles, a gran-
deza coido que sempre está na 
fin. Un é detallista para facerlle 
sentirse ao outro dun determi-
nado xeito, porque no detalle 
está posta toda a intención. Nun 
mundo no que cada vez somos 
máis e máis egoístas, reparar 
nun galano é un momento de fe-

licidade perfecta. Cando sei que 
vai a ir alguén á miña casa e eu 
non vou a estar, vou a procurar 
sempre ter a cafeteira prepara-
da, ao gusto de quen veña. R. 
sempre trataba de quecerme o 
abrigo ao carón da cociña de 
lume para cando saíse ao frío 
e agora son eu a que trata de 
amosarlle algún detalle con-
vencida de que o pode chegar a 
sentir. 
Os domingos sento ao carón de 
Javier na Misa, porque sei que 
iso o fai feliz, malia que a me-
tade das veces xa non me re-
coñeza, pero sei que iso lle fai 
sentirse a gusto. Os detalles 
máis especiais non custan nada, 
mellor dito, só consomen o co-
razón. Teño unha alumna que 
tivo este verán unha perda moi 
moi grande, tanto, que non é 
xusto que ela tivera que pasar 
por iso, ten unha familia que a 

arroupa e se preocupa de que 
sexa feliz, pese a todo. Malia 
ter que aprender moi noviña a 
vivir cunha ausencia tan grande 
vén a clase cunha amiga. Os pri-
meiros días noteina coa cabeza 
baixa, pode que pola volta á ru-
tina, ou pode ser porque para 
ela foi coma aprender a vivir de 
novo. Puxen especial atención, 
a súa amiga sempre estaba 
igual de atenta, ou máis ca min. 
En cada clase fun quen de perci-
bir un pequeno xesto, un detalle 
para axudarlle a seguir, unha 
palabra para facerlle rir, o prés-
tamo do bolígrafo máis bonito, 
un algo para que a notase pre-
sente. Ela segue estando e amó-
sallo. Pareceume moi grande, 
para seren tan pequenas. 
A nós os adultos, tampouco nos 
custa nada e deberamos apren-
der iso de que os detalles son a 
quintaesencia da vida.

Noelia Castro Yáñez

Quitaesencia
SENTIDIÑO, POUCO PERO QUE DURE

COLABORACIÓNS

De todas/os é sabido 
que a saúde escolar 
debe velar polo be-
nestar integral da 
comunidade edu-

cativa, fortalecendo condutas 
de autocoidado e hábitos sau-
dables a través da promoción, 
prevención e investigación en 
saúde.
Recabados datos na nosa comu-
nidade autónoma, a día de hoxe 
dispoñemos, nos centros públi-
cos galegos, dunha quincena 
de profesionais da enfermería 
que resultan a todas luces in-
suficientes e  fan que a figura 
do enfermeir@ escolar sexa un 
profesional testemuñal nos no-
sos centros educativos.
Nas últimas décadas, en Espa-
ña, produciuse un importante 
cambio nas estruturas social e 
familiar e como consecuencia, 

tamén educativa. Os nenos in-
corpóranse á escola a idades 
moi temperás, o que fai que se 
detecten antes as necesidades 
educativas actuais.
A sociedade actual presenta 
cada vez unha maior porcenta-
xe de alumnos que asisten aos 
nosos centros educativos con 
trastornos do desenrolo, pato-
loxías ou situacións sanitarias 
específicas, agudas ou crónicas.
É por iso que a necesidade dun 

profesional da sanidade inte-
grado no ámbito educativo é de 
vital importancia. A enfermeir@ 
escolar defínese como o profe-
sional de enfermaría que des-
empeña o seu labor no ámbito 
escolar, prestando atención e 
coidados da saúde nos centros 
educativos. A presenza da en-
fermeir@ escolar nos centros 
educativos galegos é funda-
mental para ofrecer unha boa 
educación na saúde dos mozos, 
ofrecéndolles as pautas e ferra-
mentas necesarias para evitar 
hábitos como a drogadicción, o 
tabaquismo ou  trastornos ali-
mentarios, entre outros.
A inclusión dunha enfermeir@ 
escolar nos cadros de persoal 
dos centros educativos supón 
unha inversión na saúde futura 
dos nosos rapaces, e favorece a 
tranquilidade e seguridade dos 
pais/nais que saben que os seus 
fillos están en mans de profesio-
nais sanitarios cualificados que 
poden atendelos ante calquera 
imprevisto. De igual maneira, o 

profesional de enfermaría pode 
desenvolver un papel funda-
mental como axente mediador 
entre os pais/nais e o profesora-
do do centro educativo de cara 
a mellorar os hábitos de saúde 
dos nosos alumnos, dándolles 
a coñecer a mellor maneira de 
coidarse eles mesmos e os de-
mais. A figura dunha enfermei-
ra ou enfermeiro no centro es-
colar evita que o profesorado 
teña que asumir responsabili-
dades para as que non ten com-

petencias, nin formación espe-
cífica aportándolle seguridade, 
evitando que o persoal docente 
teña que facerse cargo dalgúns 
coidados e actuacións en situa-
cións de urxencia.
Concluír que á enfermeir@ es-
colar nos nosos centros educa-
tivos garantiría tranquilidade e 
beneficios á comunidade, non 
só mediante actividades de pre-
vención ou asistenciarias, senón 
tamén mediante estratexias de 
educación para a saúde.   

Julio Díaz

A necesidade dunha/dun enfermeiro escolar
O PUPITRE

O RECUNCHO DE CANELINA
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TELÉFONOS DE INTERESE

BARREIROS
Concello:                 982 12 40 02
Garda Civil:             982 12 41 94
Centro de Saúde (cita previa):   982  12   41  05

LOURENZÁ
Concello:                 982 12 10 06
Garda Civil:  982 52 19 05
Centro de Saúde (cita previa):   982 12 20 29

FOZ
Concello:                 982 14 00 27
Policía Local:              982 13 36 40
Garda Civil:  982 14 04 44
Centro de Saúde (cita previa): 982 13 23 85
Agencia Tributaria:  982 13 35 12

CERVO
Concello:                  982 55 77 77
Policía Local:              615 52 10 52
Garda Civil:  982 58 57 05
Centro de Saúde (cita previa): 982 55 75 25

XOVE
Concello:                 982 59 20 01
Centro de Saúde (cita previa): 982 59 24 24

VICEDO, O
Concello:                 982 59 00 02
Garda Civil:  982 59 01 81
Centro de Saúde (cita previa): 982 59 03 51

RIBADEO
Concello:   982 12 86 50
Policía Local:  982 12 86 50
Garda Civil:  982 12 80 48
Centro de Saúde (cita previa): 982 13 01 43

OUROL
Concello:                 982 55 91 09
Garda Civil:             982 56 10 39
Centro de Saúde (cita previa):   982 55 90 62

VIVEIRO
Concello:   982 56 01 28
Policía Local:  982 56 29 22
Policía Nacional  982 56 17 11
Policía Nacional cita DNI         060/ 982 57 06 62
Centro de Saúde (cita previa): 982 56 12 01

MONDOÑEDO
Concello:   982 52 40 03
Policía Local:  982 50 70 40
Garda Civil :  982 52 19 05
Centro de Saúde (cita previa): 982 50 74 52

RIOTORTO
Concello:                  982 34 62 22
Garda Civil:  982 34 22 22
Centro de Saúde (cita previa): 982 34 66 63 

TRABADA
Concello:                  982 13 50 11
Garda Civil:  982 34 22 22
Centro de Saúde (cita previa): 982 13 53 00 

PONTENOVA, A
Concello:                 982 34 22 77
Garda Civil:             982 34 22 22
Centro de Saúde (cita previa):   982 34 24 00

VALADOURO, O
Concello:    982 57 40 00
Garda Civil:   982 57 40 30
Centro de Saúde (cita previa):   982 57 43 12

ALFOZ
Concello:   982 55 80 01
Garda Civil:  982 57 40 30
Centro de Saúde:  982 55 86 97

Emerxencias:               112
Urxencias Sanitarias: 061

Incendios Forestais: 085
Garda Civil:                062

TELÉFONOS DE INTERESE

www.amariñaxa.com

BURELA
Concello:                  982 58 60 00
Policía Local:              982 58 62 11
Garda Civil:  982 58 57 05
Centro de Saúde (cita previa): 982 58 51 29
Hospital da Costa (centraliña): 982 58 99 00
Capitanía Maríti ma:  982 57 51 53 

A semana pasada 
asistín ao concerto 
inaugural da tem-
pada 2024/25 da 
Real  Orquestra 

Sinfónica de Sevilla no Teatro da 
Maestranza e foi unha velada 
musical memorable. A cita co-
mezou coa Sinfonía n.º 39 de W. 
A. Mozart e logo dunha pequena  
pausa, Carmina Burana xunto ao 
Orfeón Donostiarra e uns solis-
tas de primeiro nivel. 
Desde a explosión da primeira 
nota, seguida por un multitudi-
nario e profundo coro  enigmáti-
co, esta obra é unha das compo-
sicións clásicas máis populares e 
recoñecibles  do século XX. Carl 
Orff estreouna o 8 de xuño de 
1937 na Ópera de Frankfurt, e 
de paso,  visibilizou os textos go-
liardos dos séculos XII e XIII nos 
que se inspira. É unha peza que  
esperta un torrente de emocións 
de todo tipo, tan potente e pega-
diza que eclipsou o  resto da obra 
do compositor alemán. 
A orixe de todo isto estaría na 
infancia de Carl Orff, un compo-
sitor cuxas obras  adoitan estar 

inspiradas en textos literarios. 
Desde neno concibiu a música 
como unha  representación escé-
nica que cativase ao seu público. 
Adaptaba pezas para monicre-
ques  e representábaas ante a 
súa familia. Aínda que estudou 
piano, sempre se inclinou máis  
pola composición. Os seus bió-
grafos lembraron que as súas 
primeiras influencias están  en 
Richard Strauss, logo chegou a 
poesía alemá, viviu a Primeira 
Guerra Mundial onde  foi feri-
do, volveu a Múnic a continuar 
os seus estudos musicais, e para 
entón, Ígor  Stravinsky e a súa 
vangardista “A consagración da 
primavera” xa era unha influen-
cia  universal que cambiaría a 
música. 
En 1934, Orff le unha das edi-
cións de Carmina Burana que 
empezou a editarse en  1847. 
A orixe da obra data de 1250, 
aproximadamente, cando estes 
cantos foron  agrupados nun 
códice na abadía beneditina de 
Bura, Alemaña. Alí foron atopa-
dos en  1803 polo barón Johann 
Christoph von Aretin, e en 1847 
un bibliotecario decidiu  editalos. 
Carmina Burana é unha especie 
de “one-hit wonder” para Carl 
Orff, cuxa creación  musical é 
moito máis. Por que ocorreu 

isto? Que ten o Carmina Burana 
para gustar tanto  á xente? Como 
é que o divino e o pagán convi-
ven con tal harmonía nesa mú-
sica? A  penetración desta peza 
no gusto popular “é consecuen-
cia do seu poder de suxestión lú-
dica”, explica Rafael Argullol. O 
narrador, poeta, ensaísta e pro-
fesor de Estética, engade  que “é 
un exemplo moi sinalado de in-

terpretación moderna dun tema 
tradicional no que  se conserva o 
espírito orixinal”. Argullol resalta 
que Orff “soubo trasladar á nosa 
época  o selo dionisíaco”, músi-
ca que invoca aos instintos máis 
primarios. 
Carmina Burana é a primeira 
parte da triloxía Trionfi que com-
pletan Catuli Carmina  e Trionfo 
de Afrodite. Carl Orff elixiu 24 

textos dos máis de 300 que ten o 
Códice orixinal.  Con eles creou 
unha peza musical e escénica 
que consta de 5 partes: Intro-
dución con  Fortuna Imperatrix 
Mundi, Á primavera, Na taber-
na, Cortexo de amor e Final con  
Blanziflor e Helena. 
Ante o éxito irresistible da obra, 
Torrelledó lembra unha resposta 
que deu Carl Orff  á pregunta do 
seu editor de Schott Music: “Po-
dería desfacerse de todo o que 
escribín  ata agora e que, lamen-
tablemente, publicou vostede? 
Coa Carmina Burana comeza o  
catálogo das miñas obras!” 
Na difusión da obra contribuíu 
moito a cultura popular ao in-
cluírse en películas  como Ex-
cálibur, O exorcista, Asasinos 
natos, A caza do Outubro verme-
llo, A filla do  xeneral e Tempos 
de gloria. No campo da música 
contemporánea grandes estre-
las como  Michael Jackson, The 
Doors e Nana Mouskouri incluí-
ron nas súas producións,  frag-
mentos-sobre todo os seus dous 
grandes pórticos, o inicial e o 
final-, protagonizados  polo coro 
da Fortuna. 
Amigos e amigas, sen dúbida es-
tamos a falar dunha obra de au-
dición obrigada, e se pode ser ao 
vivo, mellor que mellor!

Rebeca Maseda

Carmina Burana 
CULTURA
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DE RUTA EN RUTA

En plena Reserva da Bios-
fera, a ruta iníciase na 
desembocadura do rego 
do Cairo no río Eo, onde 
se conecta con outra ta-

mén de éxito como é a Ruta do 
Ferrocarril. Está composta por 
2 tramos enlazados, sendo o 
segundo deles opcional. O pri-
meiro camiño é lineal, duns 4,8 
quilómetros de ida e volta que 
pode percorrerse en pouco máis 
de dúas horas. Trátase dun cami-
ño bastante asumible pois pre-
senta un desnivel moi suave e 
vai seguindo o carreiro paralelo 
ao arroio. Este vai facendo unha 
serie de saltos graduados debido 
aos numerosos banzados que se 
fixeron para facilitar o rego dos 
prados que tradicionalmente 
protagonizaban a zona. 
Antigamente a auga tamén se 
aproveitaba para mover as en-
grenaxes de varios muíños re-
partidos ao longo do percorrido. 
Precisamente os dous máis im-
portantes encontraranse ao final 
deste tramo, próximos a Figuei-
rúa. O segundo tramo, opcional, 
é circular duns 3,3 quilómetros, 
que se poden camiñar nunha 

hora e cuarto e que nos ache-
gan á aldea de Figueirúa. Neste 
caso debemos salvar un desnivel 
moito máis pronunciado. Se nos 
decidimos por facer tamén esta 
opción, na parte final, antes de 
conectar de novo co percorrido 
principal, poderemos contemplar 
a mina do Cairo, unha das nume-
rosas catas que a Sociedade Mi-
neira de Villaodrid fixo estudando 
a viabilidade comercial do mine-
ral de ferro existente na zona.
A ruta recrea, como o propio 
nome indica, a senda que per-
corrían un muiñeiro e a súa na-
morada para compartir o seu 
amor que acabou en desgraza. 
Segundo conta a lenda, case un 
século atrás, no muíño que había 
xunto ás vías do tren, traballaba 
un mozo, fillo de muiñeiros e un 
dos que mellor dominaba o ofi-
cio. Grazas ao seu carácter e a 
que o seu muíño estaba á beira 
da vía do tren da liña Villaodrid- 
Ribadeo, eran moitas as persoas 
doutras localidades que frecuen-
taban o lugar, tendo ademais 
moito éxito entre as mozas.
Un día, achegouse unha nova 
rapariga de Neguri e nada máis 
vela o rapaz quedou prendado 
dela, resultando ser filla dun 
importante home de negocios 
e un dos principais investidores 
da Sociedade Mineira de Villao-
drid. Durante os días seguintes, 
era frecuente ver aos dous mo-
zos pasear ao longo do arroio do 
Cairo, percorrido que o propio 
camiño recrea case no seu esta-
do orixinal tal e como o viviron 
os protagonistas.
Cando o pai da moza coñeceu 
a razón pola que a súa filla pro-

longara a súa estancia e compro-
bou que o mozo era un simple 
muiñeiro, obrigouna a regresar 
e prohibiulle volver visitar estas 
terras. Ela acabou por aproveitar 
as numerosas viaxes do pai para 
visitar ao seu amado. Finalmen-
te, enviouna a estudar a Bos Ai-
res e o mozo, para non perdela, 
decidiu embarcarse nun carguei-
ro. Algúns afirman que, cando 
estaba a unhas poucas millas 
do seu destino, é descuberto e 
para evitar ser repatriado, lán-
zase á auga e desaparece para 
sempre. Outros sosteñen que foi 
capaz de chegar á beira e, aínda 
que nunca se reencontrou coa 
amada, fixo fortuna producindo 
e exportando fariña de trigo de 
calidade.

DATOS

3 horas

8,1 quilómetros

Dificultade
moderada

A Pontenova: Ruta do Muiñeiro Namorado
Trátase dun percorrido nunha paraxe espectacular, paralelo ao rego do Cairo e ligado a unha coñecida lenda




